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Postanowiłem jeszcze raz spróbować swoich sił w wyborach do Sejmu. Ostatnio 
było już bardzo blisko, a jak mówią - do trzech razy sztuka.

Szanowne Koleżanki i Koledzy

Można by się długo rozpisywać, co chcielibyśmy zmienić w funkcjonowaniu 
naszej farmacji, jak jest źle, które przepisy i jak poprawić, co zrobić by NFZty nie 
nękały aptek, itd.

Też jest prawdą, że „jeden poseł wiosny nie uczyni”, ale zawsze jest szansa, że 
gdy w staraniach o poprawę farmacji będziemy mieli jeszcze aktywnego farmaceutę 
w Sejmie, to uda się naprawić więcej.

Jak i ile się angażowałem w sprawy farmacji będąc prezesem Śląskiej Izby 
Aptekarskiej wszyscy doskonale wiecie. Ja cały czas w swoich działaniach odczuwam 
niemoc i brak lepszego wpływu na kształtowanie prawodawstwa farmaceutycznego, 
które się staje coraz gorsze.
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Cały czas starałem się pracować dla farmacji najlepiej jak potrafi łem i pomagałem 
wszystkim jak tylko to było możliwe.

Teraz potrzebuję Państwa odrobiny wysiłku i zaangażowania, by móc jeszcze 
lepiej reprezentować sprawy farmacji w Sejmie.

Jak pomóc?

Można to zrobić bardzo prosto - zwiększyć moje szanse na wygranie wyborów 
w następujący sposób:

1 - przede wszystkim głosując i przekonując do tego innych - 9 października 2011r. 
liczy się KAŻDY GŁOS !

 Proszę pamiętać, że każdy z Państwa może, odpowiednio wcześniej przed 
wyborami, odebrać w swojej gminie zaświadczenie o głosowaniu w dniu wyborów 
w dowolnym miejscu, jeżeli wybierałby się poza okręg swojego zameldowania.

 
2 - rozsyłając tą informację możliwie najszerzej i prosząc swoich znajomych by 

przesłali ją dalej,

3 -  zachęcając znajomych do zapoznania się  z  moją  s troną  internetową 
www.piechula.pl, a w szczególności polecając moją kandydaturę w wyborach 
tym, którzy będą głosowali w rybnickim okręgu wyborczym,

 
4 - kontaktując się ze mną w internetowym serwisie społecznościom www.facebook.com 

i zachęcając do tego innych swoich znajomych,

5 - pomagając mi w kolportażu materiałów wyborczych na terenie okręgu 
rybnickiego: informacje, plakaty, ulotki, bannery, które mogę dostarczyć, proszę 
dzwonić - mój telefon wyborczy - 883 129 959.

Wszystkie inne ważne szczegóły zawarłem na stronie www.piechula.pl

Wszystkim życzliwym, którzy pomogą mi w kampanii wyborczej i oddadzą na 
mnie głos, z góry serdecznie dziękuję.

Liczę na Państwa pomoc.
Wasz kandydat do Sejmu

Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej

dr farm. Stanisław Piechula
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12 września 2011r.

Wybory parlamentarne okazją do torowania drogi dla lepszej farmacji !

P T
Członkowie i Sympatycy TFE w całej Polsce
Drodzy Przyjaciele,

Ten apel adresuję do wszystkich osób rozumiejących, że do szczęścia potrzebne jest 
zdrowie, a więc także leki, że dostęp do leków to nie tylko pieniądze, ale również wiedza, 
dzięki której można leczyć dobrze i często taniej.

Próbując przekazywać tę wiedzę czynnikom władczym doświadczamy trudności 
zrozumienia przez nie problemów ekonomiczno-farmaceutycznych, wszak bardzo 
różnych od niefarmaceutycznych. Przy kształtowaniu ustawy o refundacji mieliśmy trochę 
powodzenia. Sejm powołał mnie na eksperta. Zabierałem wielokrotnie głos na obradach. 
Mogłem trochę wpływać na podejmowane decyzje.

To umacnia mnie w przekonaniu, że do zwalczania niedostatków w farmacji potrzebne 
byłoby ustawiczne istnienie naszego eksperta na szczycie. Takim ekspertem mógłby być 
poseł z wykształceniem farmaceutycznym i doświadczeniem ekonomicznym.

Nadarza się możliwość wybrania takiego posła z ziemi śląskiej. Lokalna Platforma 
Obywatelska wpisała na listę kandydatów dr. Stanisława Piechulę, prezesa Śląskiej Izby 
Aptekarskiej i wiceprezesa TFE. On mógłby stosownymi interpelacjami wskazywać 
mankamenty w gospodarce lekami i właściwe sposoby ich usuwania. Minister Zdrowia, 
rząd i parlamentarzyści mają dużo dobrych chęci, ale brak im wiedzy potrzebnej do pracy 
przy lekach. Warto im pomagać.

Problem polega na tym, że dr Piechula będąc aptekarzem, a nie głośnym politykiem, może 
nie uzyskać wystarczającej ilości lokalnych głosów. Nasze głosy mogą być decydujące.

Przeto apeluję: kto może, nawet z rodziną, niech weźmie ze swego Urzędu Dzielnicy 
(Gminy) zaświadczenie o prawie do głosowania poza miejscem zamieszkania (wydają 
od ręki) i uda się w dniu wyborów, 9 października, do Mikołowa lub gdziekolwiek 
w okręgu rybnickim, by zagłosować na naszego Kolegę, który zna problemy polskiej 
farmacji i chce i umie je naprawiać.

Więcej na stronie Kandydata - www.piechula.pl

Dr Tadeusz J. Szuba

Prezes Zarządu

dr Tadeusz J. Szuba
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dr Tadeusz J. Szuba

21 sierpnia 2011r.

Prezes Rady Ministrów
Donald Tusk

al. Ujazdowskie 1/3
00-583 Warszawa

 

Niezależnie od odcieni ustroju politycznego (lewica/prawica), przeznaczeniem organów 
rządowych jest troska o interes obywateli. W ramach tej troski m.in. strzeże się wolności 
gospodarczej, popiera konkurencję. Dla dobra wszystkich, a nie tylko przedsiębiorców. 
Państwo jest życzliwe przedsiębiorcom, ale nie dogmatycznie lecz rozmyślnie tak, by oni 
byli „życzliwi” klientom.

Troska o obywateli musi być nie tylko w socjaldemokracjach, a także w ustrojach par 
excellence kapitalistycznych, np. w USA, RFN. Także w Polsce.

Jak nasze państwo wywiązuje się z tych obowiązków ukazujemy na kilku przykładach:

Przykład 1 - Urząd Ochrony Konkurencji i Konsumentów (UOKiK)

Urząd istniejący wyłącznie po to, by troszczyć się o Polaków, działa na ich niekorzyść, 
troszczy się o zyski fi rm przemysłowo - handlowych. Robiących leki homeopatyczne.

Lecznictwo polskie, podobnie jak światowe, posługuje się obecnie lekami 
wyselekcjonowanymi naukowo spośród najbardziej skutecznych i najmniej szkodliwych. 
Obok takich leków legalnie dopuszczonych do obrotu zezwala się jeszcze na stosowanie 
iluzji leków, produktów nie zawierających żadnych środków leczniczych lub ich ślady, 
zwanych lekami homeopatycznymi.

Dlaczego zezwala się? Leki prawdziwe, nazywane niekiedy allopatycznymi, zawierają 
substancje chemiczne nie obojętne dla organizmu ludzkiego. Niekiedy szkodzą. W niektórych 
sytuacjach oferta pseudoleku homeopatycznego umożliwia lekarzowi niepodanie leku 
allopatycznego. Są też hipochondrycy sięgający po leki zupełnie niepotrzebnie. Nie sposób 
im nic nie dać. Wówczas podanie leku homeopatycznego bywa korzystne.

Są także lekarze nazbyt ulegli promocji producentów leków i natarczywości pacjentów, 
stosują leków za dużo. Nie trzeba im całkowicie odmawiać zastosowania homeopatii. 
W interesie ludności jest dysponowanie na wszelki wypadek pseudolekami homeopatycznymi 
stwarzającymi pozór leków, ale ich stosowanie jak leków wręcz szkodzi ludności.
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Zgoda rządów na istnienie leków homeopatycznych bywa wykorzystywana przez 
przedsiębiorców do promowania ich spożycia, bez troski o zdrowie, z troską o zysk. Im 
się może nawet opłacać pozyskiwanie przychylności lekarzy. Im się udaje szczególnie 
łatwo pozyskiwać obszary farmakoterapii ułomne, np. nie mamy dobrych leków przeciw 
grypie. W Polsce udaje się z powodzeniem lud otumanić i leczyć grypę homeopatyczną 
Oscillococciną.

Naczelna Izba Lekarska (NIL) prowadzi kampanię uświadamiającą lekarzy, by nie 
pomagali groszorobom leczyć ludzi chorych pseudolekami. Już dawno minął wiek XIX, 
już pora pożytkować światową naukę. To się nie podobało fi rmom homeopatycznym. 
Poprosili swoją Izbę Gospodarczą o interwencję w Rządzie. Izba oskarżyła NIL 
w UOKiK o psucie interesów swym członkom - legalnych interesów. Przecież mamy 
wolny kraj. Interesy biznesmenów są pod ochroną. Interesy ludności, zdaniem Izby, nie 
muszą być chronione.

Co robi Rząd? W jego imieniu prezes UOKiK, Małgorzata Krasnodębska - Tomkiel, 
potępia NIL, skazuje ją na grzywnę rzędu 50.000 złotych, zabrania działań przeciw homeopatii 
(zamiast może tylko złagodzić działania nazbyt surowe). Rządu, wespół z Ministrem 
Zdrowia, zupełnie nie interesuje zdrowie Polaków, a wespół z Ministrem Finansów, zupełnie 
nie interesuje marnotrawienie wielu milionów złotych wydatkowywanych corocznie 
niepotrzebnie. Rząd jest zainteresowany tylko bezmyślną wolnością gospodarczą.

Rząd (UOKiK) stwierdził, że NIL ogranicza konkurencję i łamie prawo antymonopolowe. 
Rząd, nieświadom, kpi z prawa antymonopolowego. Ono ma utrudniać jakimkolwiek 
podmiotom czerpanie niezasłużonych zysków. Natomiast Rząd walczy jak lew o niezasłużone 
ich zyski. 

Dzieje się to w kraju niezamożnym, w którym ludności nie stać na fi nansowanie 
wszystkich leków prawdziwych, pomocnych, pożądanych.

Przykład 2 - Ministerstwo Zdrowia (MZ)

Wszyscy ministrowie zdrowia w III RP są sparaliżowani balcerowiczowskim kultem 
wolności gospodarczej. W odróżnieniu od ministrów w RFN, Francji, Szwajcarii itp. 
rozumiejących ekonomikę zdrowia, zgadzają się na wolnogospodarczy rozbój na rynku 
leków, na nieograniczoną swobodę działalności przedsiębiorców.

Wolność gospodarcza może być tam, gdzie klienci mają pojęcie o kupowanych towarach. 
O lekach nie mają zielonego pojęcia. Tu państwo musi stać na straży. U nas nie stoi. Ludność, 
wraz z NFZ, ponosi wielomiliardowe straty wskutek bezsensownego przepłacania za leki.

Najpospolitszym oszustwem fi rm jest stosowanie upustów, rabatów, łapówek - darowizn 
do zawyżonych cen. Taki sam lub bardzo podobny lek może kosztować 10 i 100 złotych. 
Pacjent o tym nie wie, bo każdy lek ma inną nazwę markową maskującą identyczność lub 
podobieństwo, więc niemądry, zamiast kupować identyk kosztujący 10 zł, bierze produkt 
z ceną 100 zł obniżoną do 90, 80, 70 zł. Wydaje mu się, że zarabia 10-20-30 złotych. Nie 
wie, że traci 60-70-80 złotych.

Wolny rynek w farmacji stwarza raj dla legalnych oszustów. Nie mają oni nawet litości 
dla swego dobroczynnego państwa wydatnie fi nansującego leki.
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Bieda w kasie państwowej tak dokuczyła, że wreszcie w 2010r. urzędnicy MZ przy 
zmianie ustawy o refundacji zaproponowali nieśmiało uczciwe, urzędowe ceny leków 
refundowanych. Można dowolnie cenę obniżać, ale jawnie, czytelnie, bez szwindli pod 
stołem, pseudodarmowości. Lek musi kosztować jednako we wszystkich aptekach.

Ten artykuł ustawy był wyjątkowo zajadle krytykowany przez przyjaciół koncernów 
farmaceutycznych świadomych, że im umyka kilka miliardów złotych. Nasze Towarzystwo 
odpłacało zajadłym poparciem. Skończyło się pomyślnie, choć jeszcze przeszkadzano przy 
podpisie Prezydenta. I u niego musieliśmy głosić prawdę.

Skoro skończyło się pomyślnie, to dlaczego o tym piszemy? 

Dlatego, by poprosić o odznaczenia państwowe dla urzędników MZ, autorów Art. 8 
(i Art.49) ustawy z dnia 12 maja 2011r. o refundacji leków, za wprowadzenie na powrót 
Polski do Europy.

Też dlatego, by skrytykować Rząd (MZ) za bezmyślne kontynuowanie wolności na 
rynku leków nierefundowanych. Tam orgie spekulacyjne pozostają niczym niezmącone.

Przy obrotach lekami rzędu 10 mld zł fi nansowanymi przez państwo, straty dzięki nowej 
ustawie zmaleją zapewne o 2-3 mld zł. Straty ludności płacącej za leki nierefundowane ca 
15 mld zł nie zmaleją, będą nadal wynosić min. 5 mld zł. Szkoda.

Naszym zdaniem dobry jest Rząd, który troszczy się o powierzone mu pieniądze 
(budżet państwa). Niedobry jest Rząd, który nie troszczy się o pieniądze obywateli. Niech 
się wstydzi bardzo, bo Ministerstwo Zdrowia wie doskonale (choćby od nas), że w krajach 
rozumnie rządzonych (RFN, Austria, Francja itp.) w aptekach muszą być jednakowe ceny 
nie tylko leków refundowanych lecz wszystkich.

Przykład 3 - Ministerstwo Sprawiedliwości

Nadużycia na rynku leków mają powszechny i masowy charakter. Dlatego, że ludność 
nie ma wiedzy towaroznawczej. A podaż towarów jest przebogata, obejmuje tysiące pozycji. 
Nawet lekarze mają kłopot z oceną terapeutycznych walorów poszczególnych produktów. 
Nie mówiąc o ocenie ekonomicznej. W farmacji istnieje możliwość robienia godzących 
w obywateli złotych interesów. Zupełnie legalnych. Bo pośród tysięcy istniejących leków 
są bardzo różne. Wystarcza umiejętnie nakłaniać do stosowania gorszych i droższych. 
We wszystkich cywilizowanych krajach rządy starają się wykorzystywać ośrodki 
wiedzy obiektywnej (uczelnie, towarzystwa naukowe, media, organizacje społeczne) do 
ograniczania kupieckich szwindli przedsiębiorców. W Polsce też można było sporo robić. 
Nasze Towarzystwo było kagankiem oświaty farmaceutyczno - ekonomicznej. Są tego 
liczne dowody w artykułach publikowanych na łamach czasopisma „Aptekarz”. W ramach  
należycie pojętej wolności informowaliśmy służbę zdrowia o nieprawidłowościach 
gospodarki lekami, np. o tym, że świat aktualnie leczy nadciśnienie enalaprilem, ramiprilem 
i innymi prilami, a w Polsce jest masowo stosowany perindopril (Prestarium) 6 razy droższy 
i na pewno nie lepszy, skoro nie chciany przez miliony lekarzy na świecie. Jedną z fi rm, która 
wyróżniała się i wyróżnia w robieniu niezasłużenie kokosowych interesów jest francuska fi rma 
„Servier”. Nie ma ona ani jednego leku wybitnego. Ma w ofercie 13 substancji leczniczych, 
w tym jedną potrzebną, indapamid, którą sprzedaje Narodowemu Funduszowi Zdrowia 
po zł 15,86/30 tabl. (Tertensif) przy obfi tości identycznych synonimów po zł 9,60/30 tabl. 
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(np. Diuresin). Wszystkie inne mogą istnieć, jeśli je we Francji zarejestrowano, 
ale nie potrzeba ich stosować widząc, że niegłupi świat ich nie chce, np. 
w mądrych Niemczech Kasy Chorych żadnego nie tolerują. Nawet naszego 
gwiazdora Prestarium tam nie ma, bo jest dużo droższy od lepszych i tańszych. 
U nas swoboda oszukańczej działalności kupców posunęła się tak daleko, że obroty 
„Serviera” wynoszą pół miliarda złotych rocznie. „Servier” wywiózł już z Polski 
wiele miliardów złotych bez sensu. Poza Polską to byłoby nie do pomyślenia. 
W Polsce tak musi być. Nie wolno tego ganić. My ganiliśmy stanowczo. Zgadzając 
się na wolny rynek i istnienie leków kiepskich oraz nieuzasadnienie drogich, pisaliśmy 
o nich prawdę. Oczywiście godziliśmy tym w dobro fi rmy. Ona zaskarżyła redaktora 
czasopisma „Aptekarz” i wydawcę do sądu, oparła akt oskarżenia na steku łgarstw. 
Napisała tylko jedną prawdę, że naruszamy jej interesy (dobra osobiste). Sąd Okręgowy, 
jednoosobowy, nie wysłuchał naszej prośby, by powołać biegłego. Sam uznał, że 
„Servier” działa fair i osiąga zasłużone sukcesy, a my działamy nie fair i wyrządzamy mu 
szkodę. Skazał nas. Sąd Apelacyjny, trzyosobowy, też nie interesował się poszukiwaniem 
prawdy. Nie potrzebował biegłych. Miał na stole niezaprzeczalne dowody, że godzimy 
w interes „Serviera”. Nie dopuścił myśli, że naszym obowiązkiem jest szkodzenie 
huncwotom i skazał nas. Balcerowiczowski kult wolności rynku rządzi prawem 
i wymiarem sprawiedliwości w Rzeczypospolitej. Nawet Sąd Najwyższy nas nie 
uniewinnił: nie pisaliśmy nieprawdy, ale raniliśmy fi rmę. Nasz wniosek o kasację wyroku 
oddalił. Mając pewność, że sędziowie to ludzie bardzo mądrzy, widać jak na dłoni, że prawo 
jest złe. Chroni wyzyskiwaczy, tępi uczciwość. Nasuwa się wniosek, że do wybornego lex 
generalis chroniącego wolny rynek trzeba dodać lex specialis chroniące ludność przed 
wyzyskiem. Do prawa farmaceutycznego należy dodać kilka słów dających rękojmię 
wolności krytyki leków i ich cen. Prosiliśmy ministrów zdrowia i sprawiedliwości 
o podjęcie stosownych kroków. Nie okazali najmniejszego zainteresowania 
sprawą. Wobec tego musieliśmy zaniechać publicznej działalności wymierzonej 
w ewidentne szkodnictwo. Wstrzymaliśmy już w 2010r. wydawanie „Aptekarza”. 
Upierając się przy sprawiedliwości moglibyśmy zostać oskarżeni o recydywę i być 
wtrąceni do więzienia. 

Podsumowanie

Istnieją działy gospodarki i obrotu towarowego, o których obywatele nie mają pojęcia, 
np. farmacja. Pokazano na przykładach, że oni masowo padają ofi arą biznesmenów 
zainteresowanych maksymalizacją zysku. W światłym kraju wolno o tym mówić, zło 
redukować. W Polsce nie wolno, bo to godzi w interes przedsiębiorców. Fabrykant jest 
ważniejszy niż jego klient. Trzeba to zmienić odrobiną korekty prawa, np. w prawie 
farmaceutycznym zezwolić na nieograniczone głosy krytyczne o lekach i ich cenach 

Dr Tadeusz J. Szuba

Prezes Zarządu

Do wiadomości:

Ważkie partie polityczne, instytucje, urzędy, organizacje. Niech nas poprą. 
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mgr farm. Piotr Bohater

Już po raz czterdziesty ósmy odbyło się 
Forum Ekonomiczne Niemieckiego Zrzeszenia 
Aptekarzy - w tym roku w dniach 5 - 6 maja 
w Poczdamie. Jest to bardzo ważna konferencja, 
poświęcona przede wszystkim prawno - eko-
nomicznym aspektom funkcjonowania rynku 
farmaceutycznego. Tematem przewodnim te-
gorocznego forum była nowelizacja ustawy 
regulującej rynek produktów leczniczych 
Arzneimittelmarkt - Neuordnungsgesetz (AM-
NOG) oraz jej skutki ekonomiczne dla aptek. 
Dzięki zaproszeniu Prezesa Niemieckiego Zrze-
szenia Aptekarzy mogłem uczestniczyć w tej 
konferencji - wspólnie z wieloma innymi zapro-
szonymi gośćmi honorowymi, wśród których 
byli m.in. Prezes Zarządu Niemieckich Izb Apte-
karskich Heinz-Günter Wolf, Prezes Niemieckiej 
Izby Aptekarskiej Erika Fink, Wiceprezes Au-
striackiej Izby Aptekarskiej Leopold Schmuder-
maier, a także duża liczba przedstawicieli fi rm 
farmaceutycznych oraz fi rm i instytucji zajmu-
jących się analizami rynku farmaceutycznego. 

Nowelizacja ustawy regulującej rynek pro-
duktów leczniczych w Niemczech, która weszła 
w życie 1 stycznia 2011r., budziła ogromne 
kontrowersje już na na etapie prac parlamentar-
nych. Ze względu na bardzo duży defi cyt w nie-
mieckim systemie ochrony zdrowia - na pozio-
mie 11 miliardów Euro - zaproponowany przez 
Niemieckie Federalne Ministerstwo Zdrowia 
plan oszczędnościowy zakładał redukcję wy-
datków ustawowych kas chorych (Gesetzliche 
Krankenversicherungen) na refundację leków 
o około 400 milionów Euro rocznie. Założeniem 
wyżej wymienionej nowelizacji było solidarne 
rozłożenie tego obciążenia zarówno na hur-
townie farmaceutyczne, jak i na apteki. Duża 
presja na obniżanie cen leków przez producentów 
wywierana jest już od kilku lat poprzez 

zawieranie przez kasy chorych kontraktów 
rabatowych na najczęściej przepisywane leki.

Niestety, po czterech miesiącach obowią-
zywania nowej ustawy można jednoznacznie 
stwierdzić, że sprawdziły się pesymistycz-
ne przewidywania niemieckiego samorządu 
aptekarskiego i ekspertów analizujących ry-
nek farmaceutyczny. W swoich opracowaniach 
wskazywali oni wyraźnie, że hurtownie farma-
ceutyczne będą zmuszone przenieść swoje stra-
ty, wynikające z nowelizacji ustawy, na apteki 
- poprzez obniżenie udzielanego aptekom rabatu. 

Od wielu miesięcy niemiecki samorząd apte-
karski prowadzi bardzo intensywną kampanię 
medialną przeciwko wprowadzonym zmianom. 
Przedstawiane są też szczegółowe obliczenia 
wykonywane przez renomowane fi rmy zajmu-
jące się analizą rynku farmaceutycznego i ren-
towności aptek. Ta przemyślana i konsekwentna 
kampania zaczyna przynosić oczekiwane przez 
aptekarzy efekty, bowiem coraz więcej polity-
ków wyraża publicznie gotowość do weryfi ka-
cji swoich poglądów. Jest to szczególnie istotne, 
ponieważ zgodnie z założeniami Ministerstwa 
Zdrowia, korekta wprowadzonych przepisów 
miała być pierwotnie rozważana dopiero w roku 
2013. Parlamentarzyści obecni na tegorocznej 
konferencji DAV Wirtschaftsrorum w Poczda-
mie złożyli deklarację, że jeszcze raz dokład-
nie przeanalizują dostarczone przez samorząd 
aptekarski dane i będą popierać niezbędne ko-
rekty kontrowersyjnej nowelizacji ustawy. Idąc 
za przykładem aptekarzy niemieckich również 
nasz samorząd aptekarski powinien w dal-
szym ciągu dążyć do nowelizacji uchwalonej 
już ustawy refundacyjnej w zakresie syste-
mu naliczania marż aptecznych, przedstawia-
jąc wnikliwe analizy izby aptekarskiej i nieza-
leżnych ekspertów rynku farmaceutycznego.



ST
A

N
O

W
IS

K
A

, 
O

PI
N

IE
, 

IN
FO

R
M

A
C

JE
ST

A
N

O
W

IS
K

A
, 

O
PI

N
IE

, 
IN

FO
R

M
A

C
JE

www.katowice.oia.pl10

W pierwszym dniu konferencji Prezes Nie-
mieckiego Zrzeszenia Aptekarzy Fritz Becker 
przywitał najpierw zaproszonych gości honoro-
wych oraz przybyłych aptekarzy ze wszystkich 
regionów Niemiec. W swoim wystąpieniu pod-
kreślił, że nowelizacja ustawy regulującej rynek 
produktów leczniczych, która weszła w życie 
1 stycznia br., spowodowała nie tylko poważne 
obniżenie dochodów aptek, ale również znacz-
nie zwiększyła ilość czynności biurokratycznych 
związanych z wydawaniem leków refundowa-
nych przez ustawowe kasy chorych. Stwierdził, 
że apteki zostały obciążone fi nansowo podwój-
nie: poprzez obniżenie opłaty stałej za każde 
wydawane opakowanie leku oraz zmniejszenie 
rabatu udzielanego aptekom przez hurtownie. 
Eksperci rynku farmaceutycznego wyliczyli, że 
w roku 2011 spowoduje to zmniejszenie docho-
du przeciętnej apteki o około 18 tysięcy Euro.

Fritz Becker wyraził stanowczy sprzeciw 
środowiska aptekarskiego do wprowadzonych 
zmian w wyniku których aptekarze, jako jedy-
na grupa zawodowa w systemie ochrony zdro-
wia, będą mieli obniżone dochody. Zaapelował 
do obecnych na sali polityków o odpowiednie 
i regularne zwiększanie kwoty opłaty stałej dla 
aptek za wydawane leki refundowane. Jest to 
konieczne w warunkach stale rosnących kosz-
tów ponoszonych przez apteki, również wyni-
kających z konieczności utrzymywania dyżu-
rów nocnych i w dni świąteczne.

Następnie Karl-Heinz Resch, Dyrektor 
Departamentu Ekonomiczno-Prawnego Za-
rządu Niemieckich Izb Aptekarskich, przed-
stawił aktualne dane dotyczące niemieckiego 
rynku farmaceutycznego. 

Wykres 1. Liczba aptek w Niemczech
Źródło: ABDA - Statistik

Dane dotyczące liczby aptek w Niemczech 
przedstawione na wykresie 1 wyraźnie wskazu-
ją, że chociaż całkowita liczba aptek pozosta-
je od dziesięciu lat mniej więcej stała, to od 
roku 2004 (czyli od roku, w którym zezwolo-

no na posiadanie przez aptekarza maksymalnie 
4 aptek - jednej apteki głównej i maksymalnie 
3 aptek fi lialnych) stale rośnie liczba aptek fi -
lialnych. Bardziej szczegółowe dane dotyczące 
liczby otwieranych i zamykanych aptek przed-
stawione zostały na wykresie 2.

Wykres 2. Liczba nowo otwieranych i zamy-
kanych aptek w Niemczech
Źródło: ABDA - Statistik

Dane przedstawione na powyższych wy-
kresach wskazują wyraźnie, że w Niemczech 
następuje stopniowa koncentracja rynku ap-
tecznego, nawet w sytuacji, kiedy obowiązu-
je jednakowa odpłatność za leki refundowane 
w każdej aptece. W roku 2010 apteki fi lialne 
stanowiły już 16,2% wszystkich aptek w Niem-
czech. Powstają one przede wszystkim na ob-
szarach silnie zurbanizowanych.

W przeciętnej niemieckiej aptece liczba wy-
dawanych opakowań leków na receptę jest zbli-
żona do liczby opakowań produktów leczniczych 
wydawanych bez recepty. W roku 2010 liczba ta 
wynosiła około 30 tysięcy opakowań (czyli w su-
mie około 60 tysięcy wydanych opakowań). Jed-
nak jeśli uwzględni się poziom obrotu, to główną 
część obrotu w przeciętnej aptece stanowią leki re-
fundowane (79,2%), natomiast obrót lekami OTC 
stanowi 11,3% a pozostały obrót 9,5%. Dane do-
tyczące całkowitej liczby wydanych opakowań le-
ków w niemieckich aptekach oraz całkowitego ob-
rotu lekami refundowanymi i lekami wydawanymi 
bez recepty przedstawione zostały na wykresie 3.
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Wykres 3. Liczba wydanych opakowań i cał-
kowity obrót niemieckich aptek w roku 2010
Źródło: ABDA - Statistik, The Nielsen Com-
pany, IMS Health, Verein Deutsches Arzneiprü-
fungsinstitut e.V.

W kolejnym wystąpieniu dr Frank Diener 
reprezentujący spółkę Treuhand Hannover 
GmbH, która prowadzi rozliczenia księgowe 
dla wielu tysięcy niemieckich aptek oraz zaj-
muje się doradztwem podatkowym, przedstawił 
wpływ nowelizacji ustawy regulującej rynek 
produktów leczniczych na wynik fi nansowy 
przeciętnej apteki.

Przedstawiona analiza wykonana została 
w oparciu o wielkość rocznego obrotu typowej 
niemieckiej apteki, która mieści się w zakresie 
1,2 - 1,5 mln Euro. Procentowa ilość aptek, któ-
rych roczny obrót mieści się w określonych prze-
działach, przedstawiona została na wykresie 4.

Wykres 4. Procentowa ilość aptek o obrocie 
w określonym przedziale w roku 2010
Źródło: Treuhand Hannover GmbH

W Niemczech apteka otrzymuje za każde 
wydane opakowanie leku refundowanego opła-
tę stałą w wysokości 8,10 Euro oraz niewielką 
marżę 3% liczoną od ceny hurtowej leku. Po-
nadto ustawowe kasy chorych wynegocjowa-
ły obniżenie wyżej wymienionej opłaty stałej 
o pewną kwotę, która w latach 2009 i 2010 
wynosiła 1,75 Euro. Wobec tego realne wyna-
grodzenie apteki za każde wydane opakowa-
nie leku refundowanego przez ustawowe kasy 
chorych wynosiło w latach 2009 i 2010: 6,35 
Euro plus 3% marży liczonej od ceny hurto-
wej. Dodatkowo apteki otrzymywały rabat od 
hurtowni na leki refundowane w wysokości 
średnio około 4,5%.

Nowelizacja ustawy, która weszła w życie 
1 stycznia 2011r. wprowadziła dwie zasadni-
cze zmiany:

1. obniżenie opłaty stałej dla aptek o 0,30 
Euro

2. obniżenie marży hurtowej z poziomu 6% 
do 5,15%

Niemieckie Federalne Ministerstwo Zdro-
wia zakładało, że obniżenie marży hurtowej 
będzie obciążeniem poniesionym przez hur-
townie. Niestety pierwsze cztery miesiące obo-
wiązywania nowych przepisów pokazały, że 
hurtownie farmaceutyczne analizując swoją 
kondycję ekonomiczną były zmuszone do ob-
niżenia poziomu rabatu na leki refundowane 
dla aptek o co najmniej 0,85%, a w niektórych 
przypadkach nawet o 1,5%!

Dla przeciętnej niemieckiej apteki o rocz-
nym obrocie całkowitym 1,2 - 1,5 mln Euro, 
wydającej w ciągu roku około 30 tysięcy opa-
kowań leków refundowanych o wartości rzędu 
935 tysięcy Euro oznacza to następujące rocz-
ne obniżenie dochodu:

1) 30.000 x 0,30 Euro  =    9.000   Euro
2) 1,0%  x 935.000 Euro  =    9.350   Euro
Razem:    18.350   Euro

Obniżenie dochodu o 18.350 Euro rocz-
nie oznacza obniżenie dochodu o 1.529 Euro 
miesięcznie. Obniżenie dochodu i wynikające 
z tego obniżenie zysku właściciela przeciętnej 
apteki w roku 2011 przedstawione zostało na 
wykresie 5.

Wykres 5. Zmiany dochodu przeciętnej nie-
mieckiej apteki i zysku jej właściciela w la-
tach 2006-2011 (na rok 2011 - prognoza na 
podstawie pierwszych czterech miesięcy)
Źródło: Treuhand Hannover GmbH

Należy też pamiętać, że ponieważ w Niem-
czech właścicielem apteki może być jedynie 
aptekarz lub spółka aptekarzy, zysk właściciela 
oznacza w zdecydowanej większości przypad-
ków wynagrodzenie aptekarza - właściciela ap-
teki, pełniącego w niej funkcję kierownika.
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Jednak niemieccy aptekarze mają jeszcze 
duże możliwości poszukania rezerw obniż-
ki kosztów prowadzonej działalności - przede 
wszystkim poprzez racjonalizację struktury 
zatrudnienia i ograniczenie przez pewien czas 
kosztownych inwestycji. W przeciętnej nie-
mieckiej aptece zatrudnionych jest około 8 - 10 
osób i nawet niewielka, okresowa redukcja per-
sonelu pomocniczego pozwoli na osiągnięcie 
zysku zbliżonego do roku 2010. Na taką formę 
obniżenia kosztów zdecydowało się już dość 
dużo aptek w ciągu ostatnich miesięcy.

Ekonomiczne skutki nowelizacji ustawy 
regulującej rynek produktów leczniczych Arz-
neimittelmarkt-Neuordnungsgesetz (AMNOG) 
były też głównym tematem panelu dyskusyj-
nego, w którym wzięli udział zaproszeni goście: 
• Leopold Schmudermaier (Wiceprezes Au-

striackiej Izby Aptekarskiej),
• Martina Bunge (Deputowana do Bundesta-

gu - die Linke),
• Albrecht Kloepfer (moderator),
• Ulrike Flach (Deputowana do Bundestagu 

- FDP),
• Piotr Bohater (Koordynator Departamentu 

Spraw Zagranicznych NRA),
• Fritz Becker (Prezes Niemieckiego Zrze-

szenia Aptekarzy).

W trakcie dyskusji Koordynator Departa-
mentu Spraw Zagranicznych NRA mgr Piotr 
Bohater przedstawił też główne założenia pro-
jektu ustawy refundacyjnej oraz przewidywane 
zmiany w funkcjonowaniu systemu aptecznego 
w Polsce po wejściu w życie tej ustawy.

Po zakończeniu pierwszej części, w której 
dyskusję prowadzili zaproszeni goście na po-
dium, pytania mogli też zadawać uczestnicy 
konferencji na sali obrad. Obecni na panelu dys-
kusyjnym parlamentarzyści wyrazili pogląd, że 
należy jeszcze raz przeanalizować wyliczenia 
przedstawione przez samorząd aptekarski oraz 
niezależnych ekspertów. Deklaracja ta zosta-
ła przyjęta z dużym zadowoleniem, ponieważ 
pierwotnie zakładano, że korekta obowiązu-
jących od 1 stycznia nowych regulacji będzie 
możliwa dopiero w roku 2013. Bardzo istot-
na okazała się chęć prowadzenia konstruk-
tywnego dialogu z samorządem aptekar-
skim wyrażona przez panią Ulrikę Flach - 

deputowaną do Bundestagu z ramienia ko-
alicyjnej partii FDP. Mniej więcej tydzień po 
zakończeniu konferencji Wirtschaftsforum 
w Poczdamie nastąpiła zmiana na stanowisku 
ministra Federalnego Ministerstwa Zdrowia, 
a pani Ulrike Flach objęła funkcję Sekretarza 
Stanu w tym ministerstwie i będzie miała bar-
dzo duży wpływ na zmiany legislacyjne w sys-
temie ochrony zdrowia.

Tematy ekonomiczne zdominowały te-
goroczną konferencję Wirtschaftsforum 
w Poczdamie. Uczestnicy konferencji głośno 
wyrażali pogląd, że aptekarze zasługują na od-
powiednie wynagrodzenie swojej pracy i całko-
wicie nie do zaakceptowania jest fakt, że w roku 
2011 będzie to jedyna grupa zawodowa w syste-
mie ochrony zdrowia, której dochody będą niż-
sze, niż w roku 2010. Można było zauważyć, że 
donośny i jednoznaczny głos samorządu apte-
karskiego w tym zakresie skłania polityków do 
zastanowienia i wyrażenia woli szukania kon-
struktywnych rozwiązań. Sprzyjają temu też 
bardzo szczegółowe analizy przygotowywane 
przez ekspertów rynku farmaceutycznego, na 
które powołuje się niemiecki samorząd aptekar-
ski. Bardzo trudno jest podważyć precyzyjne 
wyliczenia niezależnych ekspertów.

Oczywiście w zwięzłym sprawozdaniu Ko-
ordynatora Departamentu Spraw Zagranicz-
nych NRA nie ma możliwości przedstawienia 
wszystkich istotnych zagadnień poruszanych 
w trakcie dwudniowej konferencji - mogłoby to 
zająć nawet kilkadziesiąt stron. Jednak sporzą-
dzone notatki i przesłane przez wykładowców 
prezentacje będą jeszcze wielokrotnie wykorzy-
stywane w opracowywaniu właściwej argumen-
tacji w pracach legislacyjnych Naczelnej Rady 
Aptekarskiej. Żywię głębokie przekonanie, że 
uczestnictwo w najważniejszych europejskich 
konferencjach poświęconych funkcjonowaniu 
rynku farmaceutycznego w różnych krajach po-
zwoli na budowanie skutecznej strategii działa-
nia naszego samorządu aptekarskiego.

Koordynator 
Departamentu Spraw Zagranicznych NRA

mgr farm. Piotr Bohater

prezes@dia.com.pl
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Ekonomia instytucjonalna wprowadza po-
jęcie kosztów transakcyjnych, które są zwią-
zane z tworzeniem organizacji i instytucji, ich 
modyfi kacją i wykorzystaniem. Można by po-
wiedzieć, że koszty transakcyjne są kosztami 
utrzymania instytucji gospodarczych w ruchu. 
Należą do nich koszty związane z transferem 
praw własności, ze zbieraniem i przetwarza-
niem informacji, z zawieraniem i realizacją 
umów, z badaniem rynku itp. Udział kosztów 
transakcyjnych w całości kosztów ciągle rośnie. 
Aby koszty te obniżyć, konieczne jest uspraw-
nienie działalności przedsiębiorstwa i innych 
instytucji związanym z życiem gospodarczym. 
Nowe prawo stawia nas w innych realiach, 
podam przykład niewłaściwego niezgodnego 
z prawem usprawniania działalności aptek.

USTAWA z dnia 12 maja 2011r. o refun-
dacji leków, środków spożywczych specjal-
nego przeznaczenia żywieniowego oraz wy-
robów medycznych wchodzi w życie z dniem 
1 stycznia 2012r. Niektóre sieci aptek starają 
się obejść prawo przygotowując narzędzia, 
które mają służyć „biednemu pacjentowi”. Bo 
to przecież tylko te sieci wiedzą na czym po-
lega działanie na dobro pacjenta, a większość 
z nas aptekarzy jest nastawionych tylko na 
zysk. Tymczasem tak nie jest, bo łamanie pra-
wa powinno być bezwzględnie karane, a ob-
łuda i omijanie prawa w celu uzyskana zysku 
powinno być napiętnowane. 

Rozdział 7 w/w ustawy

Kary administracyjne
Art. 50. 1. Karze pieniężnej podlega, kto 

wbrew przepisom:
1. art. 6 stosuje inne odpłatności i dopłaty za 

leki, środki spożywcze specjalnego przezna-
czenia żywieniowego lub wyroby medyczne;

2. art. 7 stosuje inne niż urzędowe marże 
hurtowe lub marże detaliczne na leki, 
środki spożywcze specjalnego przezna-
czenia żywieniowego lub wyroby me-
dyczne;

3. art. 8 stosuje inne niż ustalone w decyzji 
administracyjnej o objęciu refundacją ceny 
zbytu na leki, środki spożywcze specjalne-
go przeznaczenia żywieniowego lub wyroby 
medyczne;

4. art. 49 ust. 3 stosuje formy zachęty kierowa-
ne w szczególności do świadczeniobiorców, 
przedsiębiorców oraz ich pracowników lub 
osób uprawnionych. 

Myślę, że zacytowany artykuł 50 nie nasu-
wa żadnych wątpliwości jednak nie wszyscy tak 
myślą bo przecież można powołać fundację. 

1. Czym jest akt fundacyjny?

Fundator wyraża wolę powołania fundacji 
w akcie fundacyjnym.

Akt fundacyjny to oświadczenie woli zmie-
rzające do ustanowienia fundacji, określające 
cel fundacji i majątek przeznaczony na realiza-
cję tego celu.

Ustawa wymaga, żeby oświadczenie woli 
fundatora o ustanowieniu fundacji miało for-
mę aktu notarialnego. Fundator składa je więc 
przed notariuszem. Wyjątkiem od powyższej 
sytuacji jest ustanowienie fundacji w testamen-
cie - art. 3 ust. 1 - 3.

Jeśli fundatora reprezentowałby pełnomoc-
nik, to osoba ta musi mieć pełnomocnictwo 
ustanowione również w formie aktu notarialne-
go (art. 99 par. 1 k.c. w zw. z art. 3 ust. 1 ustawy 
o fundacjach).

mgr farm. Krzysztof Majka
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Oświadczenie woli o ustanowieniu funda-
cji może zostać złożone również za granicą. 
Ma ono wówczas taką samą moc, jak złożone 
przed notariuszem w Polsce, pod warunkiem 
jednak, że sporządzony jest przez polskiego 
konsula i po uzyskaniu od Ministra Sprawied-
liwości pisemnego upoważnienia wydanego 
na wniosek ministra właściwego do spraw za-
granicznych (art. 19 ust. 4 i 5 Ustawy z dn. 13 
lutego 1984r. o funkcjach konsulów Rzeczypo-
spolitej Polskiej).

Oświadczenie woli o ustanowieniu funda-
cji musi zawierać informację o celu powsta-
nia fundacji oraz majątku przeznaczonym 
na jego realizację.

Zanim fundator uda się do notariusza (który 
sporządzi akt notarialny), najpierw podejmuje 
decyzję, jakiej wartości majątek przeznaczy dla 
fundacji i jakim celom ten majątek posłuży. 
Cele te są przecież bardzo czytelne - mają 
służyć ominięciu prawa i wyeliminowaniu 
konkrecji. 

Już w oświadczeniu o ustanowieniu funda-
cji fundator może wskazać właściwego mini-
stra, który będzie sprawował nadzór nad orga-
nizacją. Wybierając ministra, należy przyjrzeć 
się głównym celom fundacji i wskazać tego, 
z którego zakresem działań one się wiążą. Czy 
znajdzie się taki minister ?

2. Dla jakich celów można powołać fun-
dację?

Fundacja może zostać ustanowiona dla rea-
lizacji celów zgodnych z podstawowymi intere-
sami Rzeczypospolitej Polskiej, celów społecz-
nie lub gospodarczo użytecznych.

Podstawowe wartości Rzeczypospoli-
tej Polskiej określone zostały w Konstytucji, 
w rozdziale „Rzeczypospolita”. Cele fundacji 
powinny być zatem zgodne z tymi wartościa-
mi. Gdyby przeczyły im - sąd odmówi zare-
jestrowania fundacji. Oby tak było.

Oprócz pozostawania w zgodzie z podsta-
wowymi interesami Polski, cele fundacji muszą 
być istotne z punktu widzenia społecznego lub 
gospodarczego. W ustawie, jako spełniające ten 
warunek, przykładowo zostały wymienione: 
ochrona zdrowia, rozwój gospodarki i nauki, 
oświata i wychowanie, kultura i sztuka, opieka 
i pomoc społeczna, ochrona środowiska oraz 
opieka nad zabytkami. Oznacza to, że cele fun-
dacji muszą mieć charakter publiczny, służyć 
dobru ogółu, a nie wyłącznie zaspokojeniu 
potrzeb osoby indywidualnej, np. pożytkowi 
fundatora lub osób z nim związanych.

Czasem może się wydawać, że cel, dla któ-
rego chcielibyśmy powołać fundację, jest jak 
najbardziej użyteczny, w tym przypadku na 
pewno tak nie jest a czas pokarze czy żyjemy 
w państwie prawa.

Ciekawa będzie lista podmiotów które 
przekażą środki na cele fundacji, bo będzie to 
lista podmiotów które nie przestrzegają prawa. 
Uważam że przy niewielkim zaangażowaniu 
będzie można udowodnić, że fundacja zwraca 
pieniądze wydatkowane tylko na leki refundo-
wane, a tego przecież od 1 stycznia 2012 roku 
robić nie wolno. 

mgr farm. Krzysztof Majka

krzysztof.majka@farmaceuta.pl
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Warszawa 25.07.2011r.
Protest: 
Biurokracja i restrykcje wobec aptek w projekcie rozporządzenia 

MZ w sprawie Ogólnych Warunków Umów na realizację recept

Pani Ewa Kopacz
Minister Zdrowia

Jako obywatel tego kraju i farmaceuta z ok. 40 - letnim stażem pracy pragnę wyrazić 
swoje głębokie zaniepokojenie, że w trakcie tworzenia nowych regulacji prawnych widocz-
ny jest brak troski o racjonalne gospodarowanie i w konsekwencji marnotrawstwo środków 
fi nansowych pochodzących z naszej składki zdrowotnej, którą otrzymuje Narodowy Fun-
dusz Zdrowia na fi nansowanie swojej działalności, a w następnej kolejności na fi nansowa-
nie świadczeń zdrowotnych i refundację leków.

Reakcje i opinie w środowisku aptekarskim i wszędzie tam kto zapoznaje się z ustawą 
refundacyjną i projektem rozporządzenia MZ w sprawie Ogólnych Warunków Umów na 
realizację recept są jednoznaczne.

Wcześniej ustawa refundacyjna, a obecnie projekt rozporządzenia w sprawie OWU uru-
chamiają dodatkowe procedury biurokratyczne po stronie NFZ oraz restrykcyjno - biuro-
kratyczne wobec aptek, które nie mają nic wspólnego z usprawnianiem rozwiązań systemo-
wych w systemie ochrony zdrowia.

W uzasadnieniu do ustawy refundacyjnej i do projektu OWU nie podano np. jakie 
koszty poniesie NFZ na prowadzenie, kontrolowanie realizacji i nanoszenia bieżąco zmian 
w ewidencji zatrudnienia w ok. 13 tys. aptek oraz prowadzenia ewidencji tyleż umów oraz 
sporządzanych aneksów.

Do obsługi tych nowych obowiązków potrzebna będzie kolejna armia urzędników, biu-
rek, komputerów oraz kolejne ekskluzywne pomieszczenia biurowe.

Uważam, że projekt rozp. w sprawie OWU powinien być uzupełniony o zestawienie 
kosztów ich wdrożenia i funkcjonowania.

Być może w relacji do już i tak gigantycznych kosztów NFZ, plan na 2011 rok to 
ponad 763 mln zł, w tym przy wynagrodzeniach wraz ze świadczeniami ok. 371,3 mln 
zł, to kolejne kilkanaście milionów nie robi wrażenia.

Jednak przy stałym defi cycie funduszy na świadczenia zdrowotne i ciągłe zwiększe-
nie dopłaty pacjentów do leków oraz wobec dramatów ludzkich z powodu powyższych 
ograniczeń sprawa wydatków i kosztów funkcjonowania NFZ powinna być prioryte-
towa i być może ktoś poważnie tym się zajmie!

Mam nadzieję, że twórcy projektu OWU w sprawie realizacji recept uwzględnią uwagi 
samorządu aptekarskiego wyrażone w ofi cjalnych pismach i proteście skierowanym w piś-
mie z dn. 13 lipca br. do Premiera i Ministra Zdrowia (tekst na stronach NIA).

Moje zdumienie wywołały zapisy uprawniające NFZ do stosowania restrykcyjnych kar 
umownych, których wysokość praktycznie likwiduje działalność gospodarczą apteki. Mam 
wrażenie, że projektodawcy nie zadali sobie trudu aby policzyć jaka to jest kwota (5 lub 10%) 
od półrocznej lub rocznej refundacji. Jest to świadome stawianie w stan zagrożenia bytu aptek.

Pragnę wyrazić swoje głębokie rozczarowanie prowadzoną przez Platformę Obywa-
telską i Ministerstwo Zdrowia polityką wobec przedsiębiorców prowadzących apteki, 
a programowe działania Platformy Obywatelskiej, które miały być realizowane m.in. 
przez Sejmową Komisję Nadzwyczajną „Przyjazne Państwo” do spraw 
związanych z ograniczaniem biurokracji, okazują się fi kcją.

mgr farm. do wiadomości Redakcji
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Od dwóch dni, w przerwach między zała-
twianiem formalności związanych z podjęciem 
pierwszej pracy, staram się wybrać trzydzieści 
reprezentatywnych zdjęć spośród czterech ty-
sięcy cyfrowych wspomnień. Jest 18 sierpnia, 
przed dwudziestoma czterema dniami wróciłam 
do Polski. Trzy i pół miesiąca temu, czekając we 
Frankfurcie na przesiadkę do Abu Dhabi, pisa-
łam pierwsze akapity tego artykułu. Z perspek-
tywy doświadczeń mogą one trafi ć wyłącznie do 
kosza - były naiwne jak marzenia małej dziew-
czynki. Teraz w głowie miesza się tyle wyda-
rzeń, tyle osób i przebytych dróg, że nie wiado-
mo, po które sięgnąć by zawiązać opowieść…

Zaczęło się wszystko w Katmandu. Chociaż 
nie, właściwie chyba wcześniej, ale może dla 
porządku pominę wyprawę na Maltę, do An-
glii i moje inne spontaniczne życiowe przed-
sięwzięcia. Tak więc - niemalże spontanicznie 
- oczarowana krajobrazem Emiratów Arab-
skich i wspomnieniem obiadu ponad pustynia-
mi Iranu i Pakistanu, z umordowanym podróżą 
uśmiechem, aparatem pod pachą, walizką wy-
pełnioną lekami dla punktu medycznego i kartą 
imigracyjną w zębach wkroczyłam do Nepalu. 
Odebrała mnie Durga, koordynatorka i nauczy-
cielka języka, wsadziła w taksówkę, zamknęła 
drzwi od środka… i od tej pory starałam się, 
aby moje oczy nie były zbyt szeroko otwarte. 
„Jakość życia” i „środowisko” to hasła, które 

kołatają w głowie świeżemu turyście automa-
tycznie porównującemu wszystko z Europą. 
„Co to za kraj?! Gdzie ja przyjechałam?! Czy 
tak mam żyć? Boże, nie wytrzymam! Jak on 
jedzie, przecież się pozabijamy!” Nie był to 
jednak czas na wątpliwości, gdyż zanim się 
spostrzegłam dotarłyśmy do dzielnicy Thamel 
i Durga spytała czy chcę odpocząć. Jako silna 
biała kobieta żądna wrażeń odpowiedziałam: 
„pół godziny na prysznic i jestem gotowa!”, co 
chyba nie było najlepszą decyzją, gdyż potem 
przez cały pierwszy pobyt w Katmandu nie mo-
głam wyleczyć się z zawrotu głowy (sic!).

Thamel - dzielnica dla turystów, oszałamia 
ciasnymi uliczkami, w których poutykane są 
setki sklepików i restauracyjek. Nad głowami 
mnożą się szyldy, oczy nie mogą nadążyć za 
kolorowymi kuszącymi towarami, sprzedawcy 
nawołują „yes, Ma’am?”, z tyłu, przodu i boku 
nacierają samochody, motocykle, riksze i rowe-
ry nieustannie trąbiąc, gdzieniegdzie przychodzi 
przeskakiwać psa spokojnie wylegującego się na 
skraju ulicy (chodników, swoją drogą, próżno 
szukać). Wszystko to owionięte jest upajający-
mi zapachami kadzideł i dźwiękami piszczącej 
muzyki - a ja w tym labiryncie ludzi i ulic sta-
ram się nie zgubić Durgi i dodatkowo wyrobić 
orientację w przestrzeni. „Azja” - myślę i mi-
mowolnie uśmiecham się, podobnie jak przez 
cztery kolejne dni, kiedy w restauracji jedząc ryż 

fot.  Świątynia buddyjska - Beata Wiklik
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chłonęłam z całych sił kadzidłową atmosferę, 
a z poziomu stóp przyglądał mi się i ciekawsko 
wymachiwał czułkami olbrzymi karaluch. Nieco 
później rozwiało się wiele elementów tej czy-
sto turystycznej, wielobarwnej wizji Azji - no, 
może poza ruchem ulicznym i karaluchami…

W Katmandu spędziłam cztery dni w ra-
mach tygodnia orientacyjnego pod okiem Dur-
gi jako przedstawicielki Future Nepal. Jest to 
organizacja przyjmująca wolontariuszy z całe-
go świata i proponująca im różne programy - od 
nauczania języka angielskiego mnichów bud-
dyjskich, poprzez medyczne, do prac polowych 
przy sadzeniu bananowców, ryżu i kukurydzy, 
choć w zasadzie traktuje indywidualnie każde-
go wolontariusza. Znalazłam ich bardzo prosto 
- w Internecie, po wyselekcjonowaniu spośród 
dziesiątków podobnych stowarzyszeń. 

Program tygodnia orientacyjnego jest bardzo 
prosty: ranki spędza się na nauce języka nepal-
skiego w tempie przyspieszonym, a popołu-
dniami zwiedza zabytkowe świątynie hinduskie 
i buddyjskie oraz zapoznaje w teorii nepalską 
kulturę i obyczaje. Lekcje jedzenia rękami, pi-
cia ze wspólnych naczyń, podróżowania auto-
busami czy przechodzenia przez ulicę nie należą 
do łatwych i - dla własnego dobra - lepiej być 
pilnym uczniem i szybko te sztuki opanować. 
Uroki zwiedzania przysłaniają jednak wszystkie 
trudy. Wspaniałe buddyjskie stupy o złoconych 
dachach i wszechwidzących oczach proroka, 
czerwone pagody, bogato dekorowane wnętrza 
świątyń z wielkimi „młynami” modlitewnymi 
i scenami z życia bóstw uwiecznione na ścianach, 
fi gury bogów i bogiń hinduskich przyozdabiane 
przy modlitwach kwiatami, farbami, ziarnkami 
ryżu czy pieniędzmi lub też możliwość ujrzenia 
przez chwilę oblicza żyjącej bogini, ukazują-
cej się regularnie ludziom z okna swego domu. 
Osobiście nie mogłam doczekać się spotkania 
z małpami, które okupują buddyjską świątynię 
Swayambhunath oraz główną świątynię hindu-
ską Pashupatinath. Zwierzaki biegają wszędzie 
dokoła, zważając na ludzi o tyle, o ile mają oni 
ze sobą coś do porwania. Śmieszy widok małpek 
pozujących do zdjęć, iskających się i wygrze-
wających beztrosko w upalnym słońcu, urzeka 
obraz maleńkich stworzonek o wielkich oczach 
przyczepionych do brzucha mamy, ogłusza 
wrzask karmionego stada, ale może też wzbudzić 
grozę widok samca szykującego się do ataku, 
czego - nieostrożna - doświadczyłam niemal 

na własnej skórze. Warto wspomnieć, że przez 
Pashupatinath przepływa święta rzeka Bagmati, 
nad którą nieustannie palone są zwłoki. Bagmati, 
niestety, w niczym nie przypomina rzeki, podob-
nie jak inne płynące przez Katmandu czy każde 
większe miasto - są to raczej wielkie, śmierdzące 
ścieki czy wysypiska śmieci, w przeraźliwym sta-
nie; strwożona patrzyłam pewnego razu na dzie-
ciaki radośnie kąpiące się w takiej właśnie „wo-
dzie” na obrzeżach miasta. Poza Europą szybko 
jednak można nauczyć się, że to, co nam z tru-
dem może nawet przyjść do głowy, gdzie indziej 
po prostu dzieje się. Tak na przykład szokowały 
mnie ostrzeżenia by nie spożywać wody butel-
kowanej, która nie ma oryginalnego zamknięcia, 
ponieważ może być napełniona kolejny już raz 
zwykłą, nieoczyszczoną wodą. „Gdzie tam, 
przecież tak nie można robić”… Teraz już wiem, 
że można i już mnie to nie dziwi. Swoją drogą, 
dość szybko i mimowolnie przestawiłam się na 
picie „nepalskiej” wody. Przez pierwszy tydzień, 
przewrażliwiona, nawet zęby myłam w wodzie 
z butelki. Kiedy zamieszkałam na wiosce z moją 
rodziną początkowo zawsze miałam pod ręką 
osobiście oczyszczoną wodę, ale do posiłków 
podawano mi dodatkową. Myślałam: „mieszkała 
już tutaj przede mną jedna wolontariuszka, mają 
więc doświadczenie i na pewno dostaję wodę 
oczyszczoną”. Jakież było moje zdumienie, kie-
dy po dwóch-trzech tygodniach odkryłam, że ta 
„oczyszczona” pochodzi prosto z pompy na po-
dwórzu, a mój organizm nie przechodzi żadnych 
rewelacji! Biegunka spotkała mnie jedyny raz, po 
dwóch miesiącach, kiedy nadeszły nieco bardziej 
obfi te monsuny, a na kolację do ryżu przygoto-
wano liście dyni czy jakieś inne trawy z dżungli.  
Na kilka dni sama stałam się zielona jak te liście. 
Poza tym jednym przypadkiem mogłam mieszać 
zawsze i wszystko, nawet słodki pudding ryżo-
wy podlany tłuszczem z bawolego mleka, zagry-
zany smażonymi ziemniakami i popijany kwaś-
nym kefi rem. Od czasu do czasu wystarczyło 
„oczyścić się” szklanką niezawodnej Coca-coli.

Skoro mowa o wiosce i o rodzinie, należy 
najpierw do nich dotrzeć. Sprawa w teorii pro-
sta, dwa autokary, jedna przesiadka. W prakty-
ce pięć godzin na południe z podkulonymi, zbyt 
długimi (jak na tamtejsze standardy) nogami, 
piszczącą nepalską muzyką grającą w kółko, 
drogą wiecznie krętą wśród wzgórz i nad brze-
gami rzek, po czym przejażdżka rikszą z wiel-
ką walizką wciśniętą między kolana i kolejne 
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dwie godziny w warunkach analogicznych do 
opisanych powyżej. W podróży towarzyszył mi 
Bishnu, założyciel i główna „siła napędowa” 
Future Nepal. Długo opowiadał mi o swojej 
organizacji i podejmowanych projektach - jak 
chociażby oczyszczaniu terenów zielonych 
i zakładaniu parków. Kiedy nareszcie doje-
chaliśmy na miejsce, niemalże wysypałam się 
z autokaru i marzyłam o przyłożeniu głowy do 
czegoś płaskiego. Moje nadzieje szybko zosta-
ły rozwiane, gdyż czekała mnie przejażdżka za-
poznawcza po okolicy, jednak na obietnicę po-
znania lokalnych słoni natychmiast odnalazłam 
w sobie zapasy energii.

Katmandu, pomimo niezwykłego piękna za-
bytkowych części miasta i miłych doświadczeń, 
opuszczałam z ulgą. Nie wiedziałam co czeka 
mnie na wsi, ale stolica zbyt silnie oddziaływa-
ła na wszystkie zmysły naraz. Była zatłoczona, 
zanieczyszczona, hałaśliwa i panował w niej 
taki zgiełk, jakiego próżno szukać w Krako-
wie, Warszawie, Wiedniu, Rzymie czy gdzie-
kolwiek w Europie. Później lepiej już znosiłam 
wizyty w miastach, ale i tak za każdym razem 
z niechęcią wsiadałam do autokaru. Natomiast 
gdy ujrzałam Meghauli i moją wioskę Prasadap 
(Meghauli-8), pokochałam je od razu. Cudownie 
zielono, zwierzęta dokoła, ludzie niespieszący 
się nigdzie, jedna główna droga i 3 km do dzi-
kiej dżungli - marzenie! Zostawiliśmy walizkę, 
załapaliśmy dwa oddechy… po czym Bishnu 
wyciągnął swój motocykl, posadził mnie za sobą 
i ruszamy! Był to mój chrzest, w Polsce nigdy 
wcześniej nie siedziałam na motorze, a w Nepalu 
- dzięki uprzejmości i uczynności poznawanych 
ludzi - mogłam jeździć w ten sposób prawie 
codziennie. Przyjemność całkiem bezpieczna, 
bo kamieniste w większości drogi nie pozwa-
lają rozpędzić się bardziej niż do 30-40 km/h.

Pierwszy przystanek - rodzinny dom, ale 
tylko orientacyjnie, gdyż była to sobota i pora 
odpoczynku. Od razu zatem ruszamy dalej, po 
drodze wszyscy pozdrawiają i zagadują mego 
przewodnika, a ja powoli zaczynam się czuć jak 
okaz na wybiegu. Docieramy w końcu do parku 
stworzonego przez Future Nepal - niegdyś cha-
otyczny lasek, obecnie wielkie drzewa mango 
otoczone kamiennymi podestami, scena czeka-
jąca na ukończenie i szkielet mającej powstać 
bramy. Z parkiem sąsiaduje cel mojej podró-
ży: lokalny Punkt Medyczny (Meghauli Heal-
th Post). Jako że sobota jest dniem wolnym od 

pracy, pocałowaliśmy klamkę i ruszyliśmy da-
lej. Kiedy znaleźliśmy się na drodze pomiędzy 
Prasadap, a kolejną wioską - Telauli (Meghauli-
5), moje oczy rozbłysły: płynęliśmy pomiędzy 
bananową farmą, a polami porośniętymi seza-
mem (jak mnie później uświadomiono) i łąka-
mi, na których pasły się kozy i bawoły, a widok 
ten w niejakiej odległości zamykały zielone 
wzgórza (które w mojej nomenklaturze mogły 
być już górami). Teren ten natychmiast stał się 
jednym z moich ulubionych i sprawiało mi dużą 
radość przemierzanie tej drogi codziennie lub 
co dwa dni, pomimo jej uciążliwości. Wjechali-
śmy zatem do Telauli, przy bazarze skręciliśmy 
w lewo, potem wzdłuż lotniska w prawo, znów 
w lewo i już cały czas prosto. Tutaj zaczynał się 
las, tudzież dżungla, a Bishnu napomniał mnie: 
„te druty ciągnące się wzdłuż drzew w nocy 
podłączane są do prądu. To dla ochrony miesz-
kających tu ludzi przed dzikimi zwierzętami”. 
Faktycznie - po jednej stronie drogi metalowe 
druty, a po drugiej tradycyjne chatki Tharu. 
Kiedy wpisze się w Google hasło „Meghauli”, 
wyskakują zdjęcia lepianek krytych niby-strze-
chą; zobaczyłam je niedługo przed wyjazdem 
i pomyślałam sobie: „no, to pięknie… wpako-
wałam się”. Dopiero na miejscu okazało się, że 
mój domek jest murowany, a owe „lepianki” to 
tradycyjne domy Tharu, czyli kasty wywodzą-
cej się z tego regionu. Ponad dwa miesiące póź-
niej dane mi było wejść do takiej chatki, domu 
przewodnika Asharama, i jakież było moje za-
skoczenie gdy okazało się, że jest ona komfor-
towa, zdecydowanie chłodniejsza od zwykłych 
murowanych domów, czyściutka, o cudownym 
zapachu gliny i trawy, z której jest zrobiona! 
Jadąc dalej zostawiliśmy za sobą grupkę zabu-
dowań i niebawem zza drzew wyłonił się nie-
śmiało biały murowany budynek - prywatna 
klinika założona tutaj przez małżeństwo Bry-
tyjczyków, Clinic Nepal. Przywitał nas i ugościł 
krótką rozmową Singh. Jego pierwsze pytanie 
do mnie brzmiało: „co zainspirowało Cię, aby 
przyjechać do Nepalu?”, a zadał je w sposób, 
który od razu wzbudził mój szacunek. Zostałam 
przyjęta z otwartymi ramionami i, choć moją 
docelową placówką miał być Punkt Medyczny, 
Singh zaprosił mnie do odwiedzania Kliniki 
kiedy tylko znajdę czas i ochotę.

Po opuszczeniu Kliniki skierowaliśmy się 
w lewo wzdłuż lotniska. Byłam zmordowana 
i zastanawiałam się gdzie jeszcze Bishnu mnie 
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ciągnie. Wjechaliśmy w głąb dżungli, a tam jedna 
za drugą były zbudowane ogromne, puste klatki. 
Kiedy w skrócie mój opiekun przedstawił mi ich 
przeznaczenie pamięć szybko odświeżyła się: je-
chaliśmy odwiedzić słonie! Pół minuty i już były na 
wyciągnięcie ręki: trzy oswojone rządowe samice, 
które woziły chętnych po najbliższej okolicy Par-
ku Narodowego Chitwan. Smutny był widok ich 
nóg przykutych krótkimi łańcuchami do grubych 
bali, ale same stworzenia wesoło wymachiwały 
uszami i tańcowały w miejscu, pałaszując przygo-
towaną im trawę. Pogawędziłyśmy chwilkę, po-
przyglądałyśmy się sobie nawzajem, po czym po 
przyjaznym „cześć!” nareszcie ruszyłam z Bishnu 
w stronę domu.

Po przekroczeniu progu oczywistym stało 
się, że jako lokalna atrakcja i jedyna biała osoba 
w okolicy nie zaznam jeszcze odpoczynku. Na 
każdym kroku i przy każdej czynności towarzy-
szył mi wianuszek asystentów, głównie dzieci 
- może poza wizytą w toalecie. Rozpakowywa-
nie walizki było tak fascynującym zajęciem, że 
młodzież najchętniej by mnie w tym wyręczyła. 
Ubrania szybko poszły w ruch, przymierzane 
przez dziewczęta, które po dwóch rundach znały 
już niemal na pamięć zawartość mojej garderoby. 
A kiedy okazało się następnego dnia, że mam ze 
sobą również sprzęt elektroniczny - cóż to była 
za sensacja! Do końca pobytu czasem przycho-
dzili do mnie sąsiedzi i zaciekawieni przeglądali 
zdjęcia na laptopie lub odwiedzały mnie dzieci 
proszące aby włączyć im jakąś grę czy też po-
zwolić zrobić kilka zdjęć aparatem fotografi cz-
nym. Pierwszego dnia zostałam również zasy-
pana szeregiem pytań, które czasem wydawały 
mi się zbyt bezpośrednie, innym razem budziły 
uśmiech. Mimo iż Durga uprzedzała mnie, do-
piero po jakichś dwóch tygodniach przyzwycza-
iłam się do tego rodzaju wywiadu: każda nowo 
poznana osoba zadaje ten sam standardowy 
zestaw, którym i ja także zaczęłam się wkrótce 
posługiwać. „Jak się nazywasz?” - tu należy po-
dać imię i nazwisko razem. „Ilu jest członków 
w Twojej rodzinie? Czy masz rodzeństwo? Jak 
mają na imię? Starsi czy młodsi? Czym się zaj-
mują? Pracują czy studiują? Czy są po ślubie? 
Czy Ty masz męża? A ile masz lat? O rany, i jesz-
cze nie masz męża?! Czym się zajmują Twoi ro-
dzice? Czym Ty się zajmujesz? Ile lat studiów 
skończyłaś?” Wszystkie te pytania służą bliższe-
mu poznaniu statusu społecznego osoby, z którą 
się rozmawia - tym bardziej przydatne w moim 

przypadku, gdyż z nazwiska nie można było od-
gadnąć przynależności kastowej. Pewnego razu 
gdy pojechałam w odwiedziny do rodziny przy-
jaciela, Binoda, Jego mama zapytała: „do jakiej 
kasty Ona należy?” A Binod zaśmiał się: „u 
nich są tylko dwie kasty: kobiety i mężczyźni!”

Tak oto stałam się członkiem mojej nowej, 
nepalskiej rodziny. Mama (Aama - po nepalsku), 
dwie młodsze siostry: starsza - Pinky (tak na-
prawdę Priya) i młodsza - Nina, oraz najmłodszy 
brat - Rahul. Taty nigdy nie poznałam, pracuje 
w Indiach. W domku obok mieszkał brat Aamy 
z rodziną: żoną Nirmilą, dwójką dzieci - Muną 
i Madanem oraz mamą - Babcią (Hajur Aama). 
Nasz domek był nieduży, murowany, kryty me-
talową blachą. Wąziutki korytarz, dwa pokoje 
w pierwszej części, a kuchnia i mój pokój w dru-
giej. Pokoje zaopatrzone były w wiatraki u sufi tu 
- typowe wyposażenie w Nepalu, cudowny spo-
sób na ochładzanie w czas upałów w chwilach, 
gdy akurat jest prąd (kilka do kilkunastu godzin 
na dobę). Po ścianach w każdym zakątku cha-
dzały gekony, a ja co wieczór miałam dodatko-
wych gości - małe żabki. Kilka razy odwiedziła 
mnie również modliszka i pająk wielkości mojej 
pięści. Węże, na szczęście, nie fatygowały się, 
choć zaraz na początku łapaliśmy przy Punkcie 
Medycznym wielkiego pytona, a dwa miesią-
ce później z sąsiedztwa odwieziono do szpitala 
w stanie ciężkim mężczyznę pokąsanego w nocy 
przez któregoś z jadowitych. Do domowej kuch-
ni zdarzyło mi się wejść tylko raz w ciągu trzech 
miesięcy - znajduje się tam ołtarzyk i nigdy nie 
mogłam zrozumieć zawiłych tłumaczeń kie-
dy, jako niewyznająca hinduizmu, mam wstęp 
- a kiedy nie. Dla bezpieczeństwa i z szacun-
ku nie wchodziłam więc nigdy. Przed domem 
znajdował się kolejny ołtarzyk i rosły kwiaty 
(do czasu aż zostały wyjedzone przez kozę), za 
domem natomiast mieściło się podwórko, toale-
ta, pomieszczenie na prysznic i pompa wodna. 
Obok był jeszcze kurnik, gdzie Aama hodowała 
kurczaki na sprzedaż, a za nim zagroda dla ba-
woła i kozy-mamy. Bawół - a w zasadzie bawo-
lica - była w ciąży, porodu jednak nie doczeka-
łam. Natomiast tydzień przed moim przybyciem 
urodziła się kózka Muni, która była (przez jakieś 
półtora miesiąca) zwierzakiem domowym, śpią-
cym smacznie na łóżkach, i przyczyną kwiato-
wego spustoszenia przed domem. Aama posia-
dała jeszcze maleńki sklepik z tyłu przy drodze 
i pole nieco dalej.
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W Nepalu dzień zaczyna się o godzinie 5. 
Ewentualnie dzieci mogą pospać do 6, ale - za-
leżnie od szkoły - pierwsze lekcje zaczynają 
się o 5:30. Po miesiącu pobytu natura śpiocha 
wzięła u mnie górę i sypiałam do 9, co było 
codziennie komentowane pobłażliwym uśmie-
chem. Raz wstałam nawet o 9:30 i kiedy wy-
szłam z pokoju zaniepokojona rodzina pytała 
co się stało i czy dobrze się czuję… Pierw-
sze poranne chwile poświęca się zwierzętom, 
a kiedy ich głód i potrzeby są zaspokojone 
można pomyśleć o rodzinie. Parzona jest her-
bata z ogromnymi ilościami cukru i, nierzad-
ko, bawolim mlekiem oraz imbirem (cudownie 
rozgrzewająca i aromatyczna), do której można 
dostać także ciasteczko. Jest to czas porannych 
spotkań, ponieważ sąsiedzi często o tej porze 
wpadają z pierwszą wizytą. Dom jest z resztą 
stale otwarty dla wszystkich i odwiedziny nie 
są tam niczym niezwykłym, a pojęcie niepro-
szonego gościa zdaje się nie istnieć. Nepalczy-
cy w ogóle zrobili na mnie wrażenie bardzo ot-
wartej i zżytej społeczności, zawsze skorej do 
pomocy, serdecznej i przyjaznej - są to cechy, 
które niewątpliwie pomagają im żyć w skrom-
nych i niełatwych warunkach. Czasem jednak 
musiałam uważać, zwłaszcza w sklepach lub 
hotelach, gdyż jako osoba biała byłam auto-
matycznie postrzegana jako milionerka gotowa 
wykupić cały najdroższy towar lub życząca so-
bie pokoju o najwyższym standardzie…

Po porannej herbacie następował czas bli-
żej nieokreślony, tzn. Aama lub jedna z sióstr 
brała się za sprzątanie, ktoś inny za gotowanie 
śniadania, a reszta (jeśli dzieci nie były akurat 
w szkole lub właśnie wróciły) oglądała telewi-
zję - gdy był prąd lub przesiadywała na progu 
czy też wylegiwała w korytarzu w czasie roz-
winiętego już na resztę dnia upału. Ja natomiast 
przystępowałam do codziennej kąpieli: szyko-
wałam miskę z wodą (potem przejrzałam sy-
stem i - znów kiedy akurat był prąd - korzysta-
łam z gumowego węża i elektrycznej pompy), 
mydełko, ręczniczek i zamykałam się w po-
mieszczeniu na prysznic. Brakowało mi śmia-
łości aby kąpać się bezpośrednio pod pompą 
na oczach sąsiadów. Pod prysznicem musiałam 
jedynie uważać, aby nie poparzyć sobie głowy 
lub rąk o rozgrzaną słońcem blachę dachu, bo 
znów byłam za wysoka na nepalskie standar-
dy. Wycierałam się ręcznikiem w sumie tylko 
dla zasady, bo niejednokrotnie po ubraniu się 

byłam już zlana potem. Krótki odpoczynek po 
tych porannych wysiłkach i około godziny 10 
można było zasiąść do śniadania.

Klasyczny nepalski posiłek - ryż - to zupa 
soczewicowa, gotowany ryż i warzywa (daal, 
bhat, tarkari). Tak też było w moim domu - za-
równo na śniadanie, jak i na kolację. Zmieniają 
się jedynie warzywa, ale kiedy w lipcu sytuacja 
fi nansowa rodziny stała się nieco trudniejsza, 
przez dwa lub trzy tygodnie jedliśmy jako wa-
rzywa ziemniaki przygotowywane na rozmaite 
sposoby. Po ryżu, jaki serwowano mi w Kat-
mandu, obawiałam się, że nie przetrwam tych 
trzech miesięcy, ale na wiosce wszystko sma-
kuje o niebo lepiej (świeże, organicznie wy-
hodowane warzywa nie równają się z niczym) 
i w dodatku nie musiałam jeść ręką, ponieważ 
dostawałam łyżkę! Dzięki temu nie tylko nie 
mam wstrętu do ryżu, ale nawet z utęsknie-
niem wspominam tamte posiłki. Jedynie Durga 
po trzech miesiącach powiedziała zaskoczona: 
„każdy wolontariusz po powrocie wraca taki 
gruby, a Ty jeszcze schudłaś! Jak to zrobiłaś?” 
Faktycznie, ubyło mi 4-5 kg mimo, iż czasem 
i tak jadłam dwa razy więcej od innych. Często 
zdarzało się także, że nie bardzo wiedziałam ja-
kie warzywa jem, bo nie spotkałam ich nigdy 
wcześniej, a w łamanym nepalsko-angielskim 
Aama nie bardzo umiała mi wytłumaczyć. Z naj-
popularniejszych były to gorzka tykwa, ketmia 
jadalna (okra) - zdecydowanie moja ulubiona, 
różne fasolki i groszki czy wspomniane liście 
dyni. Trawa z dżungli była rzadszym raryta-
sem, podobno nie każdy umiał ją znaleźć, raz 
czy dwa natomiast miałam okazję jeść do ryżu 
smażone na kwaśno kawałki mango. Niekiedy 
można dostać także najróżniejsze, powiedzmy, 
sosiki z marynatą o bardzo intensywnym smaku 
(achaar). W niektórych domach czasem wypie-
ka się podpłomyki zamiast ryżu (kombinacja 
z masełkiem i czosnkiem - niebo w gębie!). Do 
specjalności nepalskich, które można dostać 
w sklepikach lub restauracjach należy także sa-
mosa - smażone ciasto z nadzieniem ziemnia-
czanym, momo - pierożki z mięsem bawolim, 
drobiowym lub warzywami, chatpat - prze-
kąska, mieszanka prażonego ryżu, ziemniacz-
ków, chilli, klusek instant i przypraw, czy też 
chaumin - smażony makaron z kapustą, chilli, 
przyprawami i polany ketchupem. Kuchnia ne-
palska jest bardzo ostra, papryczki chilli można 
spotkać w zdecydowanej większości  potraw. 
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Temat warto zakończyć wspominając o nepal-
skich owocach: świeżutkie mango, papaje, liczi, 
guawa, tajemniczy „katar”, kokosy, granaty, 
banany i ananasy zrywane wprost z drzewa lub 
krzaka i trafi ające od razu po obraniu do buzi… 
Nie, ten akapit muszę tutaj przerwać, zbytnio 
rozmarzyłam się na te rajskie wspomnienia!

Po śniadaniu czas na obowiązki, czyli praca 
w Punkcie Medycznym lub Klinice. Do domu 
wracałam przed 15 lub 18, zależnie gdzie akurat 
tego dnia przypadł mi dyżur. Tutaj znów dosta-
wałam tradycyjną herbatę z ciastkiem, po której 
następował analogiczny czas nieokreślony - od-
wiedziny, spacery, odpoczynek, zabawy, a pod 
wieczór oporządzanie zwierząt i gotowanie 
kolacji. Około godziny 21 jedliśmy wieczorny 
ryż, a potem - zależnie od dostawy elektryczno-
ści: oglądaliśmy telewizję (zapomniałam wspo-
mnieć, że indyjską, z której nic nie rozumiałam, 
ale po piątym odcinku serialu byłam już w sta-
nie śledzić akcję) lub przesiadywaliśmy przed 
domem. Bardzo lubiłam, kiedy po zmroku 
chłodziłyśmy się z Aamą na zewnątrz, prowa-
dząc rozmowy o życiu w Nepalu i w Polsce na-
szym łamanym językiem nepalsko-angielskim. 
Koniec końców około 23 dom zasypiał przy od-
głosach włączonych wiatraków w pokojach lub 
tłuczeniu monsunu o blaszany dach.

Służbę farmaceutyczną zaczęłam, jak wspo-
mniałam wcześniej, w Punkcie Medycznym 
(Meghauli Health Post). Jest to placówka rzą-
dowa, co oznacza, że miejsce otwarte jest w dni 
robocze od 10 do 14, a oferowane podstawowe 
usługi medyczne są darmowe. Istnieje również 
lista 35 leków, które po przepisaniu przez leka-
rza są wydawane na miejscu bezpłatnie - w rze-
czywistości jednak zapasy często wyczerpują 
się w ciągu pierwszych miesięcy roku fi skalne-
go lub wydający lek musi podjąć decyzję komu 
wydać go za darmo, a kogo odesłać do apteki 
prywatnej. Na Punkt Medyczny składa się re-
jestracja z punktem realizacji recept, ambulato-
rium, laboratorium, pokój do wykonywania opa-
trunków, pokój porodowy, pokój ginekologicz-
ny, magazyn leków, biuro oraz przestrzeń wy-
dzielona do organizowania grupowych spotkań 
z pacjentami, dotyczących chorób lub antykon-
cepcji. Mój pobyt nałożył się ze stażem grupy 
dziesięciu studentów medycznych, którzy koń-
czyli w ten sposób trzyletni kurs na tzw. Heal-
thcare Assistant - personel Punktu Medycznego 
na trzy miesiące otrzymał więc znaczne posiłki.

Placówki medyczne w Nepalu dzieli się na 
cztery typy: Sub-Health Posts, Health Posts, 
Primary Health Centers oraz Hospitals. Jedy-
nie w dwóch ostatnich jest wymóg zatrudnie-
nia lekarza, w pozostałych pracuje Healthcare 
Assistant czy też osoba, która przeszła różne-
go rodzaju niższe szkolenia - oczywiście poza 
pielęgniarkami, położnymi czy laborantami. 
Farmaceutów nie zatrudnia się, w ciągu swego 
pobytu w ogóle poznałam jednego tylko farma-
ceutę i jednego technika farmacji. Być może 
w miastach i szpitalach sytuacja jest nieco inna…

Jeśli chodzi o apteki prywatne, według 
prawa może ją otworzyć jedynie farmaceu-
ta, w praktyce jednak nikt tego nie kontroluje 
i mnóstwo aptek prowadzi osoba posiadająca 
jakiekolwiek wykształcenie medyczne. Podob-
nie sprawa wygląda z receptami: teoretycznie 
bez recepty wydać można wyłącznie kilka le-
ków, przykładowo Paracetamol, w rzeczywi-
stości pacjenci często przychodzą do apteki nie 
odwiedziwszy uprzednio lekarza - i wydawane 
jest im wszystko. Dobrze jest, kiedy pacjent 
przyjdzie z blistrem, np. po amlodypinie - cier-
pi na nadciśnienie, lek bierze stale, więc sytua-
cję można zrozumieć i lek wydać. Ale nie mo-
głam znieść widoku, kiedy pacjent przyszedł 
z blistrem po klonazepamie czy haloperidolu 
i na tej samej zasadzie lek dostawał!!! Tłuma-
czono mi, że w miastach sytuacja jest inna, ale 
na wsiach ludzie nieraz przemierzają dziesiątki 
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kilometrów do placówki medycznej czy apteki, 
chcą szybkiego efektu, są niecierpliwi, nie mają 
świadomości działań niepożądanych i naduży-
wają leki (często dlatego, że mogą je mieć za 
darmo), a jeśli nie dostaną ich w jednej apte-
ce, to pójdą do kolejnej - czy jednak pracownik 
służby zdrowia, który ma ratować życie innych 
ludzi może zasłaniać się takim tłumaczeniem? 
Sytuacja faktycznie nie jest łatwa. W Polsce 
dostajemy solidne wykształcenie, a między te-
orią a praktyką nie ma aż takiej przepaści (zda-
ję sobie sprawę ile śmiechu wywołam pisząc to 
zdanie). A spójrzmy na Nepal: poza lekarzem 
receptę ma prawo wypisać Healthcare Assi-
stant po trzyletnim szkoleniu, a nawet osoba 
jedynie po rocznym treningu; jak dużą wiedzę 
i doświadczenie może ona posiadać? Zna na-
zwy leków, dawki, podstawowe wskazania, ale 
nie może mieć gruntownego zaplecza odnośnie 
przeciwwskazań czy działań niepożądanych. 
Z tego punktu przechodzimy do poważnego 
problemu błędów lekowych, na które - kiedy 
próbowałam reagować - zdarzały się trzy typy 
reakcji: brak odpowiedzi (w najlepszym przy-

padku), odpowiedzi niedorzeczne lub odpowie-
dzi: „to jest Nepal, zaakceptuj to”, „tak się robi, 
wszystko jest w porządku!” Przykładowo:
• biegunka - cefuroksym (z historii pacjenta);
• katar - Amoksycylina + Ciprofl oksacyna 

krople (przykład niezbyt rzetelnego uzupeł-
niania pola „diagnoza” na recepcie);

• Herpes zoster - kotrimoksazol  + balsam gal-
manu (Calamine lotion);  na pytanie “dla-
czego?” padła po namyśle odpowiedź: „aby 
zapobiec zakażeniom wtórnym” (sic!);

• wysoka kilkudniowa gorączka i osłabienie, 
bez innych objawów - po niemożności zbicia 
temperatury za pomocą ceftriaksonu i para-
cetamolu (500 mg 3x1), pacjent przeszedł po 
3 dniach na ceftriakson dożylnie. Na moją 
sugestię by zwiększyć paracetamol do 1000 
mg 3x1, pacjent (o wykształceniu medycz-
nym) powiedział niepewnie, że skonsultuje 
się z lekarzem. Dzień później przyznał, że 
posłuchał mojej rady, a gorączka minęła.

Koniec części pierwszej.
Zdjęcie do artykułu - okładka z tyłu biuletynu.

mgr farm. Beata Wiklik

Podróż współfi nansowana przez Śląską Izbę Aptekarską oraz Wydział Farmaceutyczny 
Collegium Medicum UJ w Krakowie.

fot.  Meghauli Health Post
- pracownicy - Beata Wiklik

Beata 
Wiklik
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Proces informatyzacji sektora ochrony zdro-
wia dający podstawę do elektronicznej wymia-
ny informacji o zdrowiu to główny kierunek 
rozwoju jaki zakłada Ministerstwo Zdrowia 
w „Strategii e-Zdrowie Polska na lata 2009-
2015”. Wśród priorytetowych działań wyróż-
nia się rozwój e-usług w ochronie zdrowia, 
w szczególności systemów telemedycznych 
(telekonsultacje, telemonitoring, rejestracja 
„on-line” pacjentów przez Internet), recepty 
elektronicznej (e-recepty) oraz elektronicznej 
karty zdrowia, która będzie połączona z nowym 
dowodem tożsamości. 

W ramach rządowego Projektu P1 „Elek-
tronicznej Platformy Gromadzenia, Analizy 
i Udostępniania zasobów cyfrowych o Zdarze-
niach Medycznych” uruchomiony został jeden 
z projektów - prototyp recepty elektronicznej 
e-Recepta. Wśród najważniejszych korzyści 
związanych z wprowadzeniem e-Recepty wy-
mienia się: wzrost efektywności sektora, po-
prawę bezpieczeństwa leczenia pacjentów oraz 
optymalizację kosztów opieki zdrowotnej.

Prototypowe wdrożenie systemu recep-
ty elektronicznej e-Recepta realizowane jest 
w Lesznie oraz powiecie leszczyńskim od mar-
ca 2011r.

- Na obecnym etapie funkcjonowania sys-
temu e-Recepta pacjent otrzymuje od lekarza 
receptę papierową, jest ona wystawiona i wy-
drukowana przy pomocy komputera i drukarki, 
a jej elektroniczny odpowiednik przesyłany do 
systemu e-Recepta. W momencie realizacji re-
cepty w aptece i na podstawie umieszczonego 
na niej numeru farmaceuta pobierze do swoje-
go komputera elektroniczną zawartość recepty- 
wyjaśnia dr Leszek Sikorski, Dyrektor Centrum 
Systemów Informacyjnych Ochrony Zdrowia.

Aktualnie obowiązujące przepisy prawne 
wykluczają możliwość pozostania w obiegu 
wyłącznie recepty w formie elektronicznej, 
stąd prototyp e-Recepta zakłada równoległe 

funkcjonowanie recepty papierowej wraz z jej 
wyciągiem w postaci elektronicznej. Dokument 
elektroniczny zawiera identyczne informacje 
jak recepta papierowa, wyłączając jedynie dane 
osobowe pacjenta. 

Niekwestionowaną zaletą systemu e-Recep-
ta jest przyspieszenie procesu ordynacji leków 
i realizacji recept, a także wzrost bezpieczeń-
stwa leczenia pacjentów w trakcie tego procesu. 
Z punktu widzenia lekarza system e-Recepta za-
pewnia bezpośredni dostęp do bazy leków w po-
staci elektronicznej już w trakcie wypisywania 
recepty. Baza zawiera aktualne informacje o le-
kach dopuszczonych do obrotu w Polsce wraz ze 
szczegółowymi danymi o każdym leku. Dzięki 
temu lekarz ma możliwość szybkiego odnale-
zienia właściwego leku, sprawdzenia danych 
o sposobie dawkowania czy ustalenia uprawnień 
do refundacji - pozycje wybrane z bazy zostają 
automatycznie przeniesione na receptę. Korzy-
stając z bazy leków, lekarz ma również dostęp 
do listy odpowiedników leków, zamienników 
i innych produktów według nazwy międzynaro-
dowej, co pozwala na sprawdzenie i wybór dla 
pacjenta tańszego produktu leczniczego. 

Poprawa bezpieczeństwa leczenia pacjenta 
w zakresie stosowanej farmakoterapii realizo-
wana jest zarówno przez lekarza, jak i farma-
ceutę poprzez automatyczną kontrolę interakcji 
i uczuleń oraz ostrzeżenia przed wydaniem le-
ków zakwestionowanych przez GIF.
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U lekarza interakcje i uczulenia weryfi ko-
wane są pomiędzy lekami na recepcie oraz leka-
mi podanymi w wywiadzie, natomiast w aptece 
kontrola odbywa się w oparciu o leki zapisane 
na recepcie oraz leki kupowane bez recepty. 
W przypadku pacjentów posiadających Konto 
Internetowe e-Recepta - w gabinecie lekarskim 
oraz w aptece, w momencie kupowania leków 
- kontrola leków następuje dodatkowo w opar-
ciu o leki zapisane na koncie. Podmioty współ-
pracujące z prototypem e-Recepta nie wydadzą 
pacjentowi leku, który został wstrzymany lub 
wycofany z obrotu komunikatem GIF. W przy-
padku próby wyboru zakwestionowanego leku, 
system automatycznie go zablokuje, z poda-
niem odpowiedniego komunikatu dla lekarza 
bądź farmaceuty.

Kolejną nieocenioną zaletą recepty elek-
tronicznej jest poprawa jakości ordynacji oraz 
czytelności recept. Pacjent zostaje wyposażo-
ny w komputerowo wydrukowaną receptę, na 
której leki wybierane były z bazy leków. Takie 
postępowanie wyklucza pomyłki mogące mieć 
miejsce podczas ręcznego przepisywania leków, 
nieprawidłowego wpisania postaci leku czy 
wielkości opakowania. W aptece farmaceuta 
bez trudu będzie mógł zrealizować taką receptę, 
a pacjent nie będzie musiał wracać do lekarza 
tylko po to, aby dokonać poprawy wystawionej 
recepty. Dodatkowo w systemie e-Recepta do-
stępny jest elektroniczny odpowiednik recepty 
papierowej, który farmaceuta pobiera skanując 
czytnikiem kodów kreskowych numer recepty 
papierowej lub osobisty identyfi kator pacjenta 
w systemie e-Recepta.

Korzyścią ekonomiczną związaną z wprowa-
dzeniem elektronicznego obiegu recept jest ob-
niżenie ryzyka podrabiania i fałszowania recept. 
Raz zrealizowana recepta, zapisana w systemie 
centralnym e-Recepta, nie może zostać powtór-
nie zrealizowana. System bezzwłocznie wykryje 
każdą taką próbę i prześle komunikat do farma-
ceuty. Nastąpi również usprawnienie elektro-
nicznej obsługi refundacji leków, co wpłynie na 
oszczędność czasu, dokonywanie bieżących roz-
liczeń oraz skuteczniejsze wykrywanie nadużyć.

Prototypowy system e-Recepta został przy-
gotowany w sposób umożliwiający udział 
w projekcie każdego usługodawcy oraz każ-

dej apteki, bez względu na to czy posiadają oni 
oprogramowanie gabinetowe, a także niezależ-
nie od tego kto jest producentem używanego 
oprogramowania. Takie podejście jest realne 
dzięki możliwości komunikowania się z syste-
mem e-Recepta na dwa sposoby, poprzez opro-
gramowanie medyczne lub oprogramowanie 
apteczne stosowane dotychczas i zintegrowane 
z systemem e-Recepta, jak również odrębne 
aplikacje on-line dedykowane dla usługodaw-
ców oraz dla aptek.

e-Recepta od strony pacjenta

W ramach prototypu e-Recepta pacjent po 
raz pierwszy ma możliwość gromadzenia w jed-
nym miejscu wszystkich informacji o swoich 
lekach tj. receptach wystawionych przez róż-
nych lekarzy, receptach wykupionych w róż-
nych aptekach, lekach zakupionych bez recep-
ty, uczuleniach na leki i substancje chemiczne, 
potencjalnych interakcjach lekowych.

Taką możliwość stwarza Konto Internetowe 
e-Recepta, które każdy mieszkaniec obszaru 
objętego prototypem może założyć na portalu 
internetowym prototypu www.e-recepta.gov.pl. 
Placówki, które uczestniczą w projekcie, wyda-
ją pacjentom indywidualne identyfi katory po-
zwalające na założenie konta. Okazanie identy-
fi katora lekarzowi lub farmaceucie, współpra-
cującemu z prototypem, zapewni bezpośrednie 
przesłanie informacji na konto pacjenta. Posia-
dacz konta może w trakcie wizyty lekarskiej 
umożliwić lekarzowi dostęp do konta oraz po-
znanie historii farmakoterapii. Zapraszamy do 
udziały w prototypie.

Scenariusze 
realizacji 
prototypu
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Jubileusz to wielkie słowo. Dwadzieścia 
lat temu Aleksander Żurek, prezes fi rmy 
Salus International nie przypuszczał w naj-
śmielszych oczekiwaniach, że doczeka por-
celanowych godów swojej fi rmy. W dniu 
25 czerwca br. na terenach rekreacyjnych 
Doliny Trzech Stawów odbył się Rodzinny 
Piknik, dedykowany pracownikom i kontra-
hentom, dzięki którym możliwe są obchody 
jubileuszu fi rmy. 

- Wówczas nie zdawałem sobie sprawy, że 
moja mała fi rma rozrośnie się, zdobywając 
znaczenie na regionalnym, a później branżo-
wym rynku - prezes wspomina swoje początki. 
Wśród zaproszonych gości byli pracownicy, re-
prezentanci ponad 60 aptek otwartych, ponad 
30 szpitali oraz 22 fi rm farmaceutycznych, kil-
ku przedstawicieli izb aptekarskich i mediów 
branżowych oraz regionalnych przyprowadza-
jąc rodziny i bliskich - łącznie prawie 1200 
osób. Wśród gości mogliśmy spotkać członka 
Rady Naczelnej Izby Aptekarskiej dr Jerzego 
Łazowskiego, Koordynatora ds. Aptek Szpital-
nych z ramienia Naczelnej Izby Aptekarskiej 
mgr Janinę Pawłowską wraz z mężem, prof. dr 
hab. Maciejem Pawłowskim. 

Uroczystość rozpoczęła się od wystąpienia 
prezesa Aleksandra Żurka, który podziękował 
pracownikom i kontrahentom fi rmy podkreśla-
jąc, że istnienie fi rmy związane jest z symbiozą 

pomiędzy pracownikami a klientami oraz za-
znaczył, że jest to święto wszystkich wymie-
nionych i to właśnie dzięki nim możliwe są 
obchody tak pięknego jubileuszu, jakim są por-
celanowe gody. Dr Jerzy Łazowski - w imie-
niu prezesa Naczelnej Rady Aptekarskiej dr 
Grzegorza Kucharewicza - odczytał list gratu-
lacyjny z okazji jubileuszu. Po ofi cjalnym prze-
mówieniu i gratulacjach od przedstawicieli izb 
aptekarskich prezes fi rmy poprosił na scenę 64 
osoby - zasłużonych pracowników, kontrahen-
tów i przedstawicieli izb aptekarskich, których 
wyróżnił tytułem „Przyjaciel fi rmy” za inicjaty-
wę, oddanie, lojalność, pracowitość i wytrwa-
łość. Na pamiątkę tej przyjaźni i partnerstwa 
wręczył porcelanowe jabłka. Porcelana to jak 
wiadomo materiał szczególny, z charakterem, 
znany i wytwarzany od wielu wieków. Jabłko 
natomiast symbolizuje zdrowie i życiowe siły. 

Po uroczystym, jubileuszowym toaście 
na scenie pojawiło się 118 barwnie ubranych 
członków zespołu Pieśni i Tańca ŚLĄSK im. 
Stanisława Hadyny, którzy odśpiewali hymn 
fi rmy Salus International autorstwa krakow-
skiego poety, Adama Ziemianina. Rozpoczyna-
nie pikniku od ich występu było celowe, miało 
bowiem podkreślać zakorzenienie fi rmy w re-
gionie śląskim i nadać śląski charakter całemu 
wydarzeniu. Stąd też specjalnie na tę okazję 
zespół zaprezentował wielowiekowy folklor 
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śląski, który w charakterystycznych rytmach, 
zwrotach i tematach melodycznych oraz tek-
stach poszczególnych pieśni zachowuje swo-
iste, jemu tylko właściwe oblicze. Ta część pro-
gramu zakończyła się utworami „Karolinka”, 
„Szła dzieweczka”, „Hej, koło Cieszyna” de-
dykowanym pracownikom fi rmy Salus Interna-
tional pochodzącym ze Śląska, a aria „Wielka 
sława to żart” to ukłon w kierunku pracowni-
ków z Zagłębia, gdyż Jan Kiepura - pochodzą-
cy z Sosnowca - często śpiewał ten utwór.

Druga część programu Zespołu ŚLĄSK była 
barwną podróżą po poszczególnych krajach 
Unii Europejskiej, ukazującą ich różnorodność 
kulturową. Utwory „Wien, Wien”, „Sprzedana 
narzeczona” były zadedykowane wyróżnio-
nym na scenie międzynarodowym korpora-
cjom farmaceutycznym - GEROT i EBEWE 
współpracującym z fi rmą od początku istnienia. 
W europejskim programie nie zabrakło również 
polskich akcentów narodowych. Utwory „Kra-
kowiak” i „Tańcuj, tańcuj” były zadedykowane 
rodzimym fi rmom farmaceutycznym - Afl o-
farm, Aspen Distribution, ASA, ICN Rzeszów, 
Laboratoria Natury, Oleofarm, Polfa Tarcho-
min, Polpharma, Unia Spółdzielnia Pracy. 

Zespół Pieśni i Tańca ŚLĄSK zgromadzo-
nych gości zachwycił śpiewem, tańcem, wy-
śmienitymi choreografi ami i przepięknymi 
strojami. Ze spektaklu odkrywającego duszę 

narodu śląskiego przenieśliśmy się do współ-
czesności - taniec nowoczesny zaprezentował 
austriacki zespół BIGSMILE PRODUCTIONS 
pod kierownictwem Katrin Zurek. Chwilę póź-
niej sceną zawładnęła kilkudziesięcioosobowa 
grupka dzieci gości pikniku, które wtórowały 
zespołowi. 

Dzieci - jak co roku - były dopieszczane 
licznymi atrakcjami: spektaklami, zabawami 
edukacyjnymi, dmuchańcami. Zabawy pik-
nikowe cieszyły się ogromną całodniową fre-
kwencją.

- Chciałbym, aby rodzinny charakter pik-
niku powodował, by choć na jeden dzień far-
maceuci i lekarze mogli zrzucić brzemię odpo-
wiedzialności za ludzkie zdrowie i życie. Moim 
pragnieniem jest, by wspólnie z rodziną zaznali 
chwili przyjemności uczestniczenia w wydarze-
niu kulturalnym wysokiej jakości, dyskutując 
przy tym z kolegami po fachu o problemach za-
wodowych czy przyjaźnie snuć plany na przy-
szłość nawet z konkurentami zawodowymi. To 
twórcze chwile, z których rodzą się niebagatel-
ne pomysły dotyczące sposobu radzenia sobie 
w dobie kryzysu gospodarczego - podsumował 
Aleksander Żurek. 

Przy dobrej muzyce Wiesława Murzańskie-
go i doskonałej kuchni goście bawili się prawie 
do północy. 

Salus International

Zespół Pieśni i Tańca ŚLĄSK im. Stanisława Hadyny
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Z głębokim żalem przekazuję smutną informację, że w dniu 30 czerwca 2011r. zmarł po 
ciężkiej chorobie prof. dr hab. n. farm. Wincenty Kwapiszewski wieloletni kierownik Katedry 
i Zakładu Chemii Farmaceutycznej i Analizy Leków Wydziału Farmaceutycznego Akademii 
Medycznej w Warszawie, a następnie Akademii Medycznej/Uniwersytetu Medycznego 
w Łodzi, wieloletni prezes Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego, zasłużony dla polskiej 
farmacji naukowiec i nauczyciel akademicki, wychowawca wielu pokoleń farmaceutów.

Msza Św. żałobna odbyła się w Warszawie w środę 6 lipca 2011 roku o godzinie 10.30 
w kościele Św. Tadeusza Apostoła przy ul. Goraszewskiej 16, skąd nastąpiło wyprowadzenie 
Zmarłego na Cmentarz Bródnowski. 

Wincenty Kwapiszewski był pasjonatem nauki i badań naukowych. Studiował w Poznaniu 
i zaraz po studiach (1952r.) rozpoczął prace w Katedrze Chemii Farmaceutycznej kierowanej 
przez wybitnego światowej sławy naukowca i farmaceutę prof. dr hab. Franciszka Adamanisa. 
W roku 1956 przeniósł się do Warszawy, gdzie pracował najpierw w Ministerstwie Zdrowia, 
a następnie na Wydziale Farmaceutycznym Akademii Medycznej, tam się doktoryzował 
(1962r.), habilitował i uzyskał docenturę (1968) i awansował na stanowisko Kierownika 
Katedr Chemii Farmaceutycznej, a następnie został powołany na stanowisko profesora 
nadzwyczajnego (1982). Potem losy rzuciły Go do Łodzi, także na Wydział Farmaceutyczny 
i także jak poprzednio do Zakładu Chemii Farmaceutycznej na kierownicze stanowisko, gdzie 
w 1993 roku uzyska nominację na stanowisko profesora zwyczajnego, a następnie przeszedł 
na emeryturę. Jego dorobek naukowy jest olbrzymi liczący ponad 200 publikacji, doniesień 
naukowych i patentów. Jako doświadczony dydaktyk był współautorem podręczników: 
Chemiczna Analiza Ilościowa Środków Leczniczych (PZWL 1975), Chemia Leków (PZWL-
wyd. I-1978, wyd. II - 1986) oraz skrypt pt.: Nazewnictwo Środków Leczniczych (Wyd. AM 
1999). 

Prof. W. Kwapiszewski, jako działacz farmaceutyczny, był także autorem licznych - 
kilkudziesięciu - artykułów na tematy organizacyjne i społeczne dotyczące studiów jak i zawodu 
farmaceutycznego. Ponad to, co należy także podkreślić, że Drogi Zmarły był wspaniałym 
prelegentem występującym z wykładami plenarnymi, jak i w sekcjach wielu zjazdów krajowych 
i międzynarodowych, a także wygłosił dziesiątki wykładów naukowych na zebraniach Polskiego 
Towarzystwa Farmaceutycznego we wszystkich Oddziałach PTFarm-u.

Profesora dr hab. n farm. Wincentego Kwapiszewskiego - Profesora, Prezesa i Przyjaciela, 
większość z nas pamięta jako zawsze prężnego, pełnego zapału do działania i do dyskusji 
jak również do podejmowania ważnych decyzji. Pamiętamy Go także jako wspaniałego 
dydaktyka, jako zasłużonego dla nauki polskiej profesora nauk farmaceutycznych i wielkiego 
orędownika studiów i zawodu farmaceutycznego, i także jako wielkiego działacza 
zawodowego, a w szczególności wieloletniego lidera polskiej Farmacji. To Profesor Wincenty 
Kwapiszewski przez okres 13-stu lat (cztery kadencje), był Prezesem Zarządu Głównego 
Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego - w latach 1976 - 1989 - a więc w latach, kiedy 
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Polskie Towarzystwo Farmaceutyczne było jedyną liczącą 
się w Kraju organizacją reprezentującą wszystkich polskich 
farmaceutów, tak u władz Sejmu, Rządu, ministerstw, a także 
województw i innych organów władzy państwowej, a także 
władzy Akademickiej w pełnym tego słowa znaczeniu, 
gdyż mieszczą się w tym słowie: Polska Akademia Nauk, 
Uczelnie i Wydziały. 

Ale żeby być skutecznym Prezesem, musiał ciężko 
na to wszystko swoją aktywnością zapracować. Zaraz po 
studiach farmaceutycznych - na których był aktywnym 
działaczem organizacji studenckich - w roku 1953 został członkiem PTFarm’u., potem 
od 1971r. był wiceprzewodniczącym Oddziału Warszawskiego i krótko potem na Jego 
barki złożono olbrzymią odpowiedzialność, powołując Docenta W. Kwapiszewskiego 
na przewodniczącego Komitetu Organizacyjnego 36-go Międzynarodowego Kongresu 
Międzynarodowej Federacji Farmaceutycznej (FIP). Pracami organizacyjnymi kierował 
w latach od 1974 do 1976 - w którym to roku w Warszawie odbył się ten wielki 
Światowy Kongres. W tym samym roku tj. 1976, na XI Walnym Zgromadzeniu PTFarm-u 
(w Kielcach) Docent Wincenty Kwapiszewski został wybrany prezesem Zarządu Głównego 
Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego, którą to funkcję piastował, jak wspomniano 
wyżej, przez cztery kadencje, aż do 1989 roku (były to kadencje XII - XV). W tych też latach 
Prezes W. Kwapiszewski był przedstawicielem polskich farmaceutów w Zgromadzeniach 
Generalnych Międzynarodowej Federacji Farmaceutycznej (FIP).

Inną płaszczyzną działania Prezesa Kwapiszewskiego było włączenie się w aktywne 
działanie w takich organizacjach lub gremiów działających na rzecz nauki jak: Zarząd 
Główny Zrzeszenia Polskich Towarzystw Naukowych (1977 - 1993 - pełnił tam funkcję 
wiceprezesa), Rady Towarzystw Naukowych przy Prezydium PAN (1978 - 1991), Rady 
Naukowej przy Ministrze Zdrowia (1981 - 1990), Rady Konsultacyjnej ds. produkcji 
farmaceutycznej przy Ministrze Przemysłu Chemicznego (1984 - 1986), Rady Naukowej 
Instytutu Leków (1978 - 1985), Rady Konsultantów Krajowych ds. Farmacji (1985 - 1989), 
Komisji Analizy Farmaceutycznej Komitetu Chemii Analitycznej PAN (1972 - 1978), 
Komisji Badania Leku Syntetycznego Komitetu Terapii Doświadczalnej PAN (1978 - 1984), 
był także organizatorem, a potem wiceprzewodniczącym Komitetu Nauki o Leku (KNoL) 
przy VI Wydziale Nauk Medycznych PAN (1986 - 1992), ponad to był członkiem Komisji 
Farmakopei Polskiej od 1989r.

A po przemianach ustrojowych Profesor Kwapiszewski został powołany na członka 
Naukowej Rady Konsultacyjnej przy Naczelnej Izbie Aptekarskiej - od 1993r. Był 
także członkiem Rady Naukowej Instytutu Technologii i Chemii Leków Wydziału 
Farmaceutycznego w Łodzi - od 1978r., działał także jako członek komitetów redakcyjnych 
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Acta Poloniae Pharmaceutica i Farmacji Polskiej w latach 1976 - 1989 i wielu innych rad 
programowych takich jak w PZWL, w Ministerstwie Zdrowia i innych instytucjach. Był także 
konsultantem Sejmu PRL VIII i IX kadencji ds. zaopatrzenia farmaceutycznego, a następnie 
był także konsultantem Sejmu i Senetu RP ds. ustawodawstwa farmaceutycznego - w 1990r., 
był także przez wiele lat członkiem Rady Naukowej „Czasopisma Aptekarskiego”.

Za swoją aktywność Profesor Wincenty Kwapiszewski uzyskał także wielkie 
międzynarodowe wyróżnienia honorowe - otrzymując członkostwa honorowe Towarzystw 
Farmaceutycznych: Czechosłowacji (1979), ZSRR (1981), NRD (1987), Węgier (1988). 
Także i Polskie Towarzystwo Farmaceutyczne na koniec XVIII kadencji podczas walnego 
Zgromadzenia nadało prof. zw. dr hab. n. farm. Wincentemu Kwapiszewskiemu godność 
Prezesa Honorowego. Jego osiągnięcia zawodowe i organizacyjne zostały wysoko ocenione 
przez władze państwowe, czego dowodem jest wyróżnienie prof. dr hab. W. Kwapiszewskiego: 
Nagrodą Io Ministra Zdrowia (1979r.), Złotym Krzyżem Zasługi (1969r.), Krzyżem 
Kawalerskim OOP (1979r.), Krzyżem Ofi cerskim OOP (1986r.).

Poza tym ogromem działalności krył się, czego nie można pominąć, wspaniały człowiek, 
serdeczny przyjaciel, błyskotliwy rozmówca i zebraniowy orator, a także człowiek, który 
posiadał wielką godność osobistą i poczucie wielkiej dumy z tego, że jest Polakiem. To też 
działał w takich patriotycznych organizacjach związanych z Jego losami - jako zesłańca na 
Sybir w czasie II Wojny Światowej - gdzie był w latach zsyłki 1943 - 1945 członkiem Związku 
Patriotów Polskich w ZSSR, a następnie wstąpił w 1989 roku do Związku Sybiraków. Swoje 
wspomnienia jako sybiraka zawarł w interesującej książce pt.: Rapsodia Ałtajska.

Żegnając Zmarłego podczas żałobnej Mszy Świętej - niżej podpisany wypowiedział 
następujące słowa: Drogi Wicku, byłem z Tobą związany przez wiele lat i przez wszystkie te lata 
uczyłem się od Ciebie mądrości życiowych i organizacyjnych, jak również mogłem podziwiać 
Twoje bezgraniczne oddanie naukom farmaceutycznym i zawodowi farmaceutycznemu oraz 
walkom o ich rozwój i wysoki prestiż 

Dziękuję Ci za ponad pięćdziesięcioletnią naszą znajomość i trzydziestoletnią przyjaźń, 
tak Twoją, jak i Twojej Kochanej żony. Byłeś mi zawsze życzliwy, a wtedy, kiedy wybrano mnie 
prezesem XVIII kadencji Zarządu Głównego Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego, byłeś 
moją ostoją i z Twojego głębokiego doświadczenia mogłem zawsze korzystać. Wspierałeś 
mnie w wielu moich poczynaniach, biorąc często udział w organizowanych przeze mnie 
spotkaniach , konferencjach czy zjazdach.

Dlatego żegnam Cię nie tylko jako przyjaciel, ale także jak Prezes Prezesa Polskiego 
Towarzystwa Farmaceutycznego.

Cześć Twojej pamięci ! Żegnaj Prezesie, żegnaj Drogi Wicku !

Prof. dr hab. n. farm. Michał Henryk Umbreit
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 Kierownik Biura ŚIA

• Barbara WASIAK
Prowadzi w szczególności: komputerowy 
rejestr członków i aptek, rejestracje człon-
ków, prawa wykonywania zawodu oraz 
kontakt w sprawach bieżących.
Tel.: (32) 608 97 62

E-mail: wasiak.barbara@farmacja.pl
Gadu-Gadu: 7588393
Tlen: wasiak-barbara@tlen.pl
Skype: wasiak-barbara

 Zastępca Kierownika Biura ŚIA

• Katarzyna SZYMAŁA
Prowadzi w szczególności: przyjmowanie 
dokumentów na opiniowanie kierowników, 
przygotowywanie i obsługa posiedzeń, 
korespondencję biura Izby oraz kontakt 
w sprawach bieżących.
Tel.: (32) 608 97 61
E-mail: szymala.katarzyna@farmacja.pl

Gadu-Gadu: 8527268
Tlen: szymala-katarzyna@tlen.pl
Skype: szymala-katarzyna

Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
• dr farm. Stanisław PIECHULA
Kontakt przez biuro Izby lub w sprawach 
pilnych:
Tel.: (32) 738 10 10
Fax: (32) 738 10 11
E-mail: piechula.stanislaw@farmaceuta.pl

Wiceprezes ds. prawnych 
• mgr farm. Anna ŚLIWIŃSKA

Kontakt przez biuro Izby.

Wiceprezes ds. nauki i szkoleń 
• dr farm. Piotr BRUKIEWICZ
Kontakt przez biuro Izby.

Wiceprezes ds. aptek szpitalnych 
• mgr farm. Beatrycze 

RADLAŃSKA-PIĄTEK
Kontakt przez biuro Izby.

Wiceprezes ds. organizacyjnych 
• mgr farm. Piotr KLIMA
Kontakt przez biuro Izby.

Biuro Śląskiej Izby Aptekarskiej

Godziny otwarcia:
poniedziałek - godz. 11:00 - 18:00
wtorek - piątek - godz. 8:00 - 15:00
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przy Śląskiej Izbie Aptekarskiej

Osoby prowadzące naszą Korporację w Śląskiej Izbie Aptekarskiej:

Beata KONIECZNY
Kom.: 668 220 317
Tel.: (32) 608 97 57
Fax: (32) 608 97 69
E-mail: konieczny.beata@farmacja.pl
Tlen: konieczny-beata@tlen.pl
Skype: konieczny-beata Krzysztof MAŃKA

Kom.: 668 220 318
Tel.: (32) 608 97 58
Fax: (32) 608 97 69

E-mail: manka.krzysztof@farmacja.pl
Tlen: manka-krzysztof@tlen.pl

Skype: manka-krzysztof

www.katowice.oia.pl 31

Współpracownicy:

Prawnik ŚIA 
• mec. Krystian SZULC
Prowadzi sprawy Izby i udziela porad praw-
no - podatkowych dla Członków Izby, do-
tyczących tematyki farmaceutycznej oraz 
problemów związanych z prowadzeniem 
aptek. Przyjmuje Członków w czwartki 
od 10.00 do 14.00. Porady telefoniczne

wyłącznie przy braku osób umówionych w Izbie. Proszę o 
wcześniejsze ustalanie spotkań.
Tel.: (32) 608 97 65
E-mail: szulc.krystian@farmacja.pl
Gadu-Gadu: 6490601
Tlen: szulc-krystian@tlen.pl
Skype: szulc-krystian

Doradca podatkowy 
• mgr Ewa KŁODA
Prowadzi księgi rachunkowe Izby. 
Udziela porad dla Członków Izby z te-
matyki prawa podatkowego związane-
go z prowadzeniem aptek. Przyjmuje 
Członków Izby oraz udziela porad tele-
fonicznych w czwartki od 9.00 do 12.00.

Tel.: (32) 608 97 64 lub przez biuro Izby.
E-mail: kloda.ewa@farmacja.pl

Kierownik działu Informacji i Szkoleń
• mgr inż. Lech WRÓBLEWSKI
Prowadzi w szczególności: szkolenia far-
maceutów, biuletyn Apothecarius, grafi ka, 
kontakty z firmami, konserwacja kom-
puterów i oprogramowania w Izbie, spra-
wy techniczne, aktualizacja strony WWW.
Tel.: (32) 608 97 67, kom. 668 220 478

E-mail: wroblewski.lech@farmacja.pl
Gadu-Gadu: 1855885
Tlen: wroblewski-lech@tlen.pl
Skype: wroblewski-lech

Kierownik 
działu Ekonomicznego

Zastępca Kierownika 
działu Ekonomicznego

• mgr Dorota HAPETA
Prowadzi w szczególności: składki, 
sekretariat Okręgowego Rzecznika Odpo-
wiedzialności Zawodowej i Okręgowego 
Sądu Aptekarskiego, odznaczenia, szko-
lenia oraz kontakt w sprawach bieżących.
Tel.: (32) 608 97 66
E-mail: hapeta.dorota@farmacja.pl

Tlen: hapeta-dorota@tlen.pl
Skype: hapeta-dorota
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mec. Krystian Szulc

W konferencji zapowiedziano udział Pana 
Artura Fałka - z MZ oraz Pana posła Andrzeja 
Orzechowskiego sprawozdawcy ustawy. Nieste-
ty te dwie kluczowe dla konferencji osoby były 
nieobecne, a swoją nieobecność zapowiedziały 
o godz. 8.00 w dniu konferencji (bez komentarza).

Obecni byli producenci i importerzy leków 
oraz prawnicy z kancelarii Baker&McKenzie 
oraz CMS Cameron McKenna.

W związku z nieobecnością kluczowych gości 
zbierano pytania do Ministerstwa. Wraz z Panią 
mgr farm. Aliną Fornal - Prezesem Warszawskiej 
OIA, przedstawiłem główne zarzuty do ustawy 
w tym: rujnujący apteki systemy kar umownych, 
zgoda na potrącanie arbitralnie wszelkich kwot we-
dług uznania NFZ z bieżącej refundacji bez sądu, 
brak procedury odwoławczej na drodze sądowej.

W odpowiedzi zarówno Pani mecenas Pau-
lina Kieszkowska - Knapik, jak też Pani Ire-
na Rej oraz Pan mecenas Łukasz Sławatyniec 
wskazali, że zapisy te znalazły się w ustawie 
za zgodą przedstawicieli NRA i nie wiadomo 
dlaczego teraz aptekarze są niezadowoleni. Je-
den z uczestników zwrócił uwagę na niejasną 
pozycję kierownika apteki i łączące się z tym 
niebezpieczeństwa oraz poinformował, że kie-
rownicy organizują się na wzór porozumienia 
zielonogórskiego w celu obrony swoich praw. 
Inne głosy nie dotyczyły aptek.

W swoich wystąpieniach uczestnicy kryty-
kowali zapisy ustawy w szczególności te ko-
rzystne dla farmaceutów i aptek.

Pani mec. Paulina Kieszkowska przedstawi-
ła negatywne konsekwencje zapisu art. 60 usta-
wy refundacyjnej zmieniającej art. 94a prawa 
farmaceutycznego o całkowitym zakazie rekla-
my aptek, punktów aptecznych, jak też zakazie 
reklamy palcówek obrotu pozaaptecznego i ich 
działalności odnoszącej się do produktów lecz-
niczych lub wyrobów medycznych. Wskazała 
na wiele niebezpieczeństw związanych z takimi 

zapisami oraz stwierdziła, że taki zapis może 
być sprzeczny z prawem Unii Europejskiej.

Z twierdzeniami tymi nie sposób się zgo-
dzić. W traktach europejskich są pewne obszary 
wyłączone z prerogatyw Unii i zastrzeżone dla 
państw członkowskich. Jednym z nich jest m.in. 
obszar ochrony zdrowia. Na taką sytuację wska-
zuje przykład Węgier, gdzie parlament uchwa-
lił ustawę o aptece dla aptekarza, co zdaniem 
części polskich prawników jest też sprzeczne 
z prawem Unii Europejskiej i nic się nie stało. 
Jest oczywiste, że przepisy te nie naruszają pra-
wa europejskiego, a każde państwo ma prawo 
wyłącznej regulacji w tym zakresie.

Uważam, że jest to prawidłowy zakaz. Ap-
teka to placówka ochrony zdrowia publicznego 
i nie trzeba udowadniać tezy, że wzrost spoży-
cia leków nie zawsze służy poprawie zdrowia 
obywateli, a reklama temu właśnie służy.

Również Pani Irena Rej - przedstawiciel 
producentów krytykowała stanowisko NRA 
w czasie prac nad ustawą wskazując na to, że 
aptekarze nie wspierali krytyki innych środo-
wisk tych zapisów ustawy, które dzisiaj kry-
tykują poświęcając wszystko dla przepisów 
o cenach sztywnych.

Z wieloma krytycznymi uwagami wobec 
przepisów ustawy należy się zgodzić. Słuszna 
też była ogólna konkluzja, że ustawa jest anty 
pacjencka, pozbawi pacjentów możliwości za-
kupu leków ze zniżką, doprowadzi do rozregu-
lowania i tak niestabilnej sytuacji w segmencie 
leków refundowanych.

Przedstawiciel NRA mec. Krzysztof Baka 
przybył ok. godz. 13, już pod sam koniec 
i pomimo, że rzeczowo przedstawił argumen-
ty aptekarzy, to nie było już czasu na dyskusję 
i poparcie stanowiska kol. Baki. Pozostał pe-
wien niedosyt, że mało głosów przedstawiało 
stanowisko aptekarzy.

mec. Krystian Szulc
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W ostatnim czasie nasilił się legalny choć 
naganny proceder wykorzystywania istniejących 
przepisów prawnych art. 479.36 i kolejnych ko-
deksu postępowania cywilnego dla osiągnięcia 
korzyści niby to w obronie praw konsumentów.

Wskazane art. kpc których wybór poniżej 
załączam są tak skonstruowane, że przedsię-
biorca nie ma szans na obronę, jeżeli jakiś prze-
pis z jego regulaminu podobny jest do wpisa-
nych do rejestru klauzul zakazanych, który jest 
prowadzony przez Urząd Ochrony Konkurencji 
i Konsumentów, rejestr jest jawny.

Postępowanie w sprawach o uznanie posta-
nowień wzorca umowy za niedozwolone:

Art. 479.36. Sprawy o uznanie postanowień 
wzorca umowy za niedozwolone należą do właś-
ciwości Sądu Okręgowego w Warszawie - sądu 
ochrony konkurencji i konsumentów.  

Art. 479.37. W sprawach rozpoznawanych 
według przepisów niniejszego rozdziału art. 
47912 i art. 47913 nie stosuje się.  

Art. 479.38. § 1. Powództwo w sprawach 
rozpoznawanych według przepisów niniejsze-
go rozdziału może wytoczyć każdy, kto według 
oferty pozwanego mógłby zawrzeć z nim umowę 
zawierającą postanowienie, którego uznania za 
niedozwolone żąda się pozwem. Powództwo 
może wytoczyć także organizacja społeczna, do 
której zadań statutowych należy ochrona intere-
sów konsumentów, powiatowy (miejski) rzecz-
nik konsumentów oraz Prezes Urzędu Ochrony 
Konkurencji i Konsumentów.  

§ 2. Powództwo może ponadto wytoczyć za-
graniczna organizacja wpisana na listę orga-
nizacji uprawnionych w państwach Unii Euro-
pejskiej do wszczęcia postępowania o uznanie 
postanowień wzorca umowy za niedozwolone, 
opublikowaną w Dzienniku Urzędowym Wspól-
not Europejskich, jeżeli cel jej działania uza-
sadnia wystąpienie przez nią z takim żądaniem 
dotyczącym wzorców umów stosowanych w Pol-
sce, zagrażających interesom konsumentów 

w państwie członkowskim, w którym organiza-
cja ta ma swoją siedzibę. 

Art. 479.39. Z żądaniem uznania postano-
wienia wzorca umowy za niedozwolone można 
wystąpić również wtedy, gdy pozwany zaniechał 
jego stosowania, jeżeli od tego zaniechania nie 
minęło sześć miesięcy.  

Art. 479.40. Zaniechanie przez pozwanego, 
po wytoczeniu powództwa, stosowania zaskar-
żonego postanowienia wzorca umownego nie 
ma wpływu na bieg postępowania.  

Art. 47941. W sprawach o uznanie postano-
wień wzorca umowy za niedozwolone sąd nie 
może wydać wyroku tylko na podstawie uznania 
powództwa. Niedopuszczalne jest też zawarcie 
ugody.

Jak widać restrykcyjność przepisów pro-
wadzi do patologii, o których pisała prasa pod 
linkami:

wyborcza.biz/biznes/1,100896,9107005,Plac_albo_do_sadu.html

rp.pl/artykul/685220.html

iai-shop.com/pr-press-release.phtml?id=1235323683

Zwracam uwagę wszystkim członkom SIA 
prowadzącym handel internetowy, aby przegląd-
nęli swoje regulaminy na stronie uokik.gov.pl 
i podjęli działania, które uchronią ich przed po-
zwami różnych organizacji ochrony praw kon-
sumentów. Szczególną uwagę proszę zwrócić 
na zapisy regulaminów o: 1. sposobach zmian 
w regulaminie, 2. zwrotach towarów, 3. kontroli 
towaru przy dostawie, 4. zwolnieniu z odpowie-
dzialności za transport itp. 

Aktualnie prowadzę kilka spraw i jeżeli Sąd 
uzna moje argumenty w sprawie handlu na od-
ległość produktami leczniczymi poinformuję 
o tym na stronach izby.

mec. Krystian Szulc
Radca Prawny Śląskiej Izby Aptekarskiej
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Szanowni Członkowie Śląskiej Izby Aptekarskiej

Decyzją Rady naszej Izby, jak i za zgo-
dą Okręgowego Rzecznika Odpowiedzial-
ności Zawodowej (OROZ) oraz Przewod-
niczącej Okręgowego Sądu Aptekarskiego 
(OSA), postanowiliśmy informacyjnie, jak 
i ku przestrodze, prezentować Członkom 
naszej Izby prawomocne wyroki Okrę-
gowego Sądu Aptekarskiego w różnych 
sprawach.

Sprawy takie są wnoszone do Rzeczni-
ka przez Radę Izby na wniosek osób, które 
przysyłają do Izby różne dowody łama-
nia prawa, przez pacjentów aptek, Woje-
wódzkiego Inspektora Farmaceutycznego, 
jak i inne osoby, gdyż sprawę do Rzeczni-
ka Odpowiedzialności Zawodowej może 
wnieść każdy.

Każda taka sprawa po rozpatrzeniu 
przez Rzecznika (jeżeli nie zostanie umo-
rzona) trafi a do Okręgowego Sądu Apte-
karskiego w celu orzeczenia wnioskowa-
nej kary, którą może być upomnienie (na 

1 rok), nagana (na 2 lata), zawieszenie prawa 
wykonywania zawodu lub jego odebranie.

Ukaranemu przysługuje odwołanie 
się do Naczelnego Sądu Aptekarskiego, 
a w sprawach o zawieszenie lub odebranie 
prawa wykonywania zawodu także dalej 
do sądu powszechnego.

Przybliżając Państwu prace OROZ 
i OSA, prezentujemy wybrane orzeczenia 
OSA.

Zwracam jednak szczególną uwagę na 
fakt, że z prezentowanych wyroków zo-
stały usunięte dane personalne, jak i inne 
szczegóły, które mogłyby personalizować 
sprawę. Zostały one także skrócone oraz 
częściowo zmienione, jednak starałem się, 
by pozostało w nich to, z czym moim zda-
niem powinni Państwo się zapoznać.

Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej
dr farm. Stanisław Piechula



A
PO

TH
EC

A
R

IU
S - B

IU
LETY

N
 ŚIA

 W
 K

ATO
W

IC
A

C
H

A
PO

TH
EC

A
R

IU
S - B

IU
LETY

N
 ŚIA

 W
 K

ATO
W

IC
A

C
H

www.katowice.oia.pl 35

Sprawa ASFF S - 16/10

ORZECZENIE

Okręgowy Sąd Aptekarski w Katowi-
cach w składzie … po rozpoznaniu w dniu 
… w Katowicach na rozprawie przy udziale 
Okręgowego Rzecznika Odpowiedzialności 
Zawodowej sprawy przeciwko farmaceucie 
obwinionego o: 

• niewłaściwe wydanie płynu ABE w dniu dla 
pacjenta, pomimo braku pewności co do cha-
rakteru zmian skórnych na które miał być za-
stosowany, w wyniku czego pacjent doznał 
oparzeń chemicznych II stopnia palca III 
ręki prawej, naraziło pacjenta na ból i prob-
lemy zdrowotne co stanowi naruszenie art. 
86 ust. 1 Prawa farmaceutycznego w związ-
ku z art. 2a ust. 1 pkt. 3 i 6 Ustawy o izbach 
aptekarskich oraz art. 9 ust. 1 Kodeksu Etyki 
Aptekarza RP.

• nienależyte poinformowanie pacjenta 
o prawidłowym zastosowaniu wydanego 
produktu leczniczego i możliwych skut-
kach zastosowanie płynu ABE, co skutku-
je naruszeniem art. 9 ust. 6 Kodeksu Etyki 
Aptekarza RP

orzeka:

• uznaje mgr farm. winnym popełnionego 
czynu i zgodnie z jego wnioskiem o dobro-
wolne poddanie się karze i wymierza karę 
upomnienia.

UZASADNIENIE

Wnioskiem z dnia Rzecznik Odpowiedzial-
ności Zawodowej zwrócił się do Okręgowego 
Sądu Aptekarskiego w Katowicach o ukaranie 
mgr farm. obwinionego o:

1. niewłaściwe wydanie płynu ABE w dniu 
dla pacjenta, pomimo braku pewności co do 
charakteru zmian skórnych, na które miał być 
zastosowany, w wyniku czego pacjent doznał 
oparzeń chemicznych II stopnia palca III ręki 
prawej, naraziło pacjenta na ból i problemy 

zdrowotne co stanowi naruszenie art. 86 ust. 1 
Prawa farmaceutycznego w związku z art. 2a 
ust. 1 pkt. 3 i 6 Ustawy o izbach aptekarskich 
oraz art. 9 ust. 1 Kodeksu Etyki Aptekarza RP. 

2. nienależyte poinformowanie pacjenta 
o prawidłowym zastosowaniu wydanego pro-
duktu leczniczego i możliwych skutkach zasto-
sowanie płynu ABE, co skutkuje naruszeniem 
art. 9 ust. 6 Kodeksu Etyki Aptekarza RP.

W toku postępowania Okręgowy Sąd Apte-
karski ustalił następujący stan faktyczny:

W dniu Rzecznik Odpowiedzialności Za-
wodowej w Katowicach otrzymał zawiado-
mienie Śląskiego Wojewódzkiego Inspektora 
Farmaceutycznego, które zawierało informację 
o wydaniu z apteki, płynu ABE dla ..., którego 
zastosowanie wywołało u pacjenta poparzenia 
II stopnia. W toku postępowania wyjaśniają-
cego stwierdzono również, że wydany produkt 
leczniczy nie był obciążony wadą jakościową. 
Zgodnie z zawiadomieniem w dniu do apteki 
zgłosiła się pacjentka, która poprosiła o lek na 
zmianę skórną, która pojawiła się u ... Zmiana 
skórna była trudna do sklasyfi kowania, a obsłu-
gujący mgr farm. zdecydował o wydaniu pro-
duktu leczniczego ABE płyn . 

Z materiału fi lmowego nagranego kamerą 
zamieszczoną w aptece wynika, iż pacjentka za-
stosowała płyn ABE bezpośrednio po zakupie 
będąc jeszcze w aptece. W wyniku tego jedno-
razowego zastosowania produktu ABE u pa-
cjenta wystąpiły poparzenia chemiczne. W oce-
nie inspektora, zawartej w zawiadomieniu, do 
przedmiotowego zdarzenia doszło w wyniku 
niewłaściwej opieki farmaceutycznej w zakresie 
zarówno wydania leku jak i nieudzielenia infor-
macji niezbędnych w zakresie jego stosowania. 

Po zapoznaniu się z zawiadomieniem i załą-
czoną dokumentacją, rzecznik wszczął postępo-
wanie wyjaśniające. Warto dodać iż mgr farm. 
w dniu złożył pisemne wyjaśnienie, w którym 
opisał sytuację, która miała miejsce w dniu. 
W swoim oświadczeniu obwiniony wyjaśnił, iż 
nie był pewien charakteru zmiany skórnej, jed-
nak mimo to zaproponował płyn ABE. 

Równocześnie w dniu matka pacjenta na 
ręce kierownika apteki złożyła skargę na czyn-
ności farmaceuty, z opisem przedmiotowego 
zdarzenia jak i z załączoną kartą informacyjną 
ze szpitala. 
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W toku postępowania wyjaśniającego, na 
okoliczność przedstawionych zarzutów, Rzecznik 
wysłuchał wyjaśnień obwinionego, jak i zeznań 
przedstawiciela ustawowego pokrzywdzonego ...

Obwiniony wyjaśnił, iż widział zmianę 
skórną na rączce dziecka, jednak nie był wsta-
nie precyzyjnie określić jaki miała ona charak-
ter, jednak w jego ocenie nie była to brodawka. 
Mgr farm. dokonał wyboru produktu lecznicze-
go w oparciu o swoją wiedzę odnośnie ilości 
substancji czynnej zawartej produktach leczni-
czych mających zastosowanie na różnego ro-
dzaju zmiany skórne. 

Matka pokrzywdzonego pacjenta zeznała 
natomiast, iż w jej ocenia zmiana skórna miała 
charakter brodawkowy, co zostało potwierdzo-
ne przez lekarza chirurgii, który dokonał usu-
nięcia fragmentów skóry, które uległy popatrze-
niu w wyniku zastosowania płynu ABE. Pani ... 
zeznała, że w wyniku tego zdarzenia jej dziecko 
odczuwało znaczny ból związany z zabiegiem 
usunięcia skóry jak i późniejszego gojenia się 
rany, a informacja o skutkach zastosowania 
wydanego z apteki produktu leczniczego nie 
wzbudziła początkowo zainteresowania perso-
nelu znajdującego się aptece. 

Po zapoznaniu się z całokształtem materia-
łu dowodowego przedstawionego w sprawie 
Rzecznik Odpowiedzialności Zawodowej zde-
cydował o skierowaniu do Sądu wniosku o uka-
ranie, z uwagi na fakt niewłaściwego wypełnie-
nia obowiązków zawodowych przez mgr farm. 
W ocenie Rzecznika, obwiniony winien odmó-
wić wydania produktu leczniczego z uwagi na 
fakt, iż nie był on pewien jakiego rodzaju zmiana 
skórna znajduje się na ręce dziecka. Rzecznik 
wniósł o ukaranie mgr farm. karą upomnienia. 

Sąd zważył co następuje: 

Fakt popełnienia przez obwinionego zarzu-
canego mu czynu nie budzi wątpliwości, obwi-
niony przyznał się do jego popełnienia jak i wy-
raził skruchę, w związku z czym Sąd uwzględ-
nił wniosek obwinionego o dobrowolne podda-
nie się karze, wymierzając karę najłagodniejszą 
czyli karę upomnienia.

W sytuacji kiedy mgr farm. nie był pewien 
jaki charakter ma występująca u dziecka zmia-
na skórna powinien był odmówić wydania 
leku jak i bezwzględnie skierować pacjenta na 
konsultację lekarską. Ma to szczególne znacze-

nie w przedmiotowej sytuacji, kiedy to na ulot-
ce wydanego produktu leczniczego znajduje się 
zastrzeżenie o niestosowaniu preparatu na zmia-
ny zapalne skóry, dlatego też w sytuacji braku 
pełnej diagnozy nie powinno się go stosować. 

Wykonując obowiązki zawodowe obwinio-
ny nie zachował należytych środków ostrożno-
ści przy wydawaniu produktu leczniczego pa-
cjentowi. Wydawanie produktów leczniczych 
przeznaczonych dla dzieci powinno być wyko-
nywane przy zachowaniu wyjątkowej staranno-
ści oraz dogłębnej analizy. 

Zgodnie z art. 86 ust. 1 prawa farmaceu-
tycznego w związku z art. 2a ust. 1 pkt 3 i 6 
w aptece, która jest placówką ochrony zdrowia 
publicznego, wykonywany przez farmaceutę 
zawód ma na celu ochronę zdrowia publiczne-
go i obejmuje świadczenie usług farmaceutycz-
nych polegających wydawaniu produktów lecz-
niczych i wyrobów medycznych jak i na udzie-
laniu informacji i porad dotyczących działania 
i stosowania produktów leczniczych i wyrobów 
medycznych. Co więcej zgodnie z art. 9 ust. 1 
Kodeksu etyki aptekarza RP aptekarz wykonu-
jący swe obowiązki zawodowe obowiązany jest 
do udzielania jednakowo troskliwej pomocy fa-
chowej wszystkim zwracającym się osobom.

Do obowiązków zawodowych farmaceuty na-
leży również dbanie o dobro pacjenta, a co za tym 
idzie w przedmiotowej sytuacji mgr farm., jeśli 
zdecydował się wydać lek, winien udzielić matce 
dziecka szczegółowych informacji odnośnie sto-
sowaniu płynu ABE jak i sposobu zabezpiecze-
nia skóry znajdującej się wokół zmiany skórnej. 

Wymierzając określoną daną karę Sąd miał 
na względzie postawę obwinionego, który okazał 
skruchę jak i przeprosił matkę pokrzywdzonego. 
Za okoliczność łagodzącą uznać należy także 
młody wiek obwinionego i małe doświadczenie 
w rozwiązywaniu sytuacji spornych wynikają-
cych z wykonywania obowiązków zawodowych. 

Biorąc jednak pod uwagę skutki, jakie wy-
wołało niewłaściwe zastosowanie produktu 
leczniczego ABE u pacjenta, w postaci zabiegu 
w szpitalu jak i silnych dolegliwości bólowych, 
których pacjent doznał, wymierzenie kary upo-
mnienia jest zasadne. 

O kosztach postępowania Sąd orzekł na mocy 
art. 56 § 1 rozporządzenia Ministra Zdrowia z dnia 
31 marca 2003 r. w sprawie postępowania w spra-
wach odpowiedzialności zawodowej farmaceutów 
(Dz. U. Nr 65, poz. 612) obciążając nimi mgr farm. 
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Sprawa ASFF S - 2/11

ORZECZENIE

Okręgowy Sąd Aptekarski w Katowi-
cach w składzie … po rozpoznaniu w dniu 
… w Katowicach na rozprawie przy udziale 
Okręgowego Rzecznika Odpowiedzialności 
Zawodowej sprawy przeciwko farmaceucie 
obwinionego o: 

• dopuszczenie się sprzedaży produktu lecz-
niczego Arthrotec wydawanego z przepisu 
lekarza , bez wymaganej recepty lekarskiej, 
w ilości 85 opakowań, co stanowi naru-
szenie art. 96 ust. 1 Ustawy prawo farma-
ceutyczne jak i art. 9 pkt. 4 Kodeksu Etyki 
Aptekarza RP 

orzeka:

1. uznaje mgr farm. winną zarzucanego jej 
czynu i orzeka za to karę upomnienia, 

2. kosztami postępowania w kwocie ... złotych 
obciąża Obwinioną.

UZASADNIENIE

Wnioskiem z dnia Rzecznik Odpowiedzial-
ności Zawodowej zwrócił się do Okręgowego 
Sądu Aptekarskiego w Katowicach o ukara-
nie mgr farm. obwinionej o dopuszczenie się 
sprzedaży produktu leczniczego Arthrotec wy-
dawanego z przepisu lekarza, bez wymaganej 
recepty lekarskiej, w ilości 85 opakowań, co 
stanowi naruszenie art. 96 ust. 1 Ustawy prawo 
farmaceutyczne jak i art. 9 pkt. 4 Kodeksu Etyki 
Aptekarza RP.

W toku postępowania Okręgowy Sąd Apte-
karski ustalił następujący stan faktyczny:

W związku z kontrolą doraźną przeprowa-
dzoną przez Śląski Wojewódzki Inspektorat 
Farmaceutyczny w dniu, w aptece ogólnodo-
stępnej, na ręce Okręgowego Rzecznika Odpo-
wiedzialności Zawodowej wpłynęło zawiado-
mienie o jej wynikach. Kontrola miała na celu, 
zweryfi kowanie sposobu prowadzenia obrotu 

produktem leczniczym Arthrotec. W wyniku 
przeprowadzonej kontroli stwierdzono poważ-
ne nieprawidłowości, gdyż w okresie ... do ap-
teki zakupiono łącznie 85 opakowań produktu 
leczniczego Arthrotec, które zostały wydane 
bez wymaganej recepty lekarskiej. 

Po zapoznaniu się ze wskazanym zawiado-
mieniem, Rzecznik zdecydował o wszczęciu 
postępowania wyjaśniającego w sprawie. 

W toku postępowania wyjaśniającego ob-
winiona w dniu złożyła wyjaśnienia, w których 
oświadczyła, że produkt leczniczy Arthrotec 
był zamawiany i wydawany zawsze tej samej 
osobie, a mianowicie znajomemu technika far-
macji pracującej w aptece. Pacjent sprawiał 
wrażenie cierpiącego, dlatego jego zachowanie 
nie budziło obaw, że lek może być stosowany 
niezgodnie z przeznaczeniem. Kierownik ap-
teki wielokrotnie zaznaczyła również, że nie 
była świadoma faktu, że lek Arthrotec może 
wywoływać skutki uboczne o charakterze 
wczesnoporonnym. Na okoliczność wydawa-
nia wskazanego leku nie były też sporządzane 
recepty farmaceutyczne. 

Po złożeniu wyjaśnień przez kierownika ap-
teki postanowieniem, Rzecznik zamknął postę-
powanie wyjaśniające w dniu i zdecydował się 
skierować wniosek o ukaranie. 

Sąd zważył co następuje: 

W oparciu o zgromadzony materiał dowo-
dowy w sprawie, sąd zdecydował się uznać mgr 
farm. winną zarzucanego jej czynu i z wymie-
rzyć jej karę upomnienia. 

Biorąc pod uwagę przedstawiony stan fak-
tyczny nie ulega wątpliwości, że mgr farm. 
dopuściła się złamania przepisów prawa wyda-
jąc produkt leczniczy Arthrotec w znacznych 
ilościach bez wymaganej recepty lekarskiej, co 
więcej w sytuacji gdy na tę okoliczność nie była 
wystawiana recepta farmaceutyczna. Zadaniem 
kierownika apteki dbanie o prawidłowe funk-
cjonowanie apteki, co szczególności obejmuje 
czuwanie nad sprzedażą produktów leczniczych 
kategorii „Rp”. Sytuacja, która zaistniała w ap-
tece jest tym bardziej niedopuszczalna, z uwagi 
na to, że miała charakter powtarzający się . 
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Do obowiązków kierownika apteki należy 
również odmowa wydania środków farmaceu-
tycznych jeżeli ma podstawę, że zostaną one 
użyte przez nabywcę lub osoby trzecie z zamia-
rem zaszkodzenia zdrowiu albo w celach nie-
leczniczych. W przedmiotowej sytuacji kierow-
nik apteki, usprawiedliwiła swój brak odmo-
wy nieznajomością skutków ubocznych jakie 
może wywoływać produkt leczniczy Arthrotec. 
Obwiniona wielokrotnie podkreślała, że gdy-
by wiedziała w jaki sposób wskazany produkt 
leczniczy może być wykorzystywany na pewno 
by zainterweniowała. 

Okolicznością przemawiającą za wymierze-
niem obwinionej najłagodniejszej kary - upo-
mnienia jest to, że przyznała się do zarzuconego 
czynu jak i wyraziła skruchę z powodu całego 
zdarzenia. Mgr farm. wyjaśniła, że jako farma-
ceutka czuje się oszukana przez pacjenta, który 
niewątpliwie wykorzystał jej niewiedzę w kwe-
stii wykorzystywania poza leczniczego produk-
tu Arthrotec. 

Pomimo wskazanych uchybień, kierowniko-
wi apteki mgr farm. nie można zarzucić innych 
nieprawidłowości w prowadzeniu apteki dlate-
go też nie ma podstaw by cofnąć jej rękojmię 
niezbędną do pełnienia funkcji kierownika 
apteki. 

Biorąc pod uwagę przedstawione okolicz-
ności sprawy, analizując społeczną szkodliwość 
popełnionego czynu wymierzenie obwinionej 
kary upomnienia jest jak najbardziej zasadne 
i konieczne. 

O kosztach postępowania Sąd orzekł na 
mocy art. 56 § 4 rozporządzenia Ministra Zdro-
wia z dnia 31 marca 2003 r. w sprawie postę-
powania w sprawach odpowiedzialności zawo-
dowej farmaceutów (Dz. U. Nr 65, poz. 612) 
obciążając nimi mgr farm.

 
Pouczenie:
Obwinionej, obrońcy oraz Okręgowemu 

Rzecznikowi Odpowiedzialności Zawodowej 
przysługuje prawo złożenia odwołania od ni-
niejszego orzeczenia do Naczelnego Sądu Apte-
karskiego. Odwołanie można wnieść w nieprze-
kraczalnym terminie 14 dni od daty doręczenia 
orzeczenia. Odwołanie wnosi się za pośredni-
ctwem Okręgowego Sądu Aptekarskiego w Ka-
towicach, składając je wraz z dwoma odpisami.

fot. sxc.hu
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Jolanta  S ienk iewicz

W ostatnim czasie rynki akcji doświadcza-
ją gwałtownych przecen. Spadki cen akcji oraz 
większości surowców, a w ślad za nimi prze-
cena funduszy akcyjnych, mieszanych oraz su-
rowcowych może być bardzo dotkliwa dla tych, 
którzy większą część portfela ulokowali w te 
klasy aktywów.

Pomimo tej sytuacji nie należy ulegać emo-
cjom, w wyniku których mogłoby dojść do pod-
jęcia nieprzemyślanych decyzji inwestycyjnych. 
Prognozowanie przyszłości na tak zmiennym 
rynku jest bardzo trudne, jednak w przypadku 
inwestorów długoterminowych racjonalne jest 
wyważone podejście do konstruowania portfe-
la. Po gwałtownych spadkach prawdopodobne 
jest odbicie.

Dokonywanie agresywnych zakupów fun-
duszy akcji przed odbiciem może być opłacal-
ne, jednak błędne oszacowanie momentu odbi-
cia będzie bardzo bolesne. Podobnie, sprzedaż 
wszystkich funduszy akcji po gwałtownej prze-
cenie może zakończyć się utrwaleniem strat 
i brakiem uczestnictwa w późniejszym ruchu 
wzrostowym. W tej sytuacji warto rozważyć 
przeczekanie niepewnych czasów z portfelem 
o umiarkowanym poziomie ryzyka. Przykłado-
wy skład portfela inwestycyjnego proponujemy 
Państwu w naszym podsumowaniu miesiąca: 

Przełom lipca i sierpnia 2011 roku przejdzie 
do historii jako moment gwałtownych spadków 
cen akcji, przypominających chwile najsilniej-
szej przeceny w trakcie bessy w roku 2008. Im-
pulsem wzmagającym wyprzedaż akcji przed 
trzema laty stała się upadłość Lehman Brothers, 
zaś na początku sierpnia bieżącego roku ogól-
noświatową panikę wywołało obniżenie oceny 

zadłużenia USA przez jedną z agencji ratingo-
wych. Sierpniową wyprzedaż akcji można okre-
ślić jako dramatyczną, wystarczy wspomnieć, 
iż tylko w okresie 29 lipca - 10 sierpnia (ok. 1,5 
tygodnia) główne indeksy akcji warszawskiej 
giełdy (WIG, WIG20) straciły ok. 20%. Jeszcze 
silniejsze przewartościowanie nastąpiło w przy-
padku mniejszych spółek - indeks mWIG40 od-
zwierciedlający zmiany cen giełdowych „śred-
niaków” runął w dół o 23%.

Narastające od dłuższego czasu niepokoje 
w końcu znalazły odzwierciedlenie w gwałtow-
nym ruchu cen akcji oraz większości surowców. 
Portfele wypełnione akcjami nie były w stanie 
skutecznie obronić się przed gwałtowną przece-
ną. Przeciętny fundusz akcji polskich stracił we 
wspomnianym okresie ok. 19% - 20%, o połowę 
mniejsze spadki przypadły funduszom miesza-
nym. Biorąc pod uwagę bardzo krótki czas, w ja-
kim nastąpiła przecena, odczucie strat w odbio-
rze inwestorów było bolesne. Dni następujące 
bezpośrednio po gwałtownej przecenie sugeru-
ją, iż na szybki powrót dynamicznych wzrostów 
najprawdopodobniej trzeba będzie poczekać, 
być może nawet dość długo. O „skuteczności” 
chwytania dołka przekonali się wszyscy, którzy 
chcieli wykorzystać pierwsze kilka dni sierp-
niowych spadków do zbudowania agresywnego 
portfela, przynoszącego szybkie zyski w trakcie 
spodziewanego odbicia. Odbicie jednak nie na-
deszło. Przeciwnie, główne indeksy tracące po 
4% - 5% codziennie przynosiły straty, na któ-
rych odrobienie na lokacie bankowej trzeba cze-
kać rok. Znaczące ograniczenie strat w okresie 
ostatniej zawieruchy, przy jednoczesnym pozo-
stawieniu szans na uczestnictwo we wzrostach 
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w przypadku poprawy koniunktury zapewniła 
konstrukcja zrównoważonego i zdywersyfi ko-
wanego portfela. Na budowę portfela o wyso-
kim zaangażowaniu w fundusze akcji przyjdzie 
czas, gdy na rynek trwale powrócą wzrosty. 
Do czasu ustabilizowania sytuacji na świato-
wych rynkach kapitałowych, bezpieczniej jest 
„przeczekać” z portfelem skoncentrowanym 
na różnorodnych klasach aktywów, w których 
znaczący udział mają instrumenty relatywnie 
bezpieczne (np. fundusze rynku pieniężnego, 
obligacji), intensywne zakupy funduszy akcji 
są dobrą strategią wyłącznie dla agresywnych 
inwestorów o wysokiej akceptacji ryzyka strat.

Konstrukcję przykładowych portfeli za-
mieszczamy w dalszej części. Przypominamy, 
iż rekomendowany przez nas udział funduszy 
akcji od dłuższego czasu nie przekracza 30% 
dla inwestorów o niższej skłonności do ryzyka. 
Zachęcamy jednocześnie do rozważnego sza-
cowania indywidualnego poziomu akceptacji 
podejmowanego ryzyka związanego z inwe-
stowaniem w instrumenty fi nansowe, a także 
przestrzegamy przed wykonywaniem gwałtow-
nych, emocjonalnych ruchów. Szybka wyprze-
daż funduszy akcji po gwałtownych spadkach 
nie wydaje się rozsądnym zachowaniem.

Widoki na przyszłość
Ceny akcji szeregu spółek po ostatniej 

(sierpniowej) fali spadkowej stały się atrak-
cyjne lub bardzo atrakcyjne z punktu widzenia 
historycznych wartości wskaźników wyceny. 
Nie oznacza to pewnego zarobku w krótkim 
terminie, jednak w przypadku braku światowej 
recesji szanse na wzrosty cen akcji w dłuższym 
terminie są wysokie. W krótkim terminie za-
chowaniem rynków akcji mogą jednak nadal 
rządzić emocje.

• Najważniejsze wskaźniki makroekono-
miczne dla gospodarki polskiej i niemieckiej 
należy ocenić jako dobre. Wyniki raportowa-
ne na giełdach spółki również są dobre. Z tej 
perspektywy dalsza, trwała przecena akcji mia-
łaby sens jedynie w przypadku poważnego za-
grożenia znacznym obniżeniem tempa wzrostu 
gospodarczego w najważniejszych gospodar-
kach światowych, skutkującym drastycznym 
pogorszeniem wyników spółek w perspektywie 
najbliższego roku - dwóch lat.

• Wspieranie gospodarki USA tanim pie-
niądzem odniosło skutki widoczne na rynku 

kapitałowym - pobudziło wzrosty cen akcji oraz 
surowców po kryzysie z lat 2007 - 2009. W real-
nej gospodarce efekty ożywienia są dyskusyjne. 
Ewentualne schłodzenie gospodarki USA może 
się stać przyczyną długotrwałych spadków na 
giełdach na całym świecie.

• Zagrożeniem dla koniunktury na rynkach 
akcji są też obawy o sytuację zadłużonych kra-
jów strefy euro.

• W ostatnim czasie nastąpił spadek wskaź-
nika infl acji, odsuwając zagrożenie dalszych 
podwyżek stóp procentowych. Ponadto, wskaź-
niki makroekonomiczne polskiej gospodarki 
utrzymują się na relatywnie wysokich pozio-
mach. Czynniki te przyciągają zainteresowanie 
zagranicznych inwestorów, nabywających pol-
skie papiery skarbowe.

W efekcie, perspektywy dla rynku polskich 
obligacji skarbowych uległy wyraźnej popra-
wie, przynajmniej w najbliższej przyszłości.

Alokacja aktywów
Na podstawie czynników wskazanych 

w punktach I - III, uzasadnione jest rozważenie 
poniższych decyzji inwestycyjnych w stosunku 
do poszczególnych kategorii instrumentów fi -
nansowych:

1. Fundusze akcyjne 
(„ryzykowna część portfela”):

Utrzymywanie agresywnej (bardzo wyso-
kiej) alokacji w fundusze akcyjne jest strategią 
obarczoną podwyższonym ryzykiem - m.in. ze 
względu na możliwe zwiększone wahania jed-
nostek tych funduszy. Wydarzenia na rynku 
kapitałowym z ostatnich tygodni skłaniają do 
utrzymania ostrożności w budowaniu składu 
portfela inwestycyjnego.

Bieżąca alokacja:
Huśtawka kluczowych czynników wpływa-

jących na zachowanie rynku akcji skłania do 
utrzymywania zrównoważonego składu portfe-
la inwestycyjnego. Pomimo gwałtownej przece-
ny na początku sierpnia, na rynkach akcji wciąż 
utrzymuje się wysoka niepewność.

Dynamiczne odbicie cen akcji po ostatnich 
spadkach nie jest przesądzone, zaś relatywnie 
słabe odreagowanie w pierwszych dniach po za-
kończeniu przeceny sugeruje, że na powrót więk-
szych wzrostów trzeba będzie jeszcze poczekać.
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W sytuacji podwyższonej niepewności na 
rynku akcji, prawdopodobna jest zwiększona 
zmienność (występowanie „huśtawki cen”). 
Nastroje inwestorów są wciąż dalekie od opty-
mistycznych, a każda informacja, która nie jest 
silnie pozytywna dla rynku akcji, może stać się 
powodem do gwałtownej wyprzedaży.

Utrzymywanie ograniczonego ryzyka port-
fela inwestycyjnego, a więc zmniejszonego 
udziału funduszy akcji oraz surowców przemy-
słowych, wydaje się być odpowiednią strategią 
dla osób o niskiej akceptacji ryzyka inwestycyj-
nego, wolących w spokoju przeczekać okres za-
wieruchy. Warto przy tym zauważyć, iż ewen-
tualna wyprzedaż funduszy akcji po ostatnich, 
gwałtownych spadkach, także nie wydaje się 
dobrym rozwiązaniem.

Z kolei silne zwiększenie udziału funduszy 
akcji po sierpniowej przecenie w nadziei na 
szybki zarobek jest kuszące, jednak strategii ta-
kiej nie powinny stosować osoby inne niż świa-
domi inwestorzy o wysokim poziomie akcep-
tacji ewentualnych strat. Bolesne efekty prób 
„chwytania dołka” na rynku akcji można było 
obserwować w pierwszym tygodniu sierpnia, 
kiedy z dnia na dzień główne indeksy nurkowa-
ły coraz niżej.

2. Instrumenty dłużne
(„bezpieczna część portfela”):

Utrzymywanie istotnej alokacji w fundusze 
dłużne (obligacji, rynku pieniężnego) powinno 
pozwolić na stabilizację osiąganych wyników 
i ochronę wartości portfela na wypadek ewen-
tualnego utrzymania tendencji spadkowej na 
rynkach akcji.

Wraz ze wzrostem napięć na światowym 
rynku akcji, stopniowa poprawa warunków 
następowała na rynku obligacji. Dodatkowo, 
relatywnie dobra (na tle szeregu krajów euro-
pejskich) sytuacja polskiej gospodarki oraz 
atrakcyjne rentowności stawiają obligacje pol-
skie w dość uprzywilejowanej sytuacji. Popyt 
zagranicznych inwestorów na polskie papiery 
skarbowe oraz niedawny spadek wskaźnika in-
fl acji wspierają silne zachowanie cen w ostat-
nim czasie. Tym samym, fundusze polskich ob-
ligacji stają się dobrym schronieniem w okresie 
spadków na rynkach akcji oraz atrakcyjnym 
uzupełnieniem bezpiecznej części portfela in-
westycyjnego.

Należy pamiętać, iż w przypadku inwesto-
rów o niższej skłonności do podejmowania 
ryzyka, znaczącą pozycję bezpiecznej części 
portfela powinny stanowić fundusze rynku 
pieniężnego, lokujące jak najmniejszy odse-
tek środków w instrumenty emitowane przez 
przedsiębiorstwa (a koncentrujące się na instru-
mentach skarbowych). Celem tej części aktywów 
nie jest osiąganie wyśrubowanych stóp zwrotu.

W przypadku zagranicznych funduszy 
dłużnych, elementem znacznie zwiększającym 
ryzyko inwestycji i w dużym stopniu wpływa-
jącym na jej ostateczny wynik wyrażony w pol-
skim złotym mogą być wahania kursów walu-
towych.

Poniższe zestawienia obrazują przykładowy 
skład portfeli, zbudowanych przy uwzględnie-
niu różnego profi lu ryzyka inwestora:

Inwestor o niższej skłonności do ryzyka:

PORTFEL
• fundusze polskich akcji - 25% 
• fundusze obligacji polskich - 20%
• fundusze polskiego rynku pieniężnego - 35%
• fundusze akcji zagranicznych - 5%
• fundusze obligacji zagranicznych - 5%
• fundusze surowcowe - 5%
• pozostałe fundusze - 5%

Inwestor o wyższej skłonności do ryzyka:

PORTFEL
• fundusze polskich akcji - 45% 
• fundusze obligacji polskich - 15%
• fundusze polskiego rynku pieniężnego - 10%
• fundusze akcji zagranicznych - 10%
• fundusze obligacji zagranicznych - 5%
• fundusze surowcowe - 10%
• pozostałe fundusze - 5%

Jolanta Sienkiewicz
ADVISER Finanse & Ubezpieczenia
www.adviser-mikolow.pl
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WAŻNE ! Odurzające i psychotropy słownie !

Pomimo wcześniejszych pism i wyjaśnień o możliwo-
ści zapisywania słownie ilości jednostek dawkowania, a nie 
sumarycznej ilości substancji MZ trwa przy swoim. Tym 
samym należy przynajmniej na receptach refundowanych 
dopuszczać wyłącznie zapisu ilości substancji czynnej.

W załączeniu przekazuję nowe pismo Ministerstwa 
Zdrowia, z którego wynika, że lekarz wystawiający re-
ceptę na leki zawierające substancje odurzające lub psy-
chotropowe musi zapisać sumaryczną ilość tej substancji 
słownie poprzez podanie ilości tej substancji, a nie ilości 
jednostek dawkowania jak dopuszczano dotychczas.

Czyli NIE MOŻNA wypisać recepty np. na Clona-
zepam 2mg 30 tabl. pisząc słownie trzydzieści tabletek 
po dwa miligramy, a trzeba słownie zapisać sumarycz-
ną ilość Clonazepamu, czyli sześćdziesiąt miligramów, 
choć jak widać z załączonego pisma sam Wiceminister 
nie rozumie, że zapisywanie słownie nie polega na za-
pisywaniu dawki mg w całości, a nie w skrócie, no ale 
szkoda nawet rozwijać tematu.

Proszę skorzystać z załącznika i przekazać informa-
cję lekarzom, by nie mieć kłopotów z NFZtem.

Prezes Rady SIA 
dr farm. Stanisław Piechula

*********************

MINISTERSTWO ZDROWIA
Podsekretarz Stanu Adam Fronczak

MZPLO-461-9967-56/KB/11
Warszawa, 2011-04-28

Pan dr n. med. Maciej Hamankiewicz
Prezes Naczelnej Rady Lekarskiej

Szanowny Panie Prezesie,
W związku z różną interpretacją przepisu § 6 roz-

porządzenia Ministra Zdrowia z dnia 11 września 2006r. 
w sprawie środków odurzających, substancji psychotro-
powych, prekursorów kategorii 1 i preparatów zawie-
rających te środki lub substancje (Dz. U. Nr 169, poz. 
1216), w kontekście wypisywania przez lekarzy recept, 
zwracam się z uprzejmą prośbą o przekazanie poniższej 
interpretacji do wszystkich członków, celem właściwego 
stosowania przedmiotowego rozporządzenia.

Zgodnie z § 6 ust. 1 przedmiotowego rozporządzenia 
recepta wystawiona na preparaty zawierające środki odu-
rzające lub substancje psychotropowe zawiera oprócz da-
nych określonych w przepisach wydanych na podstawie 
ustawy z dnia 5 grudnia 1996r. o zawodach lekarza i leka-
rza dentysty również ilość środka odurzającego lub sub-
stancji psychotropowej wyrażoną dodatkowo słownie.

Lekarze interpretują to w ten sposób, iż stosują na-
stępujący zapis: np. Clonazepam 2 mg 30 tabl. (trzydzie-
ści tabletek) s. 1x1 tabl.

Powyższy zapis jest nieprawidłowy i stoi 
w sprzeczności z przepisem § 6 ww. rozporządzenia 
Ministra Zdrowia.

Prawidłowo wyrażona słownie ilość środka odurza-
jącego lub substancji psychotropowej to: np. Clonaze-
pam 2 mg 30 tabl. (sześćdziesiąt mg) s. 1x1 tabl.

Prawidłowe wypisanie recepty przez lekarza jest 
niezwykle ważne zarówno dla pacjenta, który uniknie 
ponownej wizyty u lekarza, w celu korekty recepty, jak 
również dla farmaceutów, którym nieprawidłowo wypi-
sane recepty są kwestionowane przez inspektorów Wo-
jewódzkich Oddziałów Narodowego Funduszu Zdrowia.

Adam Fronczak

www.katowice.oia.pl

2011-06-09

Naganne praktyki recepturowe aptek

Pacjenci skarżą się, że niektóre apteki odmawiają 
wykonywania refundowanych leków recepturowych lub 
w ogóle odmawiają ich wykonania.

Szanowni kierownicy oraz właściciele aptek
Coraz częściej do izby wpływają skargi pacjentów, 

na apteki odmawiające wykonywania leków recepturo-
wych pod pretekstem braku składników, które jak się 
okazuje bez problemów są dostępne w hurtowniach far-
maceutycznych.

Wpływają także skargi, z których wynika, że apteki 
proponują pacjentom wykonywanie leków recepturo-
wych za pełną odpłatnością z wykorzystaniem leków go-
towych, gdy tymczasem te same leki można wykonać ze 
składników refundowanych (np. dzisiaj pacjent skarżył 
się na apteki z Gliwic, które tłumaczyły, że lek z olejkiem 
kamforowym można wykonać tylko pełnopłatnie).

Także część aptek informuje izbę o tym, że realizują 
leki recepturowe pacjentom, którym odmówiono ich rea-
lizacji w wielu uprzednio odwiedzonych aptekach.

Pomijając rzeczywiste problemy z wykonaniem leku 
recepturowego, które czasami też występują, wiele skarg 
wskazuje na umyślne unikanie wykonywania leków re-
cepturowych, nieodpowiednie zaopatrzenie w substancje 
recepturowe lub nieudolność kierownika odpowiedzial-
nego za właściwe kierowanie apteką.

Informuję, że wszelkie takie skargi i informacje 
wpływające do naszej izby będą kierowane do inspekcji 
farmaceutycznej z prośbą o wyjaśnienie.

Prezes Rady SIA - dr farm. Stanisław Piechula
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2011-06-15

Woda destylowana w aptece nie jest refundowana

Woda destylowana produkowana przez aptekę nie 
jest refundowana gdy jest dodawana do leków receptu-
rowych.

W załączeniu pismo MZ potwierdzające moje wcześ-
niejsze uwagi dotyczące zmian rozporządzenia w sprawie 
wykazu leków, które mogą być traktowane jako surowce 
farmaceutyczne, wysokości opłaty ryczałtowej za leki 
podstawowe i recepturowe, ilości leku recepturowego, 
którego dotyczy opłata ryczałtowa, oraz sposobu obli-
czania kosztu sporządzania leku recepturowego, w któ-
rym nie uwzględniono możliwości stosowania wody 
destylowanej produkowanej w aptece do sporządzania 
refundowanych leków recepturowych.

Prezes Rady SIA - dr farm. Stanisław Piechula

*********************

MINISTERSTWO ZDROWIA
Departament Polityki Lekowej i Farmacji 

MZ-PLO-460-10602-44/KB/11
Warszawa, 2011-06-07

Pani dr n. farm. Elwira Tolejko 
Konsultant Krajowy w dziedzinie farmacji aptecznej

Szanowna Pani Konsultant,
W odpowiedzi na pismo z dnia 2 kwietnia 2011r. 

w sprawie używania jako składnik leku recepturowego 
refundowanego wody destylowanej otrzymywanej w ap-
tece metodami wymienionymi w Farmakopei Polskiej 
wyd. VIII. SUPLEMENT 2009 (AQUA PRO USU OF-
FICINALE), uprzejmie informuję co następuje.

Zgodnie z § 5 ust. 1. rozporządzenia Ministra Zdro-
wia z dnia 24 stycznia 2011r. w sprawie wykazu leków, 
które mogą być traktowane jako surowce farmaceutycz-
ne, wysokości opłaty ryczałtowej za leki podstawowe 
i recepturowe, ilości leku recepturowego, którego dotyczy 
opłata ryczałtowa oraz sposobu obliczania kosztu sporzą-
dzania leku recepturowego (Dz. U. Nr 23, poz. 126) koszt 
sporządzenia w aptece leku recepturowego obejmuje:
1. wartość użytych surowców farmaceutycznych 

dopuszczonych do obrotu na terytorium Rzeczy-
pospolitej Polskiej, w tym leków gotowych:
a) wymienionych w załączniku do rozporządzenia,
b) innych leków niż określone w lit. a, zamieszczo-

nych w wykazach leków podstawowych i uzupełniają-
cych, pod warunkiem że przepisana przez lekarza dawka 
leku recepturowego jest mniejsza od najmniejszej zare-
jestrowanej dawki leku gotowego w formie stałej stoso-
wanej doustnie;
2. wartość opakowań;
3. koszt wykonania leku recepturowego 

(taksa laborum).

Wobec powyższego woda destylowana otrzymywa-
na w aptece nie może być używana jako składnik leku 
recepturowego refundowanego.

Jednocześnie uprzejmie informuję, iż w związku 
z wykorzystywaniem przedmiotowej wody w trakcie 
sporządzana leków recepturowych, możliwość jej uży-
cia zostanie dopisana przy najbliższej nowelizacji ww. 
rozporządzenia.

Zastępca Dyrektora
Departamentu Polityki Lekowej i Farmacji

Wojciech Giermaziak

www.katowice.oia.pl

2011-06-17

Pomóżmy zwalczać niebezpieczny handel lekami

Każdy farmaceuta z uwagi na swoją wiedzę może 
pomóc w zwalczaniu nielegalnego i bardzo niebezpiecz-
nego dla pacjentów handlu lekami w Internecie.

Farmaceuci przeciwko lekowej przestępczości inter-
netowej.

W Internecie pojawia się coraz więcej nielegalnych 
ofert sprzedaży leków, które z uwagi na bezpieczeństwo 
można kupić legalnie wyłącznie na receptę lekarską 
w aptece.

Prawo polskie dopuszcza jedynie internetową sprze-
daż leków dostępnych bez recepty lekarskiej. Taka sprze-
daż internetowa może być prowadzona wyłącznie przez 
apteki, które dodatkowo zdecydują się prowadzić sprze-
daż internetową.

Każdy kto zauważa w Internecie propozycje sprze-
daży leków dostępnych w aptekach wyłącznie na re-
ceptę lekarską lub innych leków sprzedawanych przez 
podmioty nie będące aptekami, powinien poinformować 
o takim procederze policję kierując możliwie najbardziej 
szczegółową informację na ogólnopolski adres Komen-
dy Głównej Policji: kontakt@kgp.waw.pl

Proszę zwrócić uwagę, że nielegalny handel lekami 
przez Internet dotyczy głównie leków:

1. podrabianych i fałszywych;

2. stosowanych w celach aborcyjnych, o czym już pisaliśmy 
 www.katowice.oia.pl/wpisy-act-more-id-4068.html

3. które nie powinny być dostępne dla osób chcących 
je stosować (głownie leki psychotropowe).

Kupowanie i stosowanie leków nielegalnie sprzeda-
wanych w Internecie jest bardzo niebezpieczne i może 
doprowadzić do poważnego zagrożenia życia i zdrowia, 
dlatego farmaceuci powinni w znaczący sposób pomóc 
w zwalczaniu tego procederu.

Z uszanowaniem
Prezes Rady SIA

dr farm. Stanisław Piechula

fot. sxc.hu
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2011-06-20

Zmiany w zasadach zawierania umów o pracę 
na czas określony od 2011-08-21

Ustawa z dnia 1 lipca 2009r. o łagodzeniu skutków 
kryzysu ekonomicznego dla pracowników i przedsię-
biorców Dz.U. 2009/125/1035 zmieniła zasady zawiera-
nia umów na czas określony. Ustawa obowiązuje przed-
siębiorców spełniających pewne kryteria.

Jednak część przepisów ustawy ma zastosowanie 
do wszystkich przedsiębiorców - do nich należy art. 13 
ustawy. Od 21 sierpnia 2011r. rygory wejdą w życie gdyż 
minie 24 miesiące od wejścia ustawy w życie.

Zgodnie z jego treścią umowa na czas określonych 
zawarta może być na okres nie dłuższy niż 24 i łączny 
czas zawierania umów na czas określony również nie 
może przekraczać 24 miesięcy.

Dotyczy to oczywiście umów zawieranych pomię-
dzy tymi samymi stronami, w przypadku gdy kolejne 
przerwy pomiędzy kolejnymi umowami będą mniejsze 
niż 3 miesiące. Ustawodawca zniósł równocześnie limit 
z art. 25 kodeksu pracy i można zawrzeć nieograniczo-
ną liczbę umów na czas określony, ale nie dłużej niż 24 
miesiące.

Ustawa obowiązuje do dnia 31 grudnia 2011r. 
W przypadku, w którym umowa na czas określony zo-
stała zawarta przed wejściem w życie ustawy, a jej upływ 
następuje po dniu 31 grudnia 2011, stosuje się do niej 
ogólne przepisy kodeksu pracy. Ustawa nie określa sank-
cji za zawieranie umów na okres przekraczający 24 mie-
siące. Nie wiadomo więc jaka będzie praktyka. Istnieje 
możliwość, że taka umowa może się stać przedmiotem 
postępowania przed sądem pracy i np. zostać uznana za 
zawartą na czas nieokreślony co spowoduje możliwe 
kłopoty dla obu stron umowy ( czasem pracownik ocze-
kuje na koniec umowy terminowej aby odejść z pracy, 
a pracodawca może chcieć go zatrzymać ).

W praktyce nie jest to problem szczególnie istotny, 
z samej ustawy nie wprowadzono automatycznego prze-
kształcania umów, jednak w czasie kontroli PIP praco-
dawca oczywiście może zostać ukarany mandatem.

mec. Krystian Szulc - Radca Prawny SIA 

www.katowice.oia.pl

2011-06-28

Omówienie niektórych przepisów 
projektu umów na realizację recept

Po pierwsze całkowitej zmianie uległa sytuacja 
prawna apteki z w miarę równorzędnego partnera NFZ, 
którego prawa i obowiązki regulowała ustawa i inne 
ogólno - obowiązujące akty prawne, a spory rozstrzyga-
ły niezawisłe Sądy. Apteka spadła do roli strony umowy, 
która musi zaakceptować podyktowane jej warunki. Art 
41 i następne ustawy.

Ustawa wprowadza nowy rodzaj umowy nazwanej 
„umową na realizację recept”. Stosunek obligacyjny 
zawiązany taką umową stanowić będzie bezpośrednie 
źródło wzajemnych praw i obowiązków NFZ oraz przed-
siębiorcy prowadzącego aptekę, odnośnie realizacji re-
cept na leki objęte refundacją. Wskazany przepis zawiera 
następujące essentialia negotii:
1. imię i nazwisko osoby będącej kierownikiem apteki;
2. wskazanie adresu prowadzenia apteki;
3. zobowiązanie do stosowania limitów, cen oraz odpłat-

ności i dopłat świadczeniobiorcy w wysokości okre-
ślonej w obwieszczeniu, o którym mowa w art. 37;

4. kary umowne;
5. warunki jej wypowiedzenia albo rozwiązania;
6. nieokreślony czas trwania (art. 41 ust. 3);
7. podpis kierownika apteki (art. 41 ust. 3).

Odnośnie ostatniego punktu, trudno zrozumieć inten-
cję ustawodawcy, który jako niezbędny element umowy 
cywilnoprawnej pomiędzy dwoma podmiotami posiada-
jącymi osobowość prawną, wymaga złożenia na umowie 
podpisu osoby trzeciej. Ustawodawca nie wyjaśnia, jakie 
znaczenie prawne ma mieć ów „podpis kierownika ap-
teki”. Brak podstaw by przyjąć, iż jest on stroną umo-
wy, czy też by składając ów podpis składał jakiekolwiek 
oświadczenie woli. Należałoby uznać, iż taki podpis oso-
by trzeciej w ogóle nie może stanowić elementu stosunku 
prawnego pomiędzy dwoma innymi podmiotami prawa.

4. art. 41 ust. 5 - obowiązek zawarcia umowy.
Ustawa przewiduje obowiązek zawarcia umowy na 

realizację recept przez NFZ (poza wyjątkami wskaza-
nymi poniżej). Jednakże zobowiązanie to nie wskazuje, 
jaką treść umowy zobowiązany jest zaakceptować NFZ, 
nie wskazuje też konsekwencji odmowy, bądź opóź-
nienia w zawarciu umowy. W efekcie, zabezpieczenie 
przedsiębiorcy prowadzącego aptekę może okazać się 
iluzoryczne, gdyż istnieje ryzyko odmowy zawarcia 
umowy z uwagi na brak zgodności co do jej ostateczne-
go brzmienia.

5. art. 41 ust. 6 i 7 - rozwiązanie umowy, odmowa 
zawarcia umowy.

Ustawa zawiera przesłanki jednostronnego rozwiąza-
nia umowy przez NFZ, które są równocześnie przesłan-
kami do odmowy ponownego zawarcia umowy w danym 
okresie. Są to:

www.katowice.oia.pl

2011-08-12

Projekt umów apteki - NFZ - Szulc Krystian

Projekt i propozycja rozporządzenia w sprawie 
umów pomiędzy aptekami, a NFZ Mec. K. Szulca, zło-
żony w MZ jako alternatywa dla propozycji projektu mo-
nopolistycznie i restrykcyjnie jednostronnego autorstwa 
NFZtu i MZ.

W załączniku plik DOC - dostępny na stronie:
www.katowice.oia.pl/wpisy-act-more-id-4226.html
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1. uniemożliwiania lub utrudniania czynności kontrolnych;
2. niewykonania w terminie zaleceń pokontrolnych.

art. 42 - procedura odwoławcza.
Ustawa przewiduje procedurą odwoławczą od dzia-

łań dyrektora danego oddziału NFZ, podejmowanych 
w ramach umowy na realizację recept.

Procedura odwoławcza polega na rozpatrzeniu „za-
żalenia” przedsiębiorcy prowadzącego aptekę przez Pre-
zesa NFZ.

Od tak ustalonej procedury odwoławczej, nie służą 
środki zaskarżenia do jakiegokolwiek podmiotu trzeciego.

Jakiekolwiek rozstrzygnięcia w ramach wskazanej 
procedury, nie stanowią decyzji administracyjnych, nie 
służy od nich skarga do sądu administracyjnego.

Brak wskazania jakichkolwiek przesłanek, jakimi 
ma kierować się Prezes NFZ w rozpoznawaniu zażale-
nia. Brak też jakichkolwiek gwarancji proceduralnych 
ochrony praw przedsiębiorcy prowadzącego aptekę.

Pośród katalogu obowiązków przedsiębiorcy pro-
wadzącego aptekę, ustanowiony został expressis verbis 
nowy obowiązek, który NFZ w toku dotychczasowych 
sporów sądowych wywodził z „ogólnych zasad rządzą-
cych racjonalną gospodarką środkami publicznymi”.

Obowiązek ten reguluje pkt 6) wskazanego artykułu 
43 ust. 1:

- zwrotu refundacji ceny leku, środka spożywczego 
specjalnego przeznaczenia żywieniowego, wyrobu me-
dycznego łącznie z ustawowymi odsetkami liczonymi od 
dnia, w którym wypłacono refundację do dnia jej zwrotu, 
w terminie 14 dni od dnia otrzymania wezwania do za-
płaty, jeżeli w wyniku weryfi kacji lub kontroli informa-
cji, o których mowa w pkt 2, lub kontroli, o której mowa 
w pkt 3 i 4, zostanie stwierdzone, że realizacja recepty 
nastąpiła z naruszeniem przepisów ustawy, przepisów 
o świadczeniach opieki zdrowotnej fi nansowanych ze 
środków publicznych oraz przepisów o zawodach leka-
rza i lekarza dentysty (Art. 43 ust. 1).

art. 45 - procedura wnioskowania o wypłatę refun-
dacji.

Na uwagę zasługuje regulacja ustępów 11 i 13 wska-
zanego artykułu. Możliwość dokonania przez aptekę ko-
rekt zestawień recept po zamknięciu okresu rozliczenio-
wego zależeć będzie wyłącznie od swobodnego uznania 
NFZ (ust. 11). Z drugiej zaś strony, NFZ będzie dyspo-
nować możliwością całkowicie uznaniowego wezwania 
apteki do dokonania korekt - bez żadnych ograniczeń 
czasowych, czy też odnoszących się do zakresu i cha-
rakteru korekt.

Wszystkich uwag nie można zawrzeć w tym jednym 
opracowaniu.

mec. Krystian Szulc - Radca Prawny SIA 

Uwagi Śląskiej Izby Aptekarskiej do projektów MZ 
dot. umów na realizację recept oraz ustawy refundacyj-
nej znajdują się na stronach:
www.katowice.oia.pl/wpisy-act-more-id-4156.html
www.katowice.oia.pl/wpisy-act-more-id-4157.html

www.katowice.oia.pl

2011-07-28

Monopoliści odmawiają 
właściwego zaopatrywania aptek w leki

Niektóre fi rmy farmaceutyczne odmawiają zaopa-
trywania aptek w leki, uniemożliwiając tym samym rea-
lizację recept na ważne dla zdrowia specyfi ki.

Coraz więcej aptek wnosi skargi do izby aptekarskiej 
w związku z utrudnieniami w zamawianiu leków, co 
uniemożliwia aptekom realizację recept dla pacjentów.

Proceder dotyczy przede wszystkim fi rm farmaceu-
tycznych, które wycofały swoje leki ze standardowej sprze-
daży poprzez wszystkie hurtownie farmaceutyczne i wy-
korzystując swój monopol wprowadziły limity dla aptek.

W wyniku takich działań np. apteka, która w danym 
tygodniu sprzedała już kilka opakowań danego leku nie 
może go zamówić dla kolejnych pacjentów, nim minie 
określony termin narzucony przez fi rmę farmaceutyczną.

Mechanizm ten stwarza bezpośrednie zagrożenie dla 
życia i zdrowia pacjentów, a jednoczenie nie pozwala ap-
tekom wywiązywać się ze swoich ustawowych obowiąz-
ków wobec pacjentów.

Izba aptekarska zbiera wszystkie takie informacje 
i przygotowuje skargę do inspekcji farmaceutycznej.

Proszę wszystkie apteki, które zetknęły się z tym 
problemem o przesłanie do izby aptekarskiej szczegóło-
wych informacji o trudnościach w zaopatrzeniu.

Można pocztą email biuro@katowice.oia.pl, proszę 
podać wyczerpujące dane apteki i kontakt do siebie oraz 
zwięzły opis sytuacji.

dr farm. Stanisław Piechula

www.katowice.oia.pl

2011-08-04

Lekarz nie musi wypisywać recepty własnoręcznie

Pismo Dyrektora Departamentu Prawnego Minister-
stwa Zdrowia (znak MZ-PR-024-2891-3/JZ 05, z dnia 
22.08.2005r.).

Konkluzja: „Z brzmienia przepisu jednoznacznie wy-
nika, iż jedynie podpis osoby uprawnionej do wystawienia 
recept ma być złożony własnoręcznie. Przepis ten nie wska-
zuje natomiast na żadną szczególną formę naniesienia da-
nych na receptę. Dane znajdujące się na recepcie powinny 
być naniesione w sposób czytelny. Przepis nie odnosi się 
także do formy w jakiej dane mają być nanoszone na recep-
tę. Ponadto Departament Prawny pragnie zwrócić uwagę, iż 
do uprawnień zawodowych lekarza należy zgodnie z prze-
pisem art. 45 ustawy z dnia 5 grudnia 1996r. o zawodach 
lekarza i lekarza dentysty (tj. Dz. U. z 2002r. Nr 21, poz. 204 
ze zm.) ordynowanie leków, co należy rozumieć jako pod-
jęcie decyzji o zastosowaniu określonego leku. W ocenie 
Departamentu wypisanie recepty jest odrębną czynnością, 
przy czym jeśli lekarz podpisuje receptę, bierze tym samym 
odpowiedzialność za jej treść.”

dr farm. Stanisław Piechula
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www.katowice.oia.pl

2011-06-30

Informacja z systemu e-dukacja - 2011-06-30

W systemie e-dukacja opublikowano kolejne szko-
lenie, nagradzane punktami „twardymi” (kurs) pt. 
„Postępy w farmakoterapii chorób układu krążenia”.

Zaliczenie testu (udzielenie prawidłowych odpo-
wiedzi na 60% pytań w teście rozwiązywanym on-line) 
pozwala zdobyć 10 punktów edukacyjnych „twardych”. 

www.katowice.oia.pl

2011-07-04

Informacja z systemu e-dukacja - 2011-07-04

W systemie e-dukacja otwarto możliwość uczestni-
czenia w trzech nowych sympozjach internetowych, w 
których udział nagradzany jest punktami „miękkimi”.

Wykłady:
• Szkolenie ciągłe farmaceutów. Sympozjum - Nadciś-

nienie płucne - aktualne możliwości farmakoterapii.
• Szkolenie ciągłe farmaceutów. Sympozjum - Łagodny 

rozrost gruczołu krokowego (BPH) - farmakoterapia.
• Szkolenie ciągłe farmaceutów. Sympozjum - farma-

koterapia nadciśnienia tętniczego i chorób współist-
niejących.

Zaliczenie testów (udzielenie prawidłowych od-
powiedzi na 60% pytań w testach rozwiązywanych on-
line) pozwala zdobyć w sumie 6 punktów edukacyjnych.

Zapraszam - Sebastian Polak

www.katowice.oia.pl

2011-08-17

2011-08-17 Korespondencja email z NIA do OIA

Komunikat dla świadczeniodawców zlecających 
i realizujących świadczenia z zakresu zaopatrzenia 
w środki pomocnicze przysługujące comiesięcznie 
- pieluchomajtki i pieluchy anatomiczne oraz świad-
czeniobiorców korzystających ze świadczeń w tym 
zakresie NFZ informuje, że zgodnie ze stanowiskiem 
Ministerstwa Zdrowia w sprawie sposobu fi nansowania 
i warunków realizacji świadczeń gwarantowanych z za-
kresu zaopatrzenia w środki pomocnicze przysługujące 
comiesięcznie - pieluchomajtki i pieluchy anatomiczne, 
realizacja tych świadczeń musi być zgodna ze zleceniem 
wystawionym przez lekarza, tj. lekarz wpisuje na zlece-
niu ww. środki pomocnicze lub zamienniki określone 
w rozporządzeniu Ministra Zdrowia z dnia 29 sierpnia 
2009 r. w sprawie świadczeń gwarantowanych z zakre-
su zaopatrzenia w wyroby medyczne będące przedmio-

tami ortopedycznymi oraz środki pomocnicze (Dz. U. 
Nr 139, poz. 1141 ze zm.).

Załącznik Nr 2 - wykaz świadczeń gwarantowa-
nych z zakresu zaopatrzenia w środki pomocnicze oraz 
określeniem limitu cen tych świadczeń i sposobu ich fi -
nansowania oraz warunków ich realizacji - do wyżej 
wymienionego rozporządzenia, jednoznacznie stanowi 
w pozycji 16 co może być zamiennikiem (pieluchomajtki, 
podkłady, wkłady anatomiczne) dla pieluch anatomicznych.

Natomiast w pozycji 17 przedmiotowego załączni-
ka, także wskazano co może być zamiennikiem (podkła-
dy, wkłady anatomiczne) dla pieluchomajtek lub pieluch 
anatomicznych przy danych wskazaniach przez upoważ-
nionego do wystawienia zlecenia na zaopatrzenie lekarza.

Natomiast ostatnia kolumna w rozporządzeniu doty-
cząca warunków realizacji wskazuje kto może wystawić 
na dane świadczenie gwarantowane zlecenie na zaopa-
trzenie i w jakich wskazaniach. W związku z tym nale-
ży przedmiotowe kolumny w pozycjach czytać łącznie 
i na zleceniu powinno znajdować się dane świadczenie 
gwarantowane lub zamiennik dla tego świadczenia przy 
danym schorzeniu zgodnie z zaleceniami lekarza upraw-
nionego do wystawienia zlecenia.

Wobec powyższego zlecenia na zaopatrzenie w środki 
pomocnicze przysługujące comiesięcznie - pieluchomajt-
ki i pieluchy anatomiczne, wystawione po dniu 1 sierpnia 
2011r., zrealizowane niezgodnie z zaleceniem lekarza poda-
nym w I części zlecenia nie zostaną przyjęte do refundacji.

Źródło: strona NFZ 

www.katowice.oia.pl

2011-08-22

PESEL a wiek na recepcie

Lekarz ma obowiązek wpisać na recepcie wiek pa-
cjenta do 18 roku życia, farmaceuta nie ma obowiązku do-
chodzić czy lekarz to zrobił, a PESEL o tym nie świadczy.

Nie można domniemywać o wieku osoby z nu-
meru PESEL, gdyż nie zawsze z niego to wynika, tym 
samym uważam, że brak wieku na recepcie nie może 
być podstawą do kwestionowania recepty przez NFZ.

Pismo Centrali NFZ w załączeniu na stronie:
www.katowice.oia.pl/wpisy-act-more-id-4261.html

Prezes Rady SIA - dr farm. Stanisław Piechula

www.katowice.oia.pl

2011-09-05

Rezolucja Komitetu Ministrów CM/ResAP(2011)1 
o wymogach dotyczących zapewniania jakości i bez-
pieczeństwa produktów medycznych przygotowywa-
nych w aptekach na specjalne potrzeby pacjentów.

Rezolucja jest dostępna na stronie MZ:
www.mz.gov.pl/wwwmz/index?mr=m2111&ms=416&ml
=pl&mi=0&mx=0&ma=18222

Lech Wróblewski
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www.katowice.oia.pl

2011-05-19

Oświadczenie w sprawie Fundacji DOZ

Oświadczenie w sprawie Fundacji Dbam o Zdrowie 
w związku z opublikowaniem zawiadomienia przesłane-
go do prokuratury.

*********************

Mikołów, 17.05.2011r.
Stanisław Piechula
Mikołów, ul. Rynek 5

Fundacja Dbam o Zdrowie
Warszawa, ul. Marywilska 42b

Oświadczenie

Wyrażam ubolewanie i przepraszam Fundację Dbam 
o Zdrowie za opublikowanie zawiadomienia przesłanego 
do prokuratury, która po zbadaniu opisanych podejrzeń 
w dniu 29.03.2011r. umorzyła śledztwo nie potwierdza-
jąc ich prawdziwości.

dr farm. Stanisław Piechula

www.katowice.oia.pl

2011-08-24

Z okazji XX OIA opiszemy historię naszej izby

W tym roku nasza izba będzie obchodziła swoje 
20-to lecie i z tej okazji przygotowujemy rys histo-
ryczny naszej izby, do tworzenia którego zapraszamy 
wszystkich chętnych.

Zgodnie ze wstępnym pomysłem, opracowanie bę-
dzie zawierało opis historii izby aptekarskiej na Śląsku 
od czasów przedwojennych do chwili powstania izby 
w latach 90-tych, a następnie opisy kolejnych kadencji 
autorstwa kolejnych prezesów.

Wszystkich zainteresowanych włączeniem się do 
prac nad powstającym opracowaniem proszę o przesła-
nie swoich danych kontaktowych w celu informowania 
o postępie prac i możliwości wzięcia w nich udziału.

Wszystkich zainteresowanych zwróceniem auto-
rom uwagi na ważne elementy, które Państwa zdaniem 
powinny znaleźć się w tym opracowaniu, proszę o prze-
syłanie swoich uwag do izby.

Z uszanowaniem
Prezes Rady SIA
dr farm. Stanisław Piechula

www.katowice.oia.pl

2011-08-31

Lunch a 15 minutowa przerwa w pracy

Wpływ tzw. przerwy lunchowej na 15-minutową 
przerwę wynikającą z Kodeksu pracy

Czy obowiązująca w zakładzie pracy godzinna prze-
rwa przeznaczona na spożycie posiłku lub załatwienie 
spraw osobistych zwalnia pracodawcę z obowiązku za-
pewnienia 15-minutowej przerwy? Czy powinien on 
udzielić zarówno godzinnej, jak i 15-minutowej przerwy?

Nie, taka przerwa nie jest tożsama z 15-minutową 
przerwą z Kodeksu pracy.

Jeżeli dobowy wymiar czasu pracy pracownika wy-
nosi co najmniej 6 godzin, pracownik ma prawo do prze-
rwy w pracy trwającej co najmniej 15 minut, wliczanej 
do czasu pracy. W związku z tym wszyscy pracownicy, 
których dobowy wymiar czasu pracy wynosi co najmniej 
6 godzin, muszą mieć, z mocy prawa, zagwarantowaną 
co najmniej 15-minutową przerwę w pracy, wliczaną do 
czasu pracy.

Ponadto 15-minutowa przerwa przysługuje nieza-
leżnie od innych przerw wynikających z rozkładu czasu 
pracy. Pracownik jest więc do niej uprawniony zarówno 
w systemie przerywanego czasu pracy, jak i wówczas, 
gdy rozkład czasu pracy przewiduje niewliczaną do czasu 
pracy przerwę na spożycie posiłku lub załatwienie spraw 
osobistych. W tych przypadkach o przyznaniu pracowni-
kowi przerwy powinien decydować łączny wymiar czasu 
pracy w dobie pracowniczej (a nie czas pracy pracowni-
ka w każdym z poszczególnych bloków jego pracy).

Zgodnie zatem z powyższym pracodawca, którego 
pracownicy wykonują pracę przez co najmniej 6 godzin 
na dobę i który wprowadził w fi rmie godzinną prze-
rwę na spożycie posiłku lub załatwienie spraw osobi-
stych, musi zapewnić pracownikom również co najmniej 
15- minutową przerwę w pracy, wliczaną do czasu pracy.

Podstawa prawna: art. 134 Kodeksu pracy.

www.katowice.oia.pl

2011-09-05

Apteki internetowe mają kłopoty !

Proszę o kontakt z izbą wszystkie apteki interneto-
we naszych Członków, które mają już kłopoty, pozostałe 
uczulam by czym prędzej poprawić regulaminy i inne 
szczegóły.

Jedno ze stowarzyszeń wykorzystuje polskie prawo 
by ściągać pieniądze m. in. z aptek internetowych.

Szczegóły:
http://goo.gl/HbSel http://goo.gl/d0Uhy
http://goo.gl/DO61F http://goo.gl/ZPWHk
http://goo.gl/1fza8

Prezes Rady SIA - dr farm. Stanisław Piechula
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2011-09-06

Lista obecności i ewidencja czasu pracy

Lista obecności i ewidencja czasu pracy w jednym 
dokumencie?

W jednej z publikacji przeczytałam, że obecnie pra-
codawca może stworzyć jeden dokument, który będzie 
zastępował zarówno listę obecności, jak i ewidencję 
czasu pracy i będzie to zgodne z aktualnymi przepisa-
mi prawa pracy. Mianowicie wystarczy, że pracodawca 
zaprowadzi indywidualne listy obecności dla pracow-
ników, w których zobowiąże ich do wpisywania godzin 
rozpoczęcia i zakończenia pracy każdego dnia z podpi-
sem. Czy tak rzeczywiście można postąpić?

Od Ciebie zależy, w jaki sposób pracownicy będą 
potwierdzali obecność w fi rmie. W związku z tym mo-
żesz zadecydować, że pracownicy będą podpisywać się 
na ewidencji czasu pracy. Niemniej jednak lista obecno-
ści nie może zastąpić ewidencji czasu pracy.

Lista obecności to jedna z metod potwierdzania 
obecności w pracy

Przepisy prawa pracy nie nakładają na pracodaw-
ców obowiązków w zakresie wprowadzania określonych 
procedur dotyczących potwierdzania obecności pracow-
nika w pracy, np. list obecności. To od Twojej decyzji 
zależy, czy w danym zakładzie będą funkcjonować listy 
obecności oraz jaką przyjmą formę. Jeżeli zatrudniasz co 
najmniej 20 pracowników powinieneś określić sposób 
potwierdzania przez pracownika przybycia i obecności 
w pracy w regulaminie pracy. Gdy zatrudnienie w Two-
im zakładzie jest niższe, informacje w tym zakresie po-
winieneś przekazać pracownikom na piśmie, nie później 
niż w ciągu 7 dni od dnia zawarcia umowy o pracę. For-
malnie nie ma więc przeszkód, abyś wprowadził w zakła-
dzie indywidualne listy obecności, w których pracownicy 
będą wpisywać godziny rozpoczęcia i zakończenia pracy.

Ewidencja czasu pracy to nie to samo co lista 
obecności

Spoczywa na Tobie natomiast obowiązek prowadze-
nia ewidencji czasu pracy pracownika do celów prawid-
łowego ustalenia jego wynagrodzenia i innych świadczeń 
związanych z pracą w zakresie obejmującym:
• pracę w poszczególnych dobach, w tym:
• pracę w niedziele i święta,
• w porze nocnej,
• w godzinach nadliczbowych oraz
• w dni wolne od pracy wynikające z rozkładu czasu pra-

cy w przeciętnie 5-dniowym tygodniu pracy, a także
• dyżury,
• urlopy,
• zwolnienia od pracy oraz
• inne usprawiedliwione i nieusprawiedliwione 

nieobecności w pracy.

W stosunku do pracowników młodocianych 
uwzględniasz w ewidencji także czas ich pracy przy pra-
cach wzbronionych młodocianym, których wykonywanie 
jest dozwolone w celu odbycia przez nich przygotowania 
zawodowego.

Tak więc niezależnie od tego, czy w Twoim zakła-
dzie stosuje się listy obecności i niezależnie od formy 
tych list, liczba godzin pracy w danym dniu musi być 
odnotowana w karcie ewidencji czasu pracy. Obowiązek 
ewidencjonowania godzin pracy nie dotyczy jedynie pra-
cowników:
• objętych systemem zadaniowego czasu pracy,
• zarządzających w imieniu pracodawcy zakładem 

pracy oraz
• otrzymujących ryczałt za godziny nadliczbowe lub 

za pracę w porze nocnej.

Należy zauważyć, że zakres informacji, które po-
winny zostać wykazane w ewidencji czasu pracy, obej-
muje nie tylko wskazanie liczby godzin, jaką pracownik 
przepracował w danej dobie, ale dotyczy również innych 
zdarzeń mających wpływ na ustalenie wysokości wyna-
grodzenia za pracę, jak np. praca w porze nocnej, korzy-
stanie przez pracownika z urlopu czy pełnienie dyżuru. 
Listy obecności nie mogą więc zastąpić obowiązku pro-
wadzenia ewidencji czasu pracy.

Podstawa prawna:
art. 29 § 3, art. 104, art. 1041 § 1 pkt 9, art. 149 kp,
§ 8 pkt 1 rozporządzenia Ministra Pracy i Polityki So-

cjalnej z 28 maja 1996 r. w sprawie zakresu prowadzenia 
przez pracodawców dokumentacji w sprawach związa-
nych ze stosunkiem pracy oraz sposobu prowadzenia akt 
osobowych pracownika (Dz.U. nr 62, poz. 286 ze zm.). 

www.katowice.oia.pl

2011-09-01

Uwaga okradają apteki !

Już kilka aptek zostało okradzionych w naszym rejo-
nie z wykorzystaniem sposobu na odesłanie farmaceuty 
na zaplecze, proszę być ostrożnym !

Do apteki wchodzi osoba wykorzystując chwilę, gdy 
tylko jedna osoba personelu jest w ekspedycji.

Prosi o coś, co w aptece jest najczęściej na zapleczu 
lub po co farmaceuta musi odejść.

W okradzionej aptece były to pieluchomajtki.
Wykorzystując okazję, osoby okradają stoisko eks-

pedycyjne, najczęściej z pieniędzy.

Proszę o         uwagę !
Z uszanowaniem

Prezes Rady ŚIA
dr farm. Stanisław Piechula

fot. sxc.hu
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wybrane fragmenty
protokołów: 49, 50, 51, 52
posiedzenia  Prezydium Rady ŚIA

oraz protokołów: 41, 42, 43, 44, 45
posiedzenia Rady ŚIA

Wyciąg z Protokołu 49 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
V kadencji, z dnia 19 kwietnia 2011r.

www.katowice.oia.pl 49

1. Posiedzenie Prezydium Rady SIA otworzył 
Prezes Rady SIA dr n. farm. Stanisław Piechula 
o godz. 9:15. Po powitaniu zebranych prowadzą-
cy posiedzenie dr. Stanisław Piechula zapropono-
wał porządek obrad. Porządek posiedzenia został 
przyjęty. Na podstawie listy obecności Prezes SIA 
stwierdził wystarczającą ilość członków Prezydium 
Rady SIA dla ważności podejmowanych uchwał. 
Zgodnie z listą obecności na posiedzeniu obecnych 
było 10 osób.

2. Prezydium Rady SIA jednogłośnie przyjęło 
protokół z 48 posiedzenia Prezydium Rady ŚIA z 29 
marca 2011 roku.

3. Na salę zaproszono mgr farm., która złożyła 
ślubowanie i odebrała z rąk Prezesa SIA Prawo Wy-
konywania Zawodu.

4. Prezydium Rady SIA pozytywnie jednogłoś-
nie podjęło uchwały w sprawie stwierdzenia prawa 
wykonywania zawodu farmaceuty: mgr farm. Kuc 
Tomasz VI/109/11; mgr farm. Mąkinia Elżbieta 
VI/110/11; mgr farm. Zięba-Białaś Anna VI/111/11; 
mgr farm. Wawrzycka Aneta VI/112/11;

5. Zgodnie z kolejnym punktem porządku obrad 
Prezydium Rady SIA przystąpiło do opiniowania:

5a. Wniosków dotyczących możliwości pełnie-
nia funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku życia:

- mgr farm. Kowal Danuta w aptece ogólnodo-
stępnej w 41-709 Ruda Śląska, ul. Pokoju 14;

- mgr farm. Gawron Andrzej w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Św. Barbary” w 41-200 Sosno-
wiec, ul. Ogrodowa 1;

Po przedstawieniu kandydatur, wnioski doty-
czące możliwości pełnienia funkcji kierownika po 
ukończeniu 65 roku życia zaopiniowano pozytyw-
nie jednogłośnie.

Wnioskodawcy przedstawili zaświadczenia 
lekarskie o braku przeciwwskazań do dalszej 
pracy na stanowisku kierownika apteki ogólno-
dostępnej.

5a. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie rękojmi należytego prowadzenia apte-
ki - w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
apteki:

- mgr farm. Witwicka Sylwia w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Zdrowie” w 41-303 Dąbrowa 
Górnicza, ul. Kasprzaka 44a;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Hrapiec Łukasz w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Apteka 36,6” w 44-300 Wodzi-
sław Śląski, ul. 26 Marca 96;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów, przy 1 głosie „wstrzymującym”.

Jednocześnie Prezydium Rady SIA zadecydo-
wało, że wraz z uchwałą zostanie do inspektoratu 
przekazana informacja, że na podstawie posiada-
nych przez izbę dokumentów, obsada magistrów 
może nie zapewnić w tej aptece obecności far-
maceuty w godzinach czynności apteki zgodnie, 
z wymogami Prawa farmaceutycznego. W związku 
z tym Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
prosi, aby przy akceptacji nowego kierownika ap-
teki, zwrócić wnioskodawcy uwagę na konieczność 
uzupełnienia obsady magistrów farmacji w aptece 
lub skrócenia godzin czynności apteki.

- mgr farm. Glanc Ewa w aptece ogólnodostępnej 
o nazwie „Dr Max” w 44-240 Żory, ul. Okrężna 2;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Mól Marcin w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Dr Max” w 44-335 Jastrzębie Zdrój, 
ul. Harcerska 1d;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Stanowska-Puchała Katarzyna w ap-
tece ogólnodostępnej o nazwie „Gemini” w 40-211 
Katowice, ul. Markiefki 78;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Kerner Dariusz w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Gemini” w 41-710 Ruda Śląska, 
ul. 1-go Maja 319;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Gołda Katarzyna w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Blisko Ciebie” w 42-500 Bę-
dzin, ul. Piłsudskiego 25a;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
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- mgr farm. Guzal-Dziadek Ewa w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „U Tomka” w 44-348 Skrzy-
szów, ul. Dębowa 2A;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Józefowska Genowefa w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Św. Anny” w 44-178 
Przyszowice, ul. Polna 29B;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

5b. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Sęk Aleksandra w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Kinga” w 41-203 Sosnowiec, 
ul. Krzysztofa Kamila Baczyńskiego 27 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
Kingę Orlińska zam. Sosnowiec.

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Domżał-Pogoda Lidia w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Św. Jerzego” w 42-610 
Miasteczko Śląskie, ul. Rynek 18 w związku z wnio-
skiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie ap-
teki ogólnodostępnej złożonym przez „ALTO” Mel-
cer-Stryczyńska, Żymełka-Naturalny S.J. z siedzibą 
w 42-610 Miasteczko Śląskie, ul, Rynek 18;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Kończak-Łabas Magdalena w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „4 Pory Roku” w 41-500 
Chorzów, ul. Jagiellońska 2 związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogól-
nodostępnej złożonym przez CHOFARM Sp. z o.o. 
z siedzibą w 41-500 Chorzów, ul. Jagiellońska 2;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Zaworal Iwona w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Magiczna” w 41-412 Mysłowice, 
ul. Gen. Ziętka 71a związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogólno-
dostępnej złożonym przez Magiczna Sp. z o.o Sp. 
Komandytowa z siedzibą w 90-402 Łódź, ul. Za-
chodnia 81/83;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

5c. Prezydium Rady ŚIA jednogłośnie pozy-
tywnie zaopiniowało wniosek ŚlWIF w Katowicach 

w sprawie cofnięcia zezwolenia na prowadzenie ap-
teki ogólnodostępnej …

5d. Następnie zaopiniowano farmaceutę - opie-
kuna, który ma sprawować opiekę nad przeddyplo-
mową sześciomiesięczną praktyką zawodową stu-
dentów VI roku kierunku farmacja Wydziału Far-
maceutycznego - na wniosek AM we Wrocławiu. 
Po przeanalizowaniu warunków, które są wymaga-
ne od opiekunów Prezydium Rady udzieliło jedno-
głośnie zgody - mgr farm. Kropka Anna - „Apteka 
Damian”, 44-335 Jastrzębie Zdrój, ul. Harcerska 9;

5e. Prezydium Rady SIA pozytywnie jedno-
głośnie zaopiniowało projekt uchwały Rady Powia-
tu Mysłowice w sprawie ustalenia rozkładu godzin 
pracy aptek ogólnodostępnych działających na tere-
nie miasta Mysłowice.

6. Inne sprawy bieżące:
6b. Prezes S. Piechula przedstawił zebranym 

propozycję wysyłki do wszystkich farmaceutów an-
kiety aktualizacyjnej danych posiadanych w bazie 
izby. Korespondencja zawierałaby wydruk aktual-
nie posiadanych danych farmaceuty z prośbą o we-
ryfi kację, uzupełnienie i zwrot do izby. Korespon-
dencja zawierałaby dodatkowo pismo przewodnie 
i kopertą zwrotną ze znaczkiem.

Izby aptekarskie prowadzą na zlecenie ministra 
właściwego do spraw zdrowia rejestr farmaceutów, któ-
ry powinien zawierać wszystkie wymagane dane moż-
liwie jak najaktualniejsze, wobec powyższego przepro-
wadzenie ankiety aktualizacyjnej jest bardzo ważne.

Ponieważ jest to przedsięwzięcie kosztowne 
Prezes przedstawił przybliżone koszty i poprosił 
o akceptację. Po ogólnej dyskusji w temacie Prezy-
dium Rady SIA większością głosów przy 1 głosie 
„wstrzymującym” zaakceptowało poniesienie kosz-
tów związanych z wysyłką.

6c. Prezes zwrócił zebranym uwagę na problem, 
który ostatnio pojawił się w związku z rozliczaniem 
stażu pracy w aptece w przypadku kandydowania 
na kierownika apteki, a dotyczący sposobu rozlicza-
nia pracy m. innymi na 1,5 etatu. Ponieważ problem 
wymaga szerszego omówienia temat przesunięto na 
najbliższe posiedzenie Rady SIA.

7. Wolne głosy i wnioski.
7a. Podjęto dyskusję nad dostarczoną do izby 

reklamą Apteki ...
7b. Wiceprezes P. Brukiewicz skrótowo zasyg-

nalizował zebranym ogólne informacje w temacie 
recepty elektronicznej oraz konferencji, która odbę-
dzie się w Lesznie.

7c. Prowadzono ogólną dyskusję w temacie 
ustawy refundacyjnej.

8. 49 posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej w dniu 19 kwietnia 2011 r. zakończo-
no ok. godz. 10.30.

Protokołowała - Katarzyna Szymała
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Wyciąg z Protokołu 50 posiedzenia 
Prezydium Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej 
V kadencji, z dnia 24 maja 2011r.

www.katowice.oia.pl 51

1. Posiedzenie Prezydium Rady SIA otworzył 
Prezes Rady SIA dr n. farm. Stanisław Piechula 
o godz. 9:15. Po powitaniu zebranych prowadzący 
posiedzenie dr Stanisław Piechula zaproponował po-
rządek obrad. Porządek posiedzenia został przyjęty. 
Na podstawie listy obecności Prezes SIA stwierdził 
wystarczającą ilość członków Prezydium Rady SIA 
dla ważności podejmowanych uchwał. Zgodnie z li-
stą obecności na posiedzeniu obecnych było 10 osób.

2. Prezydium Rady SIA jednogłośnie przyjęło 
protokół z 49 posiedzenia Prezydium Rady ŚIA z 19 
kwietnia 2011 roku.

3. Prezydium Rady SIA pozytywnie jednogłoś-
nie podjęło uchwały w sprawie stwierdzenia prawa 
wykonywania zawodu farmaceuty: mgr farm. Ku-
rasz Ilona VI/116/11; mgr farm. Karpiej Elżbieta 
VI/117/11.

4. Zgodnie z kolejnym punktem porządku obrad 
Prezydium Rady SIA przystąpiło do opiniowania:

4a. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki 
- w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
apteki:

- mgr farm. Rakowska-Chmielniak Małgorzata 
w aptece ogólnodostępnej o nazwie „Dbam o Zdro-
wie” w 41-103 Sosnowiec, ul. Kościelna 61;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Szlęg Piotr w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Apteka Miejska” w 41-100 Siemiano-
wice Śląskie, ul. Świerczewskiego 17;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Jędrszczyk Anna w aptece ogólno-
dostępnej w 42-500 Będzin, ul. 9 Maja 2;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Kaźmierczak Maria w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Ochojec” w 40-655 Katowi-
ce, ul. Tyska 3;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Twardowska-Kot Beata w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Jaśminowa” w 41-902 
Bytom, ul. Prusa 48;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Wiernek Małgorzata w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Eskulap” w 40-164 Katowi-
ce, ul. Ordona 3;

Ze złożonego w izbie przez zezwoleniobiorcę 
wniosku wynika, że zmiana na stanowisku kierow-
nika apteki ma nastąpić od dnia 16 czerwca 2011, 
z informacji uzyskanych przez Prezydium Rady SIA 
wynika, że aktualnie apteka posiada obsadę na stano-
wisku kierownika apteki natomiast zezwoleniobiorca 
nie wykazał, aby dotychczasowy kierownik miał za-
przestać pełnienia funkcji z dniem 16 czerwca 2011.

Przepisy prawa farmaceutycznego w szczegól-
ności art. 88 i następne wyraźnie przewidują usta-
nowienie w aptece jednego kierownika apteki, nie 
jest więc możliwa sytuacja, że w jednej aptece bę-
dzie dwóch równorzędnych ustanowionych kierow-
ników apteki, wobec powyższego Prezydium Rady 
SIA postanowiło jednogłośnie wszcząć postępowa-
nie wyjaśniające w sprawie, celem wyjaśnienia, czy 
w aptece jest aktualnie ustanowiony kierownik apte-
ki i do kiedy będzie pełnił swoje obowiązki.

- mgr farm. Gabriela Wawrzyńczyk-Szczypka 
w aptece ogólnodostępnej o nazwie „Malwa” w 42-
480 Poręba, ul. Ludowego Wojska Polskiego 30;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Gondzik Anna w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Dbam o Zdrowie” w 44-230 
Czerwionka-Leszczyny, ul. Jana Pawła II 8AB;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4b. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Zakrzewska Anna w aptece ogólno-
dostępnej w 44-286 Wodzisław Śląski, Os. Tysiąc-
lecia PRL 62A w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej 
złożonym przez Apteka „Eskulap” Czech. Spółka 
Jawna z siedzibą w 44-300 Wodzisław Śląski, ul. 
Księżnej Konstancji 4.

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Kaczmarek Karolina w aptece 
ogólnodostępnej 41-400 Mysłowice, ul. Frydery-
ka Chopina 1 w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej 
złożonym przez „MEDICUS” D. Kozioł S.J. z sie-
dzibą w 41-400 Mysłowice, ul. Katowicka 75;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
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4c. Prezydium Rady SIA pozytywnie jedno-
głośnie zaopiniowało projekt uchwały Rady Miasta 
Katowice zmieniający uchwałę w sprawie ustale-
nia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych 
działających na terenie Miasta Katowice.

4d. Prezydium Rady SIA pozytywnie jednogłoś-
nie zaopiniowało projekt uchwały Rady Miasta Ruda 
Śląska w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustale-
nia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych 
działających na terenie Miasta Ruda Śląska.

5. Inne sprawy bieżące:
5a. W związku ze zbliżającym się Zjazdem Spra-

wozdawczo-Wyborczym Aptekarzy Prezes S. Pie-
chula przedstawił zebranym wstępny podział terenu 
SIA na rejony wyborcze, które zostaną zatwierdzone 
na najbliższym posiedzeniu Rady SIA. Nie zmieniły 
się one w stosunku do lat ubiegłych. Poprosił rów-
nież o zgłaszanie się chętnych do organizacji zebrań 
w rejonach, które powinny odbyć się najpóźniej we 
wrześniu w godzinach popołudniowo-wieczornych. 
Aby zachęcić do udziału w zebraniach padła pro-
pozycja połączenia spotkań z wykładem punktowa-
nym, co uzyskało aprobatę zebranych.

W trakcie dyskusji mgr farm. K. Majka zapytał 
również o określenie budżetu na organizację zebrań. 
Przyjęto kwotę w granicach do 400 zł.

5b. Prezes przedstawił wycenę malowania ele-
wacji budynku SIA wraz z dodatkowymi pracami. 
Prezydium Rady SIA większością głosów „za” przy 
jednym głosie „wstrzymującym” zaakceptowało 
wydatek przeznaczony na ten cel

5c. Ze względu na zapytania wpływające do 
izby, a dotyczące udostępniania szkoleń interneto-
wych technikom farmaceutycznym, Prezes poddał 
temat do dyskusji. Prezydium Rady SIA jednogłoś-
nie wyraziło zgodę na udostępnianie szkoleń dla 
techników.

5d. W związku z długotrwałą nieobecnością 
Pani Barbary Wasiak i rozdziałem dodatkowych 
obowiązków na pracowników izby, Prezydium Rady 
SIA na czas nieobecności jednogłośnie postanowiło 
przyznać zastępującym pracownikom miesięczne 
premie.

6. Wolne głosy i wnioski.
6a. Dyskutowano o zbliżających się wyborach 

parlamentarnych.
6b. Mgr farm. K. Majka przekazał informację 

o wizytacji z NIA, która sprawdzała działalność 
Okręgowej Komisji Rewizyjnej.

6c. Mgr farm. A. Bednarz powiadomił o wyjeź-
dzie do NIA, gdzie na spotkaniu będzie omawiany 
projekt kodeksu Etyki Aptekarza RP.

6d. Do izby wpłynęła także odpowiedź Prezy-
dium NRA na zażalenie mgr farm....

6e. Do izby wpłynęło podziękowanie Prze-
wodniczącej Klubu Seniora Oddziału Polskiego 
Towarzystwa Farmaceutycznego w Katowicach za 

pomoc fi nansową i wsparcie organizacyjne udzielo-
ne w corocznym spotkaniu Seniorów Farmacji.

Z uwagi na pojawiające się problemy z nagrywa-
niem posiedzeń, a następnie dalszym posiadaniem 
i udostępnianiem nagrań, rozważano możliwość 
stworzenia regulaminu, który określałby szczegóło-
we zasady przechowywania tychże nagrań.

6g. W izbie odbyło się spotkanie Prezesa z Pa-
nią dr Izabelą Majewską w temacie prowadzenia 
przez apteki sprzedaży produktów leczniczych do 
podmiotów nieuprawnionych tj. do innej apteki 
oraz hurtowni farmaceutycznych. Proceder ten jest 
obserwowany w całej Polsce. Na terenie śląska jest 
w to zaangażowanych ponad 20 aptek. Inspektorat 
regularnie przeprowadza kontrole aptek w tym za-
kresie, w przypadku ujawnienia procederu występu-
je o cofnięcie zezwolenia.

6h. Mgr farm. Tomasz Kloc zwrócił uwagę na 
problem ze sprzedażą środków na odstraszanie ko-
marów i kleszczy.

7. 50 posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej w dniu 24 maja 2011 r. zakończono ok 
godz. 10:45.

Protokołowała
Katarzyna Szymała
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1. Posiedzenie Prezydium Rady SIA otworzył 
Wiceprezes Rady SIA dr n. farm. Piotr Brukiewicz 
o godz. 9:15. Po powitaniu zebranych prowadzą-
cy posiedzenie dr Piotr Brukiewicz zaproponował 
porządek obrad. Porządek posiedzenia został przy-
jęty. Na podstawie listy obecności Wiceprezes SIA 
stwierdził wystarczającą ilość członków Prezydium 
Rady SIA dla ważności podejmowanych uchwał. 
Zgodnie z listą obecności na posiedzeniu obecnych 
było 8/15 osób. Po przybyciu mgr farm. P. Klima na 
posiedzeniu obecnych było 9/15 osób.

2. Prezydium Rady SIA większością głosów przy 
1 głosie „przeciw” przyjęło protokół z 50 posiedze-
nia Prezydium Rady ŚIA z 24 maja 2011 roku.

3. Podjęcie uchwały w sprawie przyznania pra-
wa wykonywania zawodu farmaceuty. Punkt po-
rządku obrad wykreślono - błąd pisarski.

4. Zgodnie z kolejnym punktem porządku obrad 
Prezydium Rady SIA przystąpiło do opiniowania:

4a. Wniosków dotyczących możliwości pełnie-
nia funkcji farmaceuty odpowiedzialnego za dział 
farmacji szpitalnej po ukończeniu 65 roku życia:

- mgr farm. Elżbieta Konopacka w NZOZ VITO-
MED Sp. z o.o. w 44-100 Gliwice, ul. Radiowa 2;

Pomimo braku wypełnienia ustawowego obo-
wiązku szkoleń, po przeanalizowaniu złożonych do-
kumentów, wniosek dotyczący możliwości pełnie-
nia funkcji farmaceuty odpowiedzialnego za dział 
farmacji szpitalnej po ukończeniu 65 roku życia 
zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.

Wnioskodawczyni przedstawiła zaświadczenie 
lekarskie o braku przeciwwskazań do dalszej pra-
cy na stanowisku farmaceuty odpowiedzialnego za 
dział farmacji szpitalnej.

W związku z pojawieniem się wniosków doty-
czących opiniowania kierowników aptek szpital-
nych, bądź farmaceutów odpowiedzialnych za dział 
farmacji szpitalnej, należy przyjąć nowe procedury 
w sprawie przyjmowania dokumentów i opiniowa-
nia, w tym zapraszania na rozmowę.

Wiceprezes złożył propozycję spotkania człon-
ków komisji opiniującej w celu omówienia i przygo-
towania na najbliższe posiedzenie Rady wypracowa-
nych propozycji, które pomogą przyjąć w szybkim 
toku nowe kryteria opiniowania. Temat zostanie 
jeszcze poruszony w dalszej części posiedzenia.

4b. Kandydatur na stanowisko kierownika apteki 
- wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki - 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika apteki:

- mgr farm. Jasiński Ryszard w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Inter Apteka” w 41-815 Zabrze, 
ul. Roosevelta 46;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Szopa Bogusława w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Inter Apteka” w 44-200 Ryb-
nik, ul. Chabrowa 21;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Wiernek Małgorzata w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Eskulap” w 40-164 Katowi-
ce, ul. Ordona 3 - c.d. sprawy

W związku z dostarczeniem przez wnioskodawcę 
brakujących dokumentów oraz złożeniem wyjaśnień 
wniosek zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.

- dr farm. Kaczmarczyk Piotr w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „EUROAPTEKA EA-75” w 41-
300 Dąbrowa Górnicza, ul. Jana III Sobieskiego 6;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Dziok Radosław w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Na Redenie” w 41-300 Dąbro-
wa Górnicza, ul. Reymonta 5;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4c. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie zaświadczenia w związku ze zmianą na 
stanowisku kierownika apteki szpitalnej:

- mgr farm. Magdalena D. w aptece szpitalnej 
Szpitala Miejskiego w Tychy.

Po przedstawieniu kandydatury przez prowadzą-
cego posiedzenie oraz zasięgnięciu opinii prawnej 
mec. K. Szulc, w związku z niedopełnieniem przepi-
sów prawa farmaceutycznego art. 93 w związku z art. 
88. ust. 2-5 wniosek zaopiniowano negatywnie więk-
szością głosów przy 2 głosach „wstrzymujących”.

- mgr farm. Pytlewska Dorota w aptece szpi-
talnej Centrum Psychiatrii w 40-340 Katowice, ul. 
Korczaka 27;

Po przedstawieniu kandydatury przez prowa-
dzącego posiedzenie oraz braku przeciwwskazań 
wniosek zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.

4d. Kandydatur na stanowisko kierownika hur-
towni farmaceutycznej - wydanie zaświadczenia 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
hurtowni farmaceutycznej:

- mgr farm. Andrzejczyk Jolanta w hurtowni far-
maceutycznej „Salus International” w 40-273 Kato-
wice, ul. Pułaskiego 9;

Po przedstawieniu kandydatury przez prowa-
dzącego posiedzenie oraz braku przeciwwskazań 
wniosek zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.

- mgr farm. Mickoś Elżbieta w hurtowni farma-
ceutycznej „Hurtofarm” w 41-200 Sosnowiec, ul. 
Jabłoniowa 27;



A
PO

TH
EC

A
R

IU
S 

- 
B

IU
LE

TY
N

 Ś
IA

 W
 K

AT
O

W
IC

A
C

H
A

PO
TH

EC
A

R
IU

S 
- 

B
IU

LE
TY

N
 Ś

IA
 W

 K
AT

O
W

IC
A

C
H

www.katowice.oia.pl54

Po przedstawieniu kandydatury przez prowa-
dzącego posiedzenie oraz braku przeciwwskazań 
wniosek zaopiniowano pozytywnie jednogłośnie.

4e. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Szumerowska Beata w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Główna” w 41-500 Cho-
rzów, ul. B. Chrobrego 18 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Farmacja Śląska 
Sp. z o.o. z siedzibą w 40-336 Katowice, ul. Obr. 
Westerplatte 1;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów przy 2 głosach „wstrzymujących”.

- mgr farm. Wilczek Adam w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „imienia Sławoja Felicjana Skład-
kowskiego” w 40-635 Katowice, ul. Ziołowa 68 
w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez mgr farm. Adama Wilczek zam. Gostyń;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Szymula Barbara w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Pod Arkadami” w 43-100 
Tychy, ul. Darwina 25/B/4 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apte-
ki ogólnodostępnej złożonym przez Panią Iwonę 
Hechmann zam. Mikołów;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Winczakiewicz Marcin w aptece 
ogólnodostępnej w 40-870 Katowice, ul. Bolesława 
Krzywoustego 4/3 w związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodo-
stępnej złożonym przez „PAMA-FARM” sp. z o.o. 
z siedzibą 42-200 Częstochowa, ul. Biała 16;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Nowacka-Wróbel Maja w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Apteka Profesjonalna” 
w 41-800 Zabrze, ul. Szczęść Boże 7 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
Maję Nowacka-Wróbel zam. Ruda Śl.

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Fabiańczyk Anna w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Apteka Św. Barbary” w 40-129 
Katowice, ul. Misjonarzy Oblatów 8 w związku 

z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki ogólnodostępnej złożonym przez Panią 
Wiesławę Zalewa zam. Biłgoraj.

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4f. Prezydium Rady ŚIA po zapoznaniu się z oko-
licznościami faktycznymi sprawy oraz uzasadnieniem 
otrzymanego wniosku jednogłośnie pozytywnie za-
opiniowało wniosek w sprawie cofnięcia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej.

4g. Następnie opiniowano listę farmaceutów 
- opiekunów, którzy mają sprawować opiekę nad 
przeddyplomową sześciomiesięczną praktyką za-
wodową studentów VI roku kierunku farmacja Wy-
działu Farmaceutycznego - na wniosek ŚUM w Ka-
towicach - c.d. sprawy.

Po ponownym rozpatrzeniu sprawy, w związku 
z ustaniem powodów, dla których wcześniej wyda-
no opinię negatywną Prezydium Rady udzieliło jed-
nogłośnie zgody:

- mgr farm. Jadwidze Kłys, Apteka w Zawier-
ciu, ul. Piłsudskiego 50,

- mgr farm. Alinie Barańska, Apteka w Katowi-
cach, ul. 3 -go Maja 38

4h. W dalszej kolejności opiniowano farmaceu-
tów - opiekunów, którzy mają sprawować opiekę 
nad przeddyplomową sześciomiesięczną praktyką 
zawodową studentów VI roku kierunku farmacja 
Wydziału Farmaceutycznego - na wniosek ŚUM 
w Katowicach. Po przeanalizowaniu warunków, 
które są wymagane od opiekunów Prezydium Rady 
udzieliło jednogłośnie zgody:

- mgr farm. Andrzejowi Kołodziej w aptece 
Centrum w Lędzinach ul. Łanowa 5;

- mgr farm. Jolancie Majgier w aptece Słowiań-
ska w Katowicach ul. Bocheńskiego 38A;

- mgr farm. Ewelinie Kaczmarek w aptece w By-
tomiu ul. Piekarska 17;

- mgr farm. Beacie Dąbrowska w aptece Media-
lis w Sosnowcu ul. Zuzanny 20;

- mgr farm. Joannie Wilińska w aptece Magicz-
na w Sosnowcu ul. Żytnia 17;

- mgr farm. Aleksandrze Sęk w aptece Kinga 
w Sosnowcu ul. Baczyńskiego 27.

4i. Prezydium Rady SIA pozytywnie jedno-
głośnie zaopiniowało projekt uchwały Rady Miasta 
Świętochłowice w sprawie ustalenia rozkładu go-
dzin pracy aptek ogólnodostępnych działających na 
terenie Miasta Świętochłowice.

4j. Prezydium Rady SIA pozytywnie jednogłoś-
nie zaopiniowało projekt uchwały Rady Miasta My-
słowice w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy 
aptek ogólnodostępnych działających na terenie 
Miasta Mysłowice.

4k. Prezydium Rady SIA pozytywnie jednogłoś-
nie zaopiniowało projekt uchwały Rady Miejskiej 
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w Dąbrowie Górniczej dotyczącej zmiany uchwa-
ły w sprawie ustalenia rozkładu godzin pracy aptek 
ogólnodostępnych działających na terenie Miasta 
Dąbrowa Górnicza w 2011r.

5. Inne sprawy bieżące:
5a. Przyjęcie procedur przyjmowania dokumen-

tów i opiniowania kandydatów na kierowników.
Prowadzący posiedzenie przedstawił zebranym 

dotychczasowe procedury. Po dyskusji w temacie 
ustalono spotkanie komisji opiniującej w celu omó-
wienia procedur przyjmowania dokumentów i opinio-
wania kandydatów na kierowników aptek szpitalnych. 
Spotkanie odbędzie się 27.06.11r. Wypracowane sta-
nowisko zostanie przekazane na najbliższym posie-
dzeniu Rady SIA do zatwierdzenia.

5b. Następnie Wiceprezes przekazał zebranym 
informacje na temat wyników wiosennej sesji egza-
minów specjalizacyjnych.

5c. 10.06.11r. odbyło się spotkanie z Dziekanem 
WF SUM i dr Lucyną Bułaś Kierownikiem Kole-
gium Kształcenia Podyplomowego w sprawie dal-
szej współpracy w szkoleniach na punkty twarde. 
Decyzja w sprawie kursu z farmakoekonomiki dr 
Szuby na punkty twarde jest zawieszona i najpraw-
dopodobniej nie dojdzie do skutku. W dalszej części 
spotkania podjęto dyskusję w temacie współpracy 
przy realizacji wniosków unijnych, także zapewnie-
nie wykładowców na szkolenie podczas organizo-
wanego przez mgr farm. T. Kloc rajdu, oraz szkole-
nie szpitalików.

Wiceprezes P. Klima zadał pytanie dlaczego 
w spotkaniu nie mogło brać udział więcej chętnych 
osób. Stwierdził również, że zagadnienia te powin-
ny być dyskutowane w większym gronie. Odpowie-
dzi udzielił Wiceprezes P. Brukiewicz tłumacząc, że 
wszystkie tematy były omawiane i dyskutowane na 
wcześniejszych posiedzeniach.

Mgr farm. D. Nowak zapytał czy pomysł video-
szkoleń był omawiany na spotkaniu, wyraził także 
chęć uczestnictwa. W odpowiedzi Wiceprezes poin-
formował, że temat video szkoleń nie był poruszany, 
a zaproszenie na spotkanie otrzymał imienne.

5d. Informacja o posiedzeniu NRA i ZG 
PTFarm.

14.06.11r .odbyło się posiedzenie Zarządu Głów-
nego PTFarm, na którym m.in. poruszono sprawę 
dotycząca zawodu farmaceuty i kształcenia techni-
ków farmaceutycznych, których jest już ok. 100 000, 
co może spowodować problem ze znalezieniem pra-
cy. Jest to również pewnego rodzaju zagrożenie dla 
mgr farm. Temat zostanie również zgłoszony NRA 
z prośbą o zajęcie stanowiska w tej kwestii. Głos 
zabrał również mgr farm. P. Klima, który zauważył, 
że jest to również kwestia odpowiedzialności szkół. 
Aby ograniczyć problem należy zmniejszyć liczbę 
szkół oferujących zawód technika farmacji. Padł 
pomysł opracowania rankingu szkół policealnych. 

Mgr K. Majka wspomniał, że problem był już przez 
Niego sygnalizowany kilka miesięcy temu.

Prowadzący posiedzenie zaproponował, aby 
chętni opracowali i napisali tezy na kolejne posie-
dzenie Rady, aby można było wytworzyć odpowied-
nie mechanizmy pracy zespołowej.

Następnie Wiceprezes P. Brukiewicz przystąpił 
do przekazania informacji z posiedzenia NRA, które 
odbyło się 16 czerwca. Pokrótce przedstawił następu-
jące zagadnienia: - wybór nowego skarbnika, którym 
został Pan mgr Prygiel, - akceptacja wniosków do 
odznaczeń, - temat ustawy refundacyjnej, prelekcja 
Pana dyr. Kasprzyka, - dyskusja na temat e-recepty.

W kwestii odznaczeń mgr farm. D. Nowak 
zapytał o procedurę składania wniosków do od-
znaczeń, gdyż jak uważa, przy składaniu wniosku 
dotyczącego Jego osoby nie dopełniono odpowied-
nich formalności. Prowadzący posiedzenie obiecał 
wyjaśnienie sprawy dlaczego wniosek mgr farm. 
D. Nowak został skierowany do Marszałka Woje-
wództwa, a nie do NIA.

5e. Do biura izby w płynęła odpowiedź MZ 
w sprawie używania destylatorów do produkcji 
wody destylowanej używanej do sporządzania le-
ków recepturowych refundowanych. Informacja 
jest już zamieszczona na stronie internetowej izby. 
Niestety woda destylowana produkowana przez ap-
tekę nie jest refundowana, gdy jest dodawana do le-
ków recepturowych. Jednocześnie poinformowano, 
iż w związku z wykorzystywaniem przedmiotowej 
wody w trakcie sporządzana leków recepturowych, 
możliwość jej użycia zostanie dopisana przy najbliż-
szej nowelizacji w/w rozporządzenia.

5f. Odbyło się spotkanie Zespołu Ekspertów 
powołanych do opracowania programów kursów 
w kształceniu ciągłym farmaceutów. W związku 
z nieobecnością dr P. Brukiewicza na w/w spotka-
niu spowodowaną wyjazdem w tym samym dniu na 
posiedzenie NRA, wszelkie informacje zostaną prze-
kazane do wiadomości Członków Rady SIA po uzy-
skaniu sprawozdania z posiedzenia od Pani dr Jeleń.

6. Wolne głosy i wnioski.
6a. O głos poprosił Wiceprezes P. Klima przed-

stawiając następujące sprawy:
- złożył wiosek o przyznanie dotacji fi nansowej 

w kwocie 500,00 zł na wydruk plakatów dotyczą-
cych Śląskiej Pielgrzymki Środowisk Medycznych 
i Chorych do Włoch, która ma się odbyć w przy-
szłym roku, której organizatorem jest m.in. SIA. 
Prezydium Rady SIA jednogłośnie podjęło decyzję 
o przyznaniu dotacji w kwocie 500,00 zł.

- wyraził swoje zdanie na temat artykułów Pre-
zesa S. Piechuli, które ukazały się w ostatnim wy-
daniu Aphotecariusa. Uważa, że forma tekstu jest 
niedopuszczalna, czytelnicy mogą odebrać to b. ne-
gatywnie, a opisane osoby są na wstępie skreślone 
z kandydowania w kolejnych wyborach do władz 
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izby. Ponieważ autor wspomnianych artykułów jest 
nieobecny zaproponowano przedyskutowanie te-
matu na kolejnym posiedzeniu Rady. Jednakże mgr 
farm. K. Majka oraz mgr farm. A. Bednarz stwier-
dzili, że artykuły są odpowiedzią na wypowiedzi, 
które pojawiły się we wcześniejszym wydaniu biu-
letynu, i które całą tę sytuację spowodowały.

- poruszył temat przyznania pensji dla pracow-
ników biura izby. W odpowiedzi skarbnik izby 
K. Majka wyjaśnił, że przyznane dodatkowe pienią-
dze dla pracowników biura nie wynikają z przesze-
regowań oraz nie uszczuplają budżetu izby, nato-
miast rozdysponowane zostały ze środków od Pani 
…, która od dłuższego czasu jest nieobecna, a obo-
wiązki zostały rozdzielone na pozostałych pracow-
ników biura na czas jej nieobecności.

- złożył propozycję współpracy z samorządami 
innych grup medycznych.

- zaproponował zreferowanie na następnym po-
siedzeniu Rady spraw związanych z Pielgrzymką 
Chorych na Jasną Górę.

6b. Mgr farm. D. Nowak zgłosił problem do-
stępności do plików biuletynu Aphotecarius przed 
złożeniem materiałów do wydruku.

6c. Jednogłośnie przyjęto wniosek Mgr farm. 
P. Klima - wprowadzenie punktu na najbliższe posie-
dzenie Rady SIA, który będzie zawierał sprawę kam-
panii wyborczej do władz izby w bieżącym roku.

6d. Mgr farm. T. Kloc przedstawił wstępne infor-
macje na temat organizacji rajdu dla farmaceutów, 
który planowany jest na 24-25 wrzesień. Wstępna 
rezerwacja noclegów w schronisku „Hala Lipow-
ska” dla ok. 50 os. jest dokonana. Mgr farm. złożył 
wniosek o dofi nansowanie organizacji rajdu w kwo-
cie 5000 zł. Prezydium Rady SIA wstępnie zaaprobo-
wało prośbę mgr farm. T. Kloc, ale podjęcie decyzji 
zadecydowało przenieść na posiedzenie Rady SIA.

6d. Prezydium Rady SIA jednogłośnie posta-
nowiło dokonać zwrotu kosztów sądowych sporu 
pomiędzy Prezesem SIA Stanisławem Piechula, 
a Ministerstwem Zdrowia w sprawie pomówienia 
Prezesa i Rady SIA o działanie na szkodę aptekarzy. 
Zgodnie z ustawą o izbach aptekarskich i innymi 
przepisami prawa izba jest zobowiązana do repre-
zentowania interesu farmaceutów. W wypowiedzi 
jednego z urzędników Ministerstwa Zdrowia za-
mieszczonej na stronie internetowej naruszono do-
bra osobiste Stanisława Piechula jako Prezesa SIA. 
Sąd oddalił roszczenie z powodów formalnych. 
W tej sytuacji zwrot kosztów sądowych jest zasad-
ny, gdyż sprawa dotyczyła działań Rady SIA, a nie 
osobiście Prezesa SIA.

7. 51 posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej w dniu 21 czerwca 2011 r. zakończono 
ok. godz. 12.30.

Protokołowała
Katarzyna Szymała

1. Posiedzenie Prezydium Rady SIA otworzył Pre-
zes Rady SIA dr n. farm. Stanisław Piechula o godz. 
9:50. Po powitaniu zebranych prowadzący posie-
dzenie dr Stanisław Piechula zaproponował porzą-
dek obrad. Porządek posiedzenia został przyjęty. Na 
podstawie listy obecności Prezes SIA stwierdził wy-
starczającą ilość członków Prezydium Rady SIA dla 
ważności podejmowanych uchwał. Zgodnie z listą 
obecności na posiedzeniu obecnych było 8 na 15 osób.

1a. Następnie podjęto dyskusję na temat niebez-
piecznego dla funkcjonowania aptek rozporządzenia 
Ministra Zdrowia w sprawie ogólnych warunków umów 
na realizację recept oraz ramowego wzoru umowy na 
realizację recept. Rozważano propozycję zorganizowa-
nia protestu oraz bojkotu podpisywania umów, których 
treść godzi mi. w ustawowe prawa i interesy pacjentów, 
a jednocześnie zmusza apteki do łamania praw pacjentów 
poprzez odmowę realizacji recept na leki refundowane.

2. W związku z koniecznością wcześniejszego 
opuszczenia posiedzenia Prezes przekazał obowiąz-
ki prowadzącego spotkanie mgr farm. A. Bednarz, 
następnie zgodnie z kolejnym punktem porządku 
obrad przystąpiono do opiniowania:

2a. Kandydatur na stanowisko kierownika apteki 
- wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki - 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika apteki:

- mgr farm. Pytlik Małgorzata w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Modrzejowska” w 41-200 
Sosnowiec, ul. Modrzejowska 26;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Pilch-Krzoska Renata w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Ligota” w 40-717 Kato-
wice, ul. Koszalińska 22;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Cichoń Marcin w aptece ogólnodo-
stępnej w 41-506 Chorzów, ul. Gagarina 35/1;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Krawczyk Grażyna w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Apteka im. I. Łukasiewicza” 
w 43-175 Wyry, ul. Tysiąclecia 3;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Pikul Małgorzata w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Dbam o Zdrowie” w 43-100 
Tychy, ul. Czarneckiego 6;
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Po przedstawieniu kandydatury wniosek zaopi-
niowano pozytywnie jednogłośnie.

W związku z niedawnym opiniowaniem kandy-
datki na kierownika, mgr farm. nie była zaproszona 
na rozmowę.

- mgr farm. Siwek-Buczek Jadwiga w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Manhattan” w 42-640 
Piekary Śląskie, ul. M.C. Skłodowskiej 40;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Chamerska-Świdergoł Grażyna 
w aptece ogólnodostępnej o nazwie „Aurora” w 44-
113 Gliwice, ul. Przyszowska 40;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

2b. Kandydatur na stanowisko kierownika hur-
towni farmaceutycznej - wydanie zaświadczenia 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
hurtowni farmaceutycznej:

- mgr farm. Knebel-Sikora Joanna w hurtowni 
farmaceutycznej „MEDFARM” w 42-440 Ogro-
dzieniec, ul. Słowackiego 5;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

2c. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Orendorz Barbara w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Apteka Blisko Ciebie” w 41-
303 Dąbrowa Górnicza, ul. Krasickiego 1 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki ogólnodostępnej złożonym przez Pana 
Leszka Jargan zam. Sosnowiec, Panią Jolantę Jargan 
zam. Sosnowiec, Pana Andrzeja Szklorz zam. Sos-
nowiec, Panią Katarzynę Szklorz zam. Sosnowiec;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów przy 3 głosach wstrzymujących.

- mgr farm. Wygrabek Barbara w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „EUROMEDICA” w 41-933 
Bytom, ul. Narutowicza 3c w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogól-
nodostępnej złożonym przez Europharma sp. z o.o. 
z siedzibą w 41-400 Mysłowice, ul. Ks. J. Nygi 3;

Po przedstawieniu kandydatury przez komi-
sję opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie 
większością głosów przy 1 głosie wstrzymującym.

Mgr farm.Barbara Wygrabek nie była zapra-
szana na rozmowę z komisją opiniującą, gdyż peł-
ni funkcję kierownika w tej aptece od 01.11.2001r. 
Wniosek opiniowano ze względu na zmianę lokali-
zacji apteki.

- mgr farm. Piotrowska-Kos Kinga w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Zdrowit” w 44-100 Gli-
wice, ul. Zwycięstwa 43A w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym „ZDROWIT” Bartosz 
Olszewski i wspólnicy S.J. z siedzibą w 41-943 Pie-
kary Śląskie, ul. Diamentowa 3;

Po przedstawieniu kandydatury przez komi-
sję opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie 
większością głosów przy 1 głosie wstrzymującym.

2d. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie hurtowni farmaceutycznej - wyda-
nie opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi 
należytego prowadzenia hurtowni przez kandydata 
na funkcję kierownika hurtowni farmaceutycznej:

- mgr farm. Korzeniowska Hanna w hurtowni 
farmaceutycznej w 41-813 Zabrze, ul. Jordana 56B 
w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na 
prowadzenie hurtowni farmaceutycznej złożonym 
przez KMC Pharma Spółka z o.o. z siedzibą w 41-
813 Zabrze, ul. Jordana 56B;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

2i. Następnie jednogłośnie pozytywnie zaopi-
niowano farmaceutę - opiekuna, który ma sprawo-
wać opiekę nad przeddyplomową sześciomiesięcz-
ną praktyką zawodową studentki VI roku kierunku 
farmacja Wydziału Farmaceutycznego - na wniosek 
UM w Białymstoku.

- mgr farm. Brzoza Aleksandra w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Przy Starym Kościele” w 43-
190 Mikołów, ul. Okrzei 17;

2j. Jednogłośnie pozytywnie zaopiniowano tak-
że farmaceutów - opiekunów mających sprawować 
opiekę nad przeddyplomową sześciomiesięczną 
praktyką zawodową studentów VI roku kierunku 
farmacja Wydziału Farmaceutycznego - na wniosek 
ŚUM w Katowicach.

- mgr farm. Tarasińska Maria w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Pod Bazyliką” w Katowicach, 
ul. Panewnicka 27;

- mgr farm. Chrzanowska-Maś Elżbieta w apte-
ce ogólnodostępnej o nazwie „Osiedlowa” w Cze-
ladź, ul. 35-lecia PRL 1a;

3. Do biura izby wpłynęła prośba mgr farm. o za-
pomogę fi nansową. Wnioskodawczyni przedstawiła 
w piśmie swoją trudną sytuację. Wobec powyższe-
go, po zapoznaniu się z treścią pisma oraz przedsta-
wioną dokumentacją Prezydium Rady SIA jedno-
głośnie postanowiło przyznać zapomogę fi nansową.

4. Nie wniesiono żadnych spraw w punkcie wol-
ne głosy i wnioski.

5. 52 posiedzenie Prezydium Rady Śląskiej Izby 
Aptekarskiej w dniu 26 lipca 2011r. zakończono ok. 
godz. 11.00.

Protokołowała - Katarzyna Szymała 
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Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V kaden-
cji, z dnia 5 kwietnia 2011r.
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1. Posiedzenie Rady SIA otworzył Prezes Rady 
SIA dr n. farm. Stanisław Piechula o godz. 9:15. Po 
powitaniu zebranych prowadzący posiedzenie dr 
Stanisław Piechula zaproponował porządek obrad.

Wpłynęła propozycja do uzupełnienia porządku 
obrad:

- wiceprezes P. Klima - informacje na temat 
organizacji Sesji naukowej Zielarstwo i Ziołolecz-
nitcwo - Racibórz, wrzesień 2011. Temat wprowa-
dzono jako podpunkt wolnych głosów i wniosków.

Porządek posiedzenia został przyjęty jedno-
głośnie. Na podstawie listy obecności Prezes SIA 
stwierdził wystarczającą ilość członków Prezydium 
Rady SIA dla ważności podejmowanych uchwał. 
Zgodnie z listą obecności na posiedzeniu obecnych 
było 20 osób.

2. W związku z poprawkami wniesionymi przez 
mgr farm. D. Nowak i dr A. Deląg przed przyję-
ciem protokołu z 38 posiedzenia Rady ŚIA w dniu 
04.01.2011 roku przegłosowano wniesione popraw-
ki. Uwagi mgr farm. D. Nowak przyjęto większoś-
cią głosów, przy jednym głosie „wstrzymującym”.

Uwagi dr farm. A. Deląg przyjęto większością 
głosów, przy jednym głosie „wstrzymującym”.

Protokół z poprawkami z 38 posiedzenia Rady 
ŚIA w dniu 04.01.2011r został przyjęty przez Radę 
SIA jednogłośnie.

Następnie Rada SIA jednogłośnie przyję-
ła protokół z 40 posiedzenia Rady ŚIA w dniu 
01.03.2011roku.

3. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie podjęła 
uchwały w sprawie stwierdzenia prawa wykonywa-
nia zawodu farmaceuty:

Sylwia, Barbara GROS VI/009/11; Marzena 
WACŁAWCZYK VI/010/11; Marta RUDAWSKA 
VI/011/11; Paulina, Grażyna BARTOS VI/012/11; 
Katarzyna, Małgorzata BELCIK VI/013/11; Przemy-
sław, Paweł BELCIK VI/014/11; Aleksandra, Maria 
BIAŁY VI/015/1;1 Michał, Dawid BIEROŃSKI 
VI/016/11; Radosław, Jerzy BALWIERZ VI/017/11; 
Anna, Malwina BLICHARSKA VI/018/11; Wiole-
ta, Barbara BODZEK VI/019/11; Aneta, Magdalena 
BONDEL VI/020/11; Katarzyna, Jolanta BRZO-
ZOWSKA VI/021/11; Wioleta, Justyna BRZÓZKA 
VI/022/11; Aleksandra, Barbara CEMBRZYŃSKA 
VI/023/11; Dagmara, Agnieszka CHOJNACKA 
VI/024/11; Monika, Marta CZERW VI/025/11; Jo-
anna, Agnieszka DALIDONIS VI/026/11; Luiza, 
Maria DEKA VI/027/11; Marcin, Piotr DELIJEW-
SKI VI/028/11; Agnieszka, Anna DERĘGOWSKA-
STAROW VI/029/11; Piotr, Paweł DRUSZKOW-
SKI VI/030/11; Maria, Ewa DRZYZGA VI/031/11; 

Dorota DYNEK VI/032/11; Patrycja, Magdalena 
DYRKA VI/033/11; Agata, Anna EIRICH VI/034/11; 
Agata, Zofi a FRYCZ VI/035/11; Agnieszka, Kin-
ga GAGATEK VI/036/11; Tatiana, Małgorzata 
GŁĄBIK VI/037/11; Katarzyna, Agata GOLDA 
VI/038/11; Martyna, Anna GOLECM VI/039/11; 
Magdalena, Androna GRĄBKOWSKA VI/040/11; 
Magdalena, Anna HAWLICKA VI/041/11; Magda-
lena, Marta HRABIA VI/042/11; Dominik, Marek 
JANOSZ VI/043/11; Natalia, Monika JUREWICZ 
VI/044/11; Anna, Marta JURKOWSKA VI/045/11; 
Tomasz, Robert JUSZCZYK VI/046/11; Anna, Ma-
ria KACZMARCZYK VI/047/11; Justyna, Monika 
KAPEK VI/048/11; Anna KARWALA VI/049/11; 
Marta, Irena KELLER VI/050/11; Zuzanna, Ma-
ria KLIMA VI/051/11; Aneta, Anna KNURA 
VI/052/11; Wioleta, Joanna KOBIELA VI/053/11; 
Grzegorz, Zbigniew KONERT VI/054/11; Katarzy-
na, Paulina KOSZARNA VI/055/11; Monika, Edyta 
KOWALCZYK VI/056/11; Aleksandra, Małgorzata 
KOWALIK VI/057/11; Karolina, Ewa KRUCZYŃ-
SKA VI/058/11; Grażyna, Maria KUBAS VI/059/11; 
Ewa, Elżbieta KUBIN VI/060/11; Ewa, Barbara 
KUCIO VI/061/11; Katarzyna, Magdalena KU-
LASEK VI/062/11; Karolina, Dominika KWISKA 
VI/063/11; Maciej, Jerzy LACH VI/064/11; Dorota, 
Stefania LOSKA VI/065/11; Karol, Mateusz ŁUKA-
SZYK VI/066/11; Paulina, Ewa MACH VI/067/11; 
Krzysztof, Marcin MACIAS VI/068/11; Justyna, 
Weronika MAGDZIAK VI/069/11; Alicja, Beata 
MAJCHERCZYK VI/070/11; Magdalena, Katarzy-
na MAJCHRZAK VI/071/11; Agata, Maria MAT-
CZYŃSKA VI/072/11; Paweł, Jarosław MIKESKA 
VI/073/11; Danuta MIZERA VI/074/11; Magdale-
na, Maria MOLENDA VI/075/11; Agnieszka, Anna 
MORKISZ VI/076/11; Krystyna, Maria MUCHA 
VI/077/11; Marta, Magdalena NASIDŁOWSKA 
VI/078/11; Marcela NAZARKIEWICZ VI/079/11; 
Kinga, Maria ORLIŃSKA VI/080/11; Agnieszka, 
Katarzyna PERCZAK VI/081/11; Karolina PET-
LIC VI/082/11; Anna, Magdalena PIECHACZEK 
VI/083/11; Barbara, Ewa PIESZCZEK VI/084/11; 
Agata PIS VI/085/11; Agata, Barbara PLUTA 
VI/086/11; Elżbieta, Helena ROHLOFF VI/087/11; 
Marta RUSZKIEWICZ VI/088/11; Ewelina, Dag-
mara SAWICKA VI/089/11; Aleksandra, Maria SI-
TEK VI/090/11; Anna, Elżbieta SITKO VI/091/11; 
Ewelina, Franciszka SKRZYNIASZ VI/092/11; Eli-
za, Maria SMOLAREK VI/093/11; Bartłomiej, Jan 
STACH VI/094/11; Patrycja STAŃSKA VI/095/11; 
Edyta, Janina STROKA VI/096/11; Karolina, 
Wiktoria STRZELEC VI/097/11; Marzena, Agata 
SZAFRON VI/098/11; Aneta, Barbara SZUSTER 
VI/099/11; Agata, Katarzyna ŚWIERK VI/100/11; 
Angelika, Ilona WERESZCZYŃSKA VI/101/11; 
Marek, Piotr WIERCIGROCH VI/102/11; Agniesz-
ka, Marta WILK VI/103/11; Małgorzata, Marzena 
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WYSOCKA VI/104/11; Agata, Maria ZARZYCKA 
VI/105/11; Dominik, Michał ZAWORA VI/106/11; 
Wioletta, Łucja ZIOMKA VI/107/11; Tobiasz, Pa-
weł ŻYMEŁKA VI/108/11.

4. Zgodnie z kolejnym punktem porządku obrad 
Rada SIA przystąpiła do opiniowania:

4a. Wniosku mgr farm. o przedłużenie okresu 
obowiązkowych szkoleń farmaceutów:

- mgr farm. Golnik Katarzyna (2005-2009)
Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopiniowa-

ła wniosek mgr farm. Katarzyny Golnik o przedłu-
żenie okresu obowiązkowych szkoleń farmaceutów 
do 31-12-2011 roku.

4b. Wniosków dotyczących możliwości pełnie-
nia funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku życia:

- mgr farm. Kaczmarczyk Maria w aptece ogól-
nodostępnej w 44-103 Gliwice, ul. Sikorskiego 72;

Po przedstawieniu kandydatury wniosek doty-
czący możliwości pełnienia funkcji kierownika po 
ukończeniu 65 roku życia zaopiniowano pozytyw-
nie jednogłośnie.

Wnioskodawczyni przedstawiła zaświadczenie 
lekarskie o braku przeciwwskazań do dalszej pracy 
na stanowisku kierownika apteki ogólnodostępnej.

4c. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki 
- w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
apteki:

- mgr farm. Domagała Beata w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Św. Tomasza” w 40-564 Kato-
wice, ul. Tomasza 12;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Wyglenda Justyna w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „ Apteka Blisko Ciebie” w 44-
370 Pszów, ul. Traugutta 9;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Łakomska Małgorzata w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „ Za Rogiem” w 41-303 
Dąbrowa Górnicza, ul. Kasprzaka 26;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4d. Następnie zaopiniowano farmaceutę - opie-
kuna, który ma sprawować opiekę nad przeddy-
plomową sześciomiesięczną praktyką zawodową 
studentów VI roku kierunku farmacja Wydziału 
Farmaceutycznego - na wniosek Akademii Medycz-
nej we Wrocławiu. Po przeanalizowaniu warunków, 
które są wymagane od opiekunów Rada SIA udzie-
liła jednogłośnie zgody mgr farm. Annie Stępień - 
„Apteka Pod Orłem”, Katowice, Warszawska 6.

5. Inne sprawy bieżące:
5a. Rada SIA zaakceptowała Protokół obrad 

z XV Okręgowego Zjazdu Sprawozdawczego 
w dniu 06.11.2010r., którego ostateczna wersja zo-
stała przesłana do wiadomości Członków Rady dro-
gą e-mail.

5b. Prezes S. Piechula złożył wniosek o przyję-
cie zasad pisania i sporządzania protokołów z posie-
dzeń Rady i Prezydium. Materiały zostały przesłane 
do zapoznania i akceptacji drogą e-mail z prośbą 
o ewentualne uwagi. Do dnia posiedzenia do biu-
ra izby nie wpłynęły żadne uwagi. Głos zabrał mgr 
farm. D. Nowak proponując uzupełnienie zasad pi-
sania protokołów o zasady pisania porządków ob-
rad. Zasady te odczytał zebranym. Prezes S. Piechu-
la nie wyraził zgody na uzupełnienie, twierdząc, że 
jest to odrębny temat i może zostać przedyskutowa-
ny i przegłosowany na następnym posiedzeniu Rady 
SIA, po uprzednim rozesłaniu ostatecznej wersji do 
akceptacji Członków Rady. W temacie pisania pro-
tokołów głos zabrał dr A. Deląg wyrażając opinię, 
że dotychczasowy styl pisania protokołów jest nie 
do przyjęcia. Następnie przegłosowano i przyjęto 
zasady pisania i sporządzania protokołów z posie-
dzeń Rady i Prezydium wynikiem głosów 13 „za”, 
4 „przeciw”, 3 „wstrzymujące”.

Dalej podjęto temat zasad pisania porządków 
obrad. Prezes odczytał wszystkie propozycje mgr. 
farm. D. Nowaka, analizując wszystkie punkty. 
W obszernej dyskusji udział brali m.in. Wiceprezes 
P. Klima, mgr farm. J. Kiedrowska, następnie dr 
A. Deląg, mgr farm. T. Kloc, mgr farm. W. Rybka.

W związku z poruszaniem przez zebranych 
spraw nie związanych z tematem, Prezes stanowczo 
odmawiał głosu osobom wypowiadającym się poza 
omawianym punktem obrad. Wiceprezes P. Klima 
złożył wniosek o zmianę przewodniczącego zebra-
nia, twierdząc, że taki sposób prowadzenia dysku-
sji i posiedzenia jest niedopuszczalny. Rada SIA 
większością głosów, przy 6 głosach „za zmianą” i 0 
„wstrzymujących” nie wyraziła zgody na zmianę 
prowadzącego posiedzenie. W związku z powyż-
szym Prezes kontynuował obrady. Dalej dyskutowa-
no o zasadach pisania porządków obrad. Po wypo-
wiedzi mgr farm. D. Nowak, Prezes zaproponował 
głosowanie słownie przedstawionej przez mgr farm. 
D. Nowak wersji zasad pisania porządków obrad. 
Ostatecznie propozycji nie głosowano - mgr farm. 
D. Nowak wycofał wniosek.

5c. Do Członków Rady wysłana została do zapo-
znania opinia prawna Mec. K. Szulc w sprawie do-
stępu do informacji publicznych. Padła propozycja 
podjęcia uchwały w tej sprawie. Po dyskusji w te-
macie uchwały nie podjęto. Na formalny wniosek 
mgr farm. R. Jasińskiego większością głosów przy 
3 głosach „przeciw”, 2 głosach „wstrzymujących” 
punkt 5c wykreślono z porządku obrad.

5d. Do izby wpłynęło celem wykonania orze-
czenie OSA w Katowicach o ukaraniu mgr farm. 



A
PO

TH
EC

A
R

IU
S 

- 
B

IU
LE

TY
N

 Ś
IA

 W
 K

AT
O

W
IC

A
C

H
A

PO
TH

EC
A

R
IU

S 
- 

B
IU

LE
TY

N
 Ś

IA
 W

 K
AT

O
W

IC
A

C
H

www.katowice.oia.pl60

karą nagany za dopuszczenie się sprzedaży produk-
tu leczniczego Acatar Acti-Tabs w ilościach hur-
towych. Rada zapoznała się z orzeczeniem OSA, 
które zgodnie z przyjętymi ustaleniami zostanie 
przesłane do Śląskiego Wojewódzkiego Inspektora 
Farmaceutycznego, który zgodnie z procedurą wy-
stąpi do Rady SIA z zapytaniem, czy ta podtrzymuje 
rękojmię dla ukaranego kierownika apteki.

Wiceprezes P. Klima zaproponował ujawnienie 
danych osobowych oskarżonej w celu przestrogi dla 
farmaceutów przed podobnymi praktykami.

Prezes wyjaśnił, że wszystkie wyroki sądowe 
są podane do wiadomości poprzez wydruk w biule-
tynie. Wszelkie informacje dotyczące przewinienia 
i kary są ujawnione, natomiast w żadnym wypadku 
nie można podać danych osobowych oskarżonego, 
chyba że sąd jako dodatkową karę orzeknie upub-
licznienie nazwiska.

Wywiązała się dyskusja na temat postrzegania 
zawodu farmaceuty przez społeczeństwo i sprowa-
dzania osoby farmaceuty do roli „sklepikarza”- był 
to głos Prezesa Salus International mgr farm. Alek-
sandra Żurka. Na takie stwierdzenie sprzeciwił się 
prof. D. Moska. Dr A. Deląg oraz mgr D. Nowak 
zdecydowanie poparli spostrzeżenie, określenia mgr 
A. Żurka. Dyskusję przerwał Prezes S. Piechula po-
wracając do porządku obrad.

5e. Prezes przedstawił zebranym rozliczenie fi -
nansowe szkolenia dla farmaceutów i Targów Far-
maceutycznych, które odbyło się w Górnośląskim 
Centrum Kultury w Katowicach w dniu 12-03-2011. 
Przedstawił też propozycję organizacji wyjazdu - 
spotkania dla sponsorów targów w ramach podzię-
kowania, co Rada zaakceptowała.

5f. Do biura izby wpłynęły prośby o zapomogi 
fi nansowe:

5g. Następnie głos zabrał Wiceprezes P. Bru-
kiewicz i przekazał zebranym informacje na temat 
najbliższych szkoleń.

Na bieżąco prowadzone są prace nad wnioskiem 
o dofi nansowanie szkoleń z funduszy europejskich. 
Z otrzymanego pisma wynika, że projekt przedsta-
wiony przez izbę nie będzie możliwy do dofi nan-
sowania w tegorocznym konkursie obejmującym 
projekty z pomocą publiczną. Istnieje jednakże 
możliwość wystąpienia o dofi nansowanie w dru-
gim z konkursów planowanych na trzeci kwartał 
br. obejmujący projekty bez pomocy publicznej. 
Konkurs ten przewiduje dofi nansowanie projektów 
obejmujących m.in. szkolenia.

Izba otrzymała również odpowiedź od Dziekana 
Stanisława Boryczki w sprawie szkoleń interneto-
wych z farmakodynamiki dr. Szuby. Temat wymaga 
dodatkowego omówienia, dlatego zaproponowano 
kolejne spotkanie.

Do izby wpłynęło także pismo z Kamsoft z ofer-
tą szkoleniową w zakresie bezpieczeństwa danych 

osobowych. Temat jest aktualny z powodu wpro-
wadzonych niedawno zmian w ustawie o ochronie 
danych osobowych.

Wiceprezes P. Brukiewicz złożył także zebra-
nym sprawozdanie z kursu dla farmaceutów z za-
kresu terapii bólu, który odbył się wraz z Targami 
Farmaceutycznymi w Katowicach w dniu 12 marca. 
Po przeanalizowaniu ankiet stwierdzono, że kurs 
zebrał bardzo dobre opinie farmaceutów.

Przekazał informacje z XXX Okręgowego Zjaz-
du Lekarzy, na którym był obecny jako przedstawi-
ciel samorządu aptekarskiego, w związku z otrzy-
manym przez izbę zaproszeniem.

Zreferował także spotkanie z Posłem Andrze-
jem Sośnierzem, które odbyło się 22 marca w Kato-
wicach. Tematem spotkania były aktualne problemy 
służby zdrowia w świetle przygotowywanego pakie-
tu ustaw zdrowotnych oraz prezentacja autorskiego 
programu reformy służby zdrowia, przygotowanego 
przez Posła Andrzeja Sośnierza.

5h. Prezes poprosił zebranych o akceptację przy-
gotowanego pisma - zawiadomienia WIF o reklamie 
internetowej łamiącej obowiązujące przepisy usta-
wy prawo farmaceutyczne, z prośbą o wszczęcie 
postępowania wyjaśniającego. Egzemplarz pisma 
został przesłany po sali obrad z prośbą o własno-
ręczny podpis i pieczęć apteki. Korespondencja nie-
zwłocznie zostanie przesłana do WIF.

6. Wolne głosy i wnioski.
6a. Głos zabrał mgr farm. A. Żurek, Prezes Za-

rządu Salus International Sp. z o.o. W wystąpie-
niu podziękował Prezesowi S. Piechuli i Śląskiej 
Izbie Aptekarskiej, klientom i wszystkim tym, 
którzy wspierali hurtownię w trudnych chwilach, 
kiedy to po kontroli doraźnej (z donosu), od dnia 
22.02.2011r. GIF unieruchomił sprzedaż leków 
w hurtowni. Po wyjaśnieniu wszystkich wątpliwości 
dnia 09.03.2011r. uchylił powyższą decyzję. Prze-
prosił także za wszystkie niedogodności i zaprosił 
do dalszej współpracy.

6b. Wiceprezes P. Klima przedstawił zebranym 
wstępne informacje i propozycję współpracy w orga-
nizacji Sesji naukowej pod hasłem Zielarstwo i Zio-
łolecznictwo. Wstępny termin sesji 16-17 wrzesień. 
Zwrócił się do Członków Rady SIA o przyznanie 
środków pieniężnych na ten cel w kwocie ok. 10000 
zł. Prezes S. Piechula poprosił o przygotowanie bar-
dziej szczegółowych informacji na kolejne posie-
dzenie Rady SIA.

6c. Następnie głos zabrał mgr R. Jasiński. W wy-
stąpieniu wyraził bardzo negatywną opinię na temat 
przebiegu posiedzeń Rady SIA w ostatnim okresie 
czasu, sposobu prowadzonych dyskusji i podejmo-
wanych tematów.

6d. Mgr farm. D. Nowak zadał pytanie Preze-
sowi dlaczego zostały zablokowane hasła dostępu 
do strony internetowej izby i nie może wysyłać 
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Wyciąg z Protokołu 42 posiedzenia 
Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V kaden-
cji, z dnia 10 maja 2011r.
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informacji do farmaceutów. W odpowiedzi Prezes 
wyjaśnił, że w tej kwestii nastąpiła zmiana. Wpisy 
dokonywane są przez biuro izby na prośbę zaintere-
sowanego. Natomiast wszystkie dyskusyjne kwestie 
są przedstawiane na posiedzeniach Prezydium bądź 
Rady, która zadecyduje o publikacji materiału.

6e. Wiceprezes P. Klima podjął dyskusję na 
temat konfl iktów i bieżącej sytuacji w izbie przed 
zakończeniem kadencji, zaapelował do zebranych 
o przemyślane i wyważone wypowiedzi oraz zapa-
nowanie nad emocjami, które doprowadzają do ni-
komu niepotrzebnych sytuacji.

6f. Mgr farm. W. Rybka poprosił o wyjaśnienie 
sprawy Fundacji Dbam o Zdrowie i otrzymanego 
wezwana do usunięcia skutków naruszenia dóbr 
osobistych poprzez złożenie oświadczenia w związ-
ku z opublikowaniem na stronie internetowej izby 
nieprawdziwych informacji. Prezes wyjaśnił obieg 
korespondencji w tym temacie. Sprawa jest nadal 
w toku i na dzień dzisiejszy izba nie ma podstaw 
do przeprosin. Odpowiednie pismo zostało przygo-
towane przez mec. K. Szulc i wysłane do zaintere-
sowanego.

6g. Powrócono do tematu protokołu z obrad 
z XV Okręgowego Zjazdu Sprawozdawczego w dniu 
06.11.2010r. Prezes wyjaśnił dr. A. Deląg i mgr W. 
Rybka, że protokół nie został przegłosowany, lecz 
zaakceptowany przez Radę SIA.

W związku z powyższym Panowie poprosili 
o zanotowanie uwagi, że nie zgadzają się z treścią 
protokołu w całości, uważają że nie zawiera pełnych 
wypowiedzi i wystąpień obradujących i w przedsta-
wionej formie jest nie do przyjęcia.

6h. Mgr farm. A. Bednarz złożył wniosek 
o organizację wyjazdowego posiedzenia Rady SIA 
w celu szerszego omówienia spraw bieżących izby. 
W związku z nieliczną akceptacją pomysłu wniosek 
został wycofany.

6i. Na zakończenie w niewielkim gronie jeszcze 
raz podjęto dyskusję w sprawie polubownego roz-
wiązania konfl iktu pomiędzy Członkami Rady.

7. 41 posiedzenie Rady Śląskiej Izby Aptekar-
skiej w dniu 05 kwietnia 2011 r. zakończono o godz. 
13.15.

Protokołowała
Katarzyna Szymała

1. Posiedzenie Rady SIA otworzył Prezes Rady 
SIA dr n. farm. Stanisław Piechula o godz. 9:15. Po 
powitaniu zebranych prowadzący posiedzenie dr 
Stanisław Piechula zaproponował porządek obrad. 
Porządek posiedzenia został przyjęty. Na podstawie 
listy obecności Prezes SIA stwierdził wystarczającą 
ilość członków Rady SIA dla ważności podejmowa-
nych uchwał. Zgodnie z listą obecności na posiedze-
niu obecnych było 25 osób.

2. Rada SIA, po wniesionej przez dr A. Deląg 
poprawce do pkt. 5d, jednogłośnie przyjęła protokół 
z 41 posiedzenia Rady ŚIA w dniu 05.04.2011 roku 
oraz Nadzwyczajnego posiedzenia Rady SIA w dniu 
08.02.2011r.

3. Ślubowanie i odbiór Prawa Wykonywania 
Zawodu Farmaceuty przesunięto ze względu na nie-
obecność Pani mgr farm. Zięba-Białaś Anna.

4. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie podjęła 
uchwały w sprawie stwierdzenia prawa wykony-
wania zawodu farmaceuty: mgr farm. Nielaba Be-
ata VI/113/11; mgr farm. Bednarczuk Radosław 
VI/114/11; mgr farm. Noster Grzegorz VI/115/11;

5. Zgodnie z kolejnym punktem porządku obrad 
Rada SIA przystąpiła do opiniowania:

5a. Kandydatur na stanowisko kierownika apteki 
- wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki - 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika apteki:

- mgr farm. Konderak Katarzyna w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Vitaminka II” w 41-250 
Czeladź, Dehnelów 35;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Obszański Tomasz w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Europharma” w 43-360 Bystra 
Krakowska, ul. Promienista 1;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

Jednocześnie Rada SIA zadecydowała, że 
w przypadku niedostarczenia do izby wypowiedze-
nia z ostatniego miejsca pracy na terenie SIA, wraz 
z uchwałą zostanie do inspektoratu przekazana in-
formacja na ten temat. Wątpliwości Rady SIA budzi 
kwestia pogodzenia dwóch miejsc pracy w tak odle-
głych od siebie miejscowościach.

- mgr farm. Olszewski Wawrzyniec w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Św. Jana” w 44-200 
Rybnik, ul. Św. Józefa 16;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.fot. sxc.hu
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- mgr farm. Pikul Małgorzata w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Przyjazna” w 41-200 Sosno-
wiec, Al. Wojska Polskiego 68;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Maciążek Anna w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Środula” w 41-219 Sosnowiec, 
ul. Wyspiańskiego 49;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4d. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Młyńska Beata w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Dobra Apteka” w Chocianów, ul. 
Ratuszowa 1A w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej 
złożonym przez Panią Iwonę Sakowska zam. Lubin;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów przy 3 głosach „wstrzymujących”.

Jednocześnie Rada SIA zadecydowała, że wraz 
z uchwałą zostanie do inspektoratu przekazana in-
formacja, że stałym miejscem zamieszkania mgr 
farm. Beaty Młyńska jest Dąbrowa Górnicza i wąt-
pliwości Rady SIA budzi kwestia dojazdów kierow-
nika do miejsca pracy i związane z tym trudności 
w organizowaniu pracy apteki, w związku z tym 
Rada prosi, aby przy akceptacji nowego kierowni-
ka apteki, zwrócić wnioskodawcy uwagę na kwestię 
miejsca zamieszkania mgr farm. Beaty Młyńska.

- mgr farm. Połap Beata w aptece ogólnodostęp-
nej o nazwie „Śląska” w 41-500 Chorzów, ul. 3 Maja 
7/1 w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez Panią Halinę Czarnecka zam. Chorzów;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Wilczek Alina w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „LYKOS” 40-240 Żory, ul. Banko-
wa 6 w związku z wnioskiem o udzielenie zezwole-
nia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez LYKOS FARM Sp. z o.o. z siedzibą w 40-613 
Katowice, ul. Gen. Zygmunta Waltera Jankego 130;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4e. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie hurtowni farmaceutycznej - wyda-
nie opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi 
należytego prowadzenia hurtowni przez kandydata 
na funkcję kierownika hurtowni farmaceutycznej:

- mgr farm. Grela Tomasz w hurtowni farmaceu-
tycznej w 43-190 Mikołów, ul. Musioła 2 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadzenie 
hurtowni farmaceutycznej złożonym przez POLVET 
HEALTHCARE TEODOROWSKI Spółka Jawna 
z siedzibą 43-180 Orzesze, ul. Powstańców 7;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4f. Kandydatur na stanowisko kierownika hur-
towni farmaceutycznej - wydanie zaświadczenia 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
hurtowni farmaceutycznej:

- mgr farm. Kochan Marcin w hurtowni farma-
ceutycznej HAL ALLERGY Sp. z o.o. w 02-956 
Warszawa, ul. Rumiana 65;

Po przedstawieniu kandydatury wniosek zaopi-
niowano pozytywnie jednogłośnie.

4g. W dniu 22.04.2011r. do SIA wpłynął wnio-
sek ŚWIF w sprawie wydania opinii dotyczącej 
rękojmi należytego prowadzenia apteki przez mgr 
farm. …, która została ukarana karą nagany przez 
Okręgowy Sąd Aptekarski w Katowicach.

Zarzuty potwierdzone w czasie postępowania 
przed sądem aptekarskim i stwierdzone prawo-
mocnym orzeczeniem o ukaraniu nie pozwalają na 
stwierdzenie, że Pani mgr farm. … daje rękojmię na-
leżytego prowadzenia apteki, o której mowa w usta-
wie prawo farmaceutyczne, w związku z tym Rada 
SIA większością głosów przy 3 głosach „wstrzymu-
jących” stwierdziła, że mgr farm. … nie daje rękojmi 
należytego prowadzenia apteki w …, o której mowa 
w art. 99 ust. 4a ustawy prawo farmaceutyczne.

4k. Następnie zaopiniowano farmaceutów - 
opiekunów, którzy mają sprawować opiekę nad 
przeddyplomową sześciomiesięczną praktyką za-
wodową studentów VI roku kierunku farmacja 
Wydziału Farmaceutycznego - na wniosek Akade-
mii Medycznej we Wrocławiu oraz Uniwersyte-
tu Medycznego w Lublinie. Po przeanalizowaniu 
warunków, które są wymagane od opiekunów Rada 
SIA udzieliła jednogłośnie zgody:

- mgr farm. Annie Rosikowska - Apteka „Avi-
cenna”, 43-100 Tychy, ul. Bocheńskiego 9;

- mgr farm. Szymonowi Kaźmierczak - Apteka 
„Pharmacon”, 44-240 Żory, os. Księcia Władysława 27;

- mgr farm. Elżbiecie Goc-Turza - Apteka „Ślą-
ska”, 40-018 Katowice, ul. Graniczna 45.

4l. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopinio-
wała projekt uchwały Rady Miasta Chorzów doty-
czący zmiany uchwały w sprawie ustalenia rozkładu 
godzin pracy aptek ogólnodostępnych działających 
na terenie Miasta Chorzów.

W związku z przybyciem Pani magister farma-
cji, która ma złożyć ślubowanie Prezes przerwał 
obrady i na salę zaproszona została mgr farm., po 
czym pod sztandarem SIA złożyła ślubowanie i ode-
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brała z rąk Prezesa SIA Prawo Wykonywania Zawo-
du. Uroczystość została utrwalona na zdjęciach.

Następnie powrócono do kolejnych tematów 
porządku obrad.

5. Inne sprawy bieżące:
5a,b. Prezes S. Piechula poinformował zebra-

nych o planowanym na listopad Zjeździe Sprawo-
zdawczo-Wyborczym, a co za tym idzie konieczno-
ści organizacji spotkań w rejonach w celu wyboru 
delegatów. Zaproponował także miejsce i termin 
zjazdu na dzień 19 XI 2011r. Odczytał zebranym 
przygotowane projekty uchwał. W związku z przy-
padającą XX-tą rocznicą reaktywowania samorzą-
du aptekarskiego na dzień 18 XI 2011 zapropono-
wał również organizację ofi cjalnej uroczystości. 
W trakcie dyskusji w temacie swoje zdanie wyrazili 
uczestnicy posiedzenia. Mgr J. Kiedrowska ma wąt-
pliwości, czy w ciągu jednego dnia obrad uda się 
sprawnie i prawidłowo przeprowadzić całą proce-
durę zjazdu i wyborów nowych władz izby. Wice-
prezes P. Klima, mgr W. Rybka, dr A. Deląg są zda-
nia, aby nie łączyć dwóch tak ważnych imprez. Ze 
strony Wiceprezesa Klimy padła propozycja orga-
nizacji uroczystości XX-lecia na wiosnę 2012r. Po 
wysłuchaniu wszystkich głosów i propozycji Prezes 
zarządził głosowanie nad uchwałami.

- większością głosów przy 2 głosach „wstrzymują-
cych”, 5 głosach „przeciw” podjęto uchwałę w sprawie 
terminu i miejsca zjazdu sprawozdawczo-wyborcze-
go. Ustalono termin zjazdu na dzień 19 XI z możli-
wością rezerwacji również 20 XI. Miejsce zjazdu - 
„Dworek pod Lipami”, Plac pod Lipami 1 Katowice.

- większością głosów przy 2 głosach „wstrzy-
mujących”, 4 głosach „przeciw” podjęto uchwałę 
w sprawie upoważnienia Prezesa Rady SIA i biura 
SIA do ustalenia rejonów wyborczych i organizacji 
zebrań wyborczych delegatów w rejonach izby.

- większością głosów przy 2 głosach „wstrzy-
mujących”, 4 głosach „przeciw” podjęto uchwałę 
w sprawie organizacji w dniu 18 XI 2011r. uroczy-
stości związanych z przypadającą XX-tą rocznicą 
reaktywowania samorządu aptekarskiego.

Poprawka do protokołu dr A. Deląg
Ponownie potwierdzam swój głos i opinię dot. 

rozdzielenia tak ważnych wydarzeń farmaceutycz-
nych jak Zjazd Sprawozdawczo-Wyborczy, który nie 
zmieści się w jednym dniu, ze względu na podsumo-
wanie 2 kadencji, natomiast XX lecie, tak jak propo-
nował kolega Piotr Klima, może się odbyć w innym 
terminie i miejscu.

5c. Prezes przedstawił ewentualne koszty ob-
sługi elektronicznej zjazdu dającej możliwość elek-
tronicznych głosowań. Z uwagi na wysokie koszty 
zdecydowano zrezygnować z takiej możliwości po-
zostając przy metodzie tradycyjnej.

5d. Mgr farm. D. Nowak na jednym z ostatnich 
posiedzeń zaproponował zasady pisania porządków 

obrad na posiedzenia Rady i Prezydium. W związ-
ku z tym powrócono do tematu. Prezes jeszcze raz 
odczytał opracowane i zebrane w punkty zasady, na-
stępnie poprosił o dyskusję w temacie. Dr A. Deląg 
zaproponował wykorzystanie rzutnika. Mgr A. Bed-
narz uważa, że nie do przyjęcia jest punkt dotyczący 
terminu wysyłania porządku w czwartek do godz. 
12.00, gdyż ostateczna wersja dokumentu tworzo-
na jest jeszcze w poniedziałek przed posiedzeniem. 
Ostatecznie jednak ustalono, że w czwartek przed 
posiedzeniem będzie wysyłana tzw. wersja „robo-
cza” w celu ogólnego zapoznania się z tematyką 
najbliższego posiedzenia. Wykreślono także pod-
punkty: c) „załączony protokół z poprzedniego po-
siedzenia” oraz e) „informację o tym, czy posiedze-
nie będzie nagrywane audio czy nie”.

Podjęto także rozmowę w temacie przechowy-
wania nagrań z posiedzeń. Jednakże Prezes stwier-
dził, że nie jest to przedmiotem omawianego punktu 
obrad i zakończył dyskusję. Wyraził opinię, że za 
aprobatą Członków Rady można stworzyć kolejny 
regulamin dotyczący przechowywania nagrań z po-
siedzeń.

Ostatecznie Rada SIA większością głosów przy 
1 głosie „wstrzymującym” i 1 głosie „przeciw” 
przyjęła zasady pisania porządków obrad posiedzeń 
Rady i Prezydium SIA. Zebrane zasady zostaną do-
łączone do protokołu.

Poprawka do protokołu dr A. Deląg
Każda ważna uchwała winna być przedstawiona 

członkom Rady przy pomocy rzutnika, tak jak głoso-
wanie jawne i imienne.

5e. Prezes powrócił do tematu poruszonego na 
ostatnim posiedzeniu Prezydium SIA w kwestii roz-
liczania stażu pracy w aptece w przypadku ubiegania 
się przez farmaceutę o stanowisko kierownika apte-
ki. Problem dotyczy interpretacji zapisów w prawie 
farmaceutycznym, który nie mówi jednoznacznie 
jakiego etatu dotyczy 5-letni staż pracy. Jednakże 
posiłkując się stanowiskiem NIA w tym temacie 
z dn. 29 lipca 2010 skierowanym do GIF, należy 
przyjąć, że chodzi o pracę w pełnym wymiarze cza-
su pracy. Prezes poinformował zebranych, że przez 
prawnika SIA zostanie przygotowane opracowanie 
w sprawie przeliczania stażu pracy na stanowisko 
kierownika apteki, które zamieszczone zostanie na 
stronie internetowej izby.

5f. Prezes S. Piechula oddał głos Wiceprezesowi 
P. Klima, który przedstawił zebranym informacje na 
temat organizacji Konferencji „Zielarstwo i Zioło-
lecznictwo” w dniach 16-17.09.2011. Organizatora-
mi będą SIA oraz Archiwum Państwowe. Następnie 
Prezes odczytał przygotowany przez Wiceprezesa 
Klimę preliminarz, w którym koszty konferencji 
oszacowane zostały na 10 000 złotych brutto po 
stronie SIA. Dr A. Deląg złożył propozycję ponie-
sienia kosztów 10 000 zł netto. Głos zabrał skarbnik 
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izby - mgr K. Majka zastanawiając się nad przedsta-
wionymi kosztami. Uważa, że konferencja powinna 
się odbyć, jednakże na dość znaczne ostatnie wydat-
ki izby oraz na zbyt małą frekwencję farmaceutów 
na ostatniej organizowanej przez Wiceprezesa Kli-
mę konferencji należy zastanowić się nad wielkoś-
cią kwoty przeznaczonej na ten cel. Zaproponował 
kwotę 5000 zł brutto.

Prezes zaproponował przegłosowanie trzech 
propozycji:
-10 000 zł brutto - głosowano 10 „za”, 4 „wstrzymu-
jące”, 11 „przeciw”
- 5000 zł brutto - głosowano 19 „za”, 1 „wstrzymu-
jący”, 4 „przeciw”
-10 000 zł netto - głosowano 7 „za”, 2 „wstrzymują-
ce”, 17 „przeciw”
Ostatecznie na organizację Konferencji nt. Zielar-
stwa i Ziołolecznictwa przyznano kwotę 5000 zł 
brutto.

Poprawka do protokołu dr A. Deląg
Zawsze głosuje się propozycje najdalej idącą 

- dot. Konferencji „Zielarstwo i Ziołolecznictwo” 
Racibórz 16/17.09.2011 - mgr Piotr Klima, a w tym 
przypadku było odwrotnie.

5g. W związku z ostatnimi zmianami w uchwa-
le dotyczącej składek członkowskich pominięta 
została grupa farmaceutów wykonująca zawód 
poza apteką. Konieczne stało się więc uzupełnienie 
uchwały o składkach o ten punkt. Rada SIA więk-
szością głosów przy 1 głosie „wstrzymującym” oraz 
1 głosie „przeciw” podjęła uchwałę w sprawie opłat 
członkowskich przez farmaceutów wykonujących 
zawód poza apteką. Ustalono miesięczną składkę 
członkowską na 10 złotych.

Mgr farm. D. Nowak złożył propozycję przegło-
sowania zwolnienia z opłacania składek członkow-
skich wszystkich emerytów i rencistów, niezależnie 
od tego czy pozostają w stosunku pracy, czy też 
nie. Propozycja nie uzyskała aprobaty zebranych, 
jednakże przystąpiono do głosowania. Większością 
głosów „przeciw”, 1 głosem „za” 6 głosami „wstrzy-
mującymi” nie przyjęto propozycji mgr D. Nowak.

W związku z wynikłymi jeszcze innymi suge-
stiami Prezes zaproponował, aby konkretne propo-
zycje przygotować na kolejne posiedzenie Rady SIA 
ale w oparciu o analizę ewentualnych strat i zysków.

5h. Prezes poprosił zebranych o akceptację za-
kupu nowego aparatu fotografi cznego na potrzeby 
izby. Dotychczasowy aparat nie spełnia już wy-
mogów jakościowych, co negatywnie wpływa na 
poziom zdjęć zamieszczanych w internecie i cza-
sopiśmie Apothecarius. Wiceprezes P. Klima zapro-
ponował obniżenie kosztów aparatu o połowę. Mgr 
D. Nowak uważa, że podana kwota jest ceną opty-
malną za sprzęt wysokiej jakości.

Poprawka do protokołu mgr farm. D. Nowak:
w konfi guracji zaproponowanej przez pracow-

nika ŚIA Lecha Wróblewskiego obejmującej oprócz 
aparatu fotografi cznego dodatkowy obiektyw i silną 
lampę błyskową umożliwiającą wykonywanie dobrej 
jakości zdjęć w salach wykładowych itp.

Po wysłuchaniu głosów Członków Rady przy-
stąpiono do głosowania. Większością głosów „za” 
przy 6 głosach „przeciw” podjęto uchwałę o zaku-
pie nowego aparatu fotografi cznego w kwocie do 
6 500 zł brutto.

5i. Do biura izby wpłynęło podziękowanie mgr 
Leokadii Wieloch-Depta - Prezesa Stowarzyszenia 
Farm. Katolickich Polski Diecezja Katowice za do-
fi nansowanie wycieczki-pielgrzymki do Rud Raci-
borskich i Raciborza do grobu błogosławionej sio-
stry Dulcisimy. W tym punkcie obrad wypowiedział 
się również Wiceprezes P. Klima, który uczestniczył 
w przedsięwzięciu.

5j. Przystąpiono do kolejnego punktu porządku 
obrad. Prezes S. Piechula przedstawił propozycję 
poparcia w wyborach parlamentarnych kandydatów 
z SIA. Wzorem lat ubiegłych biuro izby za zgodą 
Rady SIA dołoży materiały wyborcze kandydatów 
do korespondencji skierowanej do farmaceutów 
z rejonu wyborczego kandydata. Po ogólnej dyskusji 
w temacie Rada SIA w formie decyzji większością 
głosów „za” przy 6 głosach „wstrzymujących” wy-
raziła zgodę na poparcie kandydatów z SIA w wy-
borach parlamentarnych.

Dyskutowano również na temat wywieszania 
reklam wyborczych w oknach wystawowych aptek.

5k. W związku ze zbliżającymi się obchodami 
XX-lecia samorządu aptekarskiego Prezes przypo-
mniał i odczytał zebranym listę osób, które z tej 
okazji będą odznaczone Medalem im. Aptekarza 
Edmunda Baranowskiego. Odczytał także listę 
wniosków o odznaczenia wysłanych z SIA i ocze-
kujących na decyzję. Zwrócił uwagę na wnioski od-
rzucone lub niekompletne i poprosił zainteresowa-
nych o uzupełnienie w jak najszybszym terminie.

6a. Mgr farm. Michał Rzepczyk przekazał ze-
branym, że grupa 6 studentów farmacji z Sosnow-
ca zwyciężyła w konkursie prac naukowych sesji 
farmaceutycznej VI międzynarodowej i L między-
wydziałowej konferencji zorganizowanej przez Stu-
denckie Koło Naukowe. Poprosił także o zamiesz-
czenie informacji w najbliższym biuletynie.

6b. O głos poprosił mgr farm. W. Rybka. W wy-
stąpieniu zwrócił się do Członków Rady o udo-
stępnienie nagrania z Rady Nadzwyczajnej z dn. 
08.02.2011r. w celu odsłuchania przebiegu roz-
mów w temacie konfl iktu z Prezesem S. Piechula. 
W związku z zaistniałą sytuacją i złożeniem przez 
Prezesa S. Piechula pozwu do sądu, odsłuchanie na-
grań w siedzibie izby jest niemożliwe ze względu na 
wagę problemu. Rada SIA przychyliła się do prośby 
mgr W. Rybki i większością głosów „za” przy 1 gło-
sie „przeciw” udostępniła nagrania poza biuro izby. 
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Wyciąg z Protokołu 43 posiedzenia 
Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V kaden-
cji, z dnia 7 czerwca 2011r.
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Kopia nagrania zostanie przekazana mgr W. Rybka, 
jak również Prezesowi S. Piechula.

6c. Mgr farm. D. Nowak poprosił zebranych 
o akceptację wysyłki przygotowanej przez siebie 
ankiety do wszystkich farmaceutów dotyczącej 
oceny zasadności organizowania imprez masowych 
takich jak „mikołajki”, czy „koncert noworoczny” 
oraz szkoleń punktowanych na nośniku DVD video 
przez SIA. Zauważył, że ankieta może zostać wysła-
na wraz z przygotowywaną przez biuro izby wysył-
ką danych aktualizacyjnych każdego farmaceuty.

Prezes omówił cel przygotowywanej do wysył-
ki ankiety aktualizacyjnej, która związana jest z wy-
konywaniem ustawowego obowiązku prowadzenia 
przez izbę rejestru farmaceutów i uważa, że wraz z tą 
wysyłką nie powinny być wysłane inne materiały.

Wobec powyższego mgr D. Nowak poprosił ze-
branych o zapoznanie się z treścią przygotowanej 
przez siebie ankiety oraz wniesienie uwag.

Poprawka do protokołu mgr farm. D. Nowak:
do rozdanej wszystkim uczestnikom posiedzenia 

wydrukowanej ankiety.
Decyzję o wysyłce przeniesiono na kolejne spot-

kanie Rady SIA, a D. Nowak prześle plik z ankietą 
do rozesłania wszystkim Członkom Rady.

6d. …Wiceprezes P. Klima ponownie zwrócił 
się do Rady SIA z prośbą o udostępnienie nagrań …

6e. W związku z uczestnictwem studentki far-
macji z Sosnowca - Pani Ady Szulc w programie 
telewizyjnym X-Faktor Wiceprezes P. Klima za-
proponował wsparcie koleżanki poprzez wysyłkę 
np. SMSów. Propozycją zaakceptowano, na stronie 
izby pojawi się informacja i prośba do farmaceutów 
o wsparcie poprzez głosowanie SMS.

6f. Dr A. Deląg złożył wniosek o zrekompenso-
wanie Wiceprezesowi P. Klima poniesionej dopłaty 
do wycieczki-pielgrzymki Stowarzyszenia Farm. 
Katolickich Polski Diecezja Katowice do Rud Raci-
borskich i Raciborza.

Wniosku nie przegłosowano.
6g. Mgr D. Nowak złożył wniosek o przygoto-

wanie na kolejne posiedzenie rozliczenia poniesio-
nych kosztów w związku z montażem w izbie kli-
matyzacji.

Poprawka do protokołu dr A. Deląg
Dr Andrzej Deląg złożył wniosek o przygoto-

wanie rozliczenia kosztów montażu w siedzibie OIA 
klimatyzacji na kolejne posiedzenie Rady SIA, a nie 
Damian Nowak.

7. 42 posiedzenie Rady Śląskiej Izby Aptekar-
skiej w dniu 10 maja 2011 r. zakończono ok. godz. 
13.30.

Protokołowała
Katarzyna Szymała

Nagranie audio z posiedzenia Rady SIA zarchi-
wizowano w biurze SIA.

1. Posiedzenie Rady SIA otworzył Prezes Rady 
SIA dr n. farm. Stanisław Piechula o godz. 9:15. Po 
powitaniu zebranych prowadzący posiedzenie dr 
Stanisław Piechula zaproponował porządek obrad. 
Porządek posiedzenia został przyjęty. Na podstawie 
listy obecności Prezes SIA stwierdził wystarczającą 
ilość członków Prezydium Rady SIA dla ważności 
podejmowanych uchwał. Zgodnie z listą obecności 
na posiedzeniu obecnych było 24/29 osób.

2. W związku z poprawkami wniesionymi przez 
mgr farm. D. Nowak i dr A. Deląg przed przyję-
ciem protokołu z 43 posiedzenia Rady ŚIA w dniu 
07.06.2011 roku przegłosowano wniesione poprawki. 
Uwagi mgr farm. D. Nowak przyjęto jednogłośnie. 
Uwagi dr farm. A. Deląg przyjęto większością głosów, 
przy jednym głosie „przeciw”. Protokół z poprawka-
mi z 43 posiedzenia Rady ŚIA w dniu 07.06.2011r 
został przyjęty przez Radę SIA jednogłośnie.

3. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie podjęła 
uchwałę w sprawie stwierdzenia prawa wykonywa-
nia zawodu farmaceuty:

4. Zgodnie z kolejnym punktem porządku obrad 
Rada SIA przystąpiła do opiniowania:

4a. Wniosków dotyczących możliwości pełnie-
nia funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku życia:

- mgr farm. Kontny Alicja w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Orłowiec” w 44-280 Rydułtowy, 
Os. Orłowiec 20a;

Po przedstawieniu kandydatury, wniosek doty-
czący możliwości pełnienia funkcji kierownika po 
ukończeniu 65 roku życia zaopiniowano pozytyw-
nie jednogłośnie.

Wnioskodawczyni przedstawiła zaświadczenie 
lekarskie o braku przeciwwskazań do dalszej pracy 
na stanowisku kierownika apteki ogólnodostępnej.

4b. Kandydatur na stanowisko kierownika apteki 
- wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki - 
w związku ze zmianą na stanowisku kierownika apteki:

- mgr farm. Łasińska-Pawlik Katarzyna w apte-
ce ogólnodostępnej o nazwie „Przy Rondzie” w 47-
400 Racibórz, ul. Opawska 89;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Zioła Małgorzata w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Na Hallera” w 43-200 Pszczy-
na, ul. Gen. Hallera 13;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Aleksandra Szymura w aptece ogól-
nodostępnej w 44-273 Rybnik, ul. Mościckiego 3;
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Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Orlik Dariusz w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Betula” w 42-520 Dąbrowa Gór-
nicza, ul. Osiedle Robotnicze 5/2;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. May Sabina w aptece ogólnodostęp-
nej w 44-100 Gliwice, ul. Zygmunta Starego 20;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Małgorzata W. w aptece ogólnodo-
stępnej w Katowicach

Wnioskodawczyni odebrała uchwałę Prezy-
dium Rady SIA nr U-PSIA-K123-V-2011 z dnia 
24 maja 2011 jednak nie udzieliła wyjaśnień, 
bez których Rada SIA nie może zająć stanowiska 
w sprawie. Wobec powyższego Rada SIA postana-
wiła prowadzić postępowanie wyjaśniające i zo-
bowiązać wnioskodawczynię do złożenia oświad-
czenia czy w/w apteka ma kierownika i od kiedy 
wnioskodawczyni obejmie stanowisko kierowni-
ka. Wyjaśnienia należy złożyć w terminie do dnia 
20.06.2011 pod rygorem zwrotu wniosku. Uchwa-
łę podjęto jednogłośnie.

- mgr farm. Myczkowska Anna w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Plac Piłsudskiego” w 44-100 
Gliwice, pl. Marszałka Piłsudskiego 4;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Żyła-Dynak Agnieszka w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Lerechówka” w 43-200 
Pszczyna, ul. St. Batorego 27;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

4c. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie zaświadczenia w związku ze zmianą na 
stanowisku kierownika apteki szpitalnej:

- mgr farm. Anna T. w aptece szpitalnej w Ty-
chach;

W związku z niedopełnieniem przepisów prawa 
farmaceutycznego art. 88 ust. 2 Rada Śląskiej Izby 
Aptekarskiej większością głosów, przy dwóch gło-
sach „wstrzymujących” uznała, że Pani mgr farm. 
Anna Trzaska nie daje rękojmi należytego prowa-
dzenia apteki szpitalnej.

4d. Kandydatur na stanowisko farmaceuty od-
powiedzialnego za dział farmacji szpitalnej - wyda-
nie zaświadczenia w związku ze zmianą na stanowi-
sku farmaceuty odpowiedzialnego za dział farmacji 
szpitalnej:

- mgr farm. Ludwika M. w aptece w Sosnowcu, 

Po przedstawieniu kandydatury i odczytaniu 
przepisów prawnych przez Mec. K. Szulc, sprawa 
została poddana dyskusji. Głosy z sali były po-
dzielone. Część osób uważała, że ze względu na 
trudności wynikające w obsadzie aptek szpital-
nych rękojmi należy udzielić, jednak ostatecznie 
w związku z niedopełnieniem przepisów prawa 
farmaceutycznego art. 88. ust. 2 i 3. Rada Śląskiej 
Izby Aptekarskiej 6 głosami „za” udzieleniem rę-
kojmi, 8 głosami „wstrzymującymi”, 7 głosami 
„przeciw” udzieleniu rękojmi uznała, że Pani mgr 
farm. Ludwika Maciejewska nie daje rękojmi nale-
żytego prowadzenia apteki szpitalnej.

4e. Wniosków w sprawie udzielenia zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie 
opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi na-
leżytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Gielecka Bożena w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Apteka ACPharma” 
w 41-506 Chorzów, ul. Graniczna 15/4 w związ-
ku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na pro-
wadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym przez 
ACPharma Całek i wspólnicy Spółka Jawna z sie-
dzibą w 97-500 Radomsko, ul. Prymasa Wyszyń-
skiego 25;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Słuszniak Sebastian w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Libra” w 42-450 Łazy, ul. 
Targowa 2 w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej 
złożonym przez Pana Sebastiana Słuszniak zam. 
Zawiercie;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Smętek Anna w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Książęca” w 40-724 Kato-
wice, ul. Piotrowicka 79 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej złożonym przez Pana Bartłomieja 
Bojdylla zam. Katowice, Panią Katarzyna Bojdylla 
zam. Katowice;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Hechmann Grzegorz w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Piastowska” w 43-190 
Mikołów, ul. K. Prusa 14 w związku z wnioskiem 
o udzielenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogól-
nodostępnej złożonym przez „MEDDIM” Sp. z o.o. 
z siedzibą w 43-200 Pszczyna, ul. Piwowarska 6;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.
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4f. Następnie opiniowano listę farmaceutów 
- opiekunów, którzy mają sprawować opiekę nad 
przeddyplomową sześciomiesięczną praktyką za-
wodową studentów VI roku kierunku farmacja 
Wydziału Farmaceutycznego. Po przeanalizowaniu 
warunków, które są wymagane od opiekunów Rada 
udzieliła jednogłośnie zgody mgr farm., którzy wa-
runki spełnili. Osoby, które nie spełniły wymaga-
nych warunków nie uzyskały zgody na sprawowa-
nie opieki nad praktyką zawodową studentów.

4g. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopi-
niowała projekt uchwały Rady Miasta Ruda Śląska 
w sprawie zmiany uchwały w sprawie ustalenia roz-
kładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych działa-
jących na terenie Miasta Ruda Śląska.

4h. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopi-
niowała projekt uchwały Rady Miasta Chorzów 
dotyczący zmiany uchwały w sprawie ustalenia roz-
kładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych działa-
jących na terenie Miasta Chorzów.

4i. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie zaopi-
niowała projekt uchwały Rady Powiatu w Rybniku 
dotyczący zmiany uchwały w sprawie ustalenia roz-
kładu godzin pracy aptek ogólnodostępnych działa-
jących na terenie Powiatu Rybnickiego.

5. Inne sprawy bieżące:
5a. Rada SIA po odczytaniu przez Prezesa pro-

pozycji posiedzeń na kolejny kwartał przyjęła nastę-
pujące terminy spotkań: 05.07 - R 26.07 - P, 09.08 
- R 23.08 - P, 06.09 - R 20.09 - P.

5b. Rada SIA jednogłośnie podjęła uchwałę 
w sprawie zasad podziału izby na rejony wyborcze, 
zgodnie z regulaminem par. 3, pkt 3 XII Okręgowe-
go Zjazdu Aptekarzy z 25.11.2005r,.

Na dzień 31.05.2011r SIA w Katowicach liczyła 
2714 członków, wobec czego na okręgowy zjazd ap-
tekarzy należy wybrać 136 delegatów, co w podziale 
na rejony będzie zawierał załącznik do uchwały.

5c. Do biura izby wpłynęło pismo Starostwa Po-
wiatowego w Bieruniu w sprawie ustalania rozkładu 
godzin pracy i dyżurów w porze nocnej aptek ogólno-
dostępnych na terenie powiatu bieruńsko-lędzińskie-
go. Prezes odczytał zebranym treść pisma, następnie 
poprosił o rozwinięcie tematu przez mgr W. Rybkę, 
który prowadzi aptekę na tym terenie i od jakiegoś 
czasu apteki bieruńskie borykają się z problemem 
dyżurów nocnych. Mgr W. Rybka przedstawił wnio-
ski z zebrania aptekarzy ze Starostą, a także omówił 
zasadność pełnienia dyżurów nocnych przez apteki, 
gdyż większość mieszkańców powiatu w porze noc-
nej korzysta z aptek funkcjonujących w sąsiednich 
miastach ze względu na dostępność do placówek 
opieki zdrowotnej. Ważne znaczenie mają też wzglę-
dy ekonomiczne. W związku z powyższym zostanie 
wystosowane do Starostwa pismo z odpowiedzią.

5d. Do Rady SIA wpłynęła prośba mgr farm. … 
o zapomogę fi nansową. Wnioskodawczyni przed-

stawiła w piśmie swoją trudną sytuację. Wobec po-
wyższego, po rozpatrzeniu wniosku Rada SIA więk-
szością głosów, przy 5 głosach „wstrzymujących” 
postanowiła przyznać mgr farm. … zapomogę fi -
nansową w wysokości …

5e. Dr Piotr Brukiewicz wiceprezes ds. szkoleń 
SIA przekazał bieżące informacje o ostatnich szko-
leniach i konferencjach oraz egzaminie praktycz-
nym z farmacji aptecznej.

Odbyło się kilka ciekawych konferencji i szko-
leń m.in. w Wiśle - Dni Farmacji Szpitalnej, Hucisko 
- Konferencja w temacie opieki farmaceutycznej, 
Warszawa - XI Konferencja OSOZ, Leszno - Kon-
ferencja w sprawie e-recepty. Poprosił zebranych 
o wyrażenie opinii na temat e-recepty, w związku 
ze zbliżającym się posiedzeniem NIA, na którym 
będzie poruszany ten wątek. Na dzień dzisiejszy 
e-recepta jest uzupełnieniem recepty papierowej, 
ma uprościć pracę przychodni i aptekarzy oraz eli-
minować błędy formalne. Mgr G. Zagórny nie jest 
przeciwny wprowadzeniu e-recepty, zwrócił jednak 
zebranym szczególną uwagę na kolosalne wydat-
ki przeznaczone na sprzęt. Głos zabrał również dr 
A. Deląg, uważa że jest to duże przedsięwzięcie 
i należy bardzo poważnie podejść do zagadnienia.

5f. Zgodnie z wnioskiem złożonym przez dr 
A. Deląg, Prezes przedstawił zebranym koszty za-
montowanej w budynku SIA klimatyzacji. Przedstawił 
także wydatki na pokrycie kosztów malowania ele-
wacji budynku siedziby SIA z dodatkowymi pracami.

5g. W izbie odbyło się spotkanie w sprawie 
projektu monografi i na XX-lecie izby aptekarskiej. 
W spotkaniu brali udział Profesor D. Moska, Prezes 
S. Piechula, pracownik biura mgr Lech Wróblew-
ski oraz dziennikarz dr Aleksander Wolski, który 
składa w całość historię izby. Wstępny projekt zo-
stał wysłany do Członków Rady SIA do zapozna-
nia, wniesienia uwag oraz dodatkowych propozycji 
i informacji. W trakcie spotkania narodził się także 
pomysł stworzenia Kroniki Śląskiej Izby Aptekar-
skiej, gdzie chronologicznie byłyby zamieszczane 
wszystkie ważne dla izby wydarzenia.

Z sali obrad padły głosy.
Poprawka do protokołu mgr D. Nowak:
że nikt z członków Rady nie został poinformo-

wany o terminie spotkania. Wyrażono także pogląd, 
że praca nad XX-letnią historią ŚIA powinna mieć 
charakter pracy zbiorowej, w której brać udział po-
winni wszyscy zainteresowani, np. kol. Piotr Klima 
(współautor wielu konferencji, w tym międzynarodo-
wych), kol. Kazimiera Klementys (Prezes oddziału 
PTFarm nadająca wysoką rangę edukacji podyplo-
mowej), kol. Andrzej Deląg (współorganizator wraz 
z kol. Aleksandrem Żurkiem międzynarodowych kon-
ferencji naukowo-szkoleniowych na terenie Rzecz-
pospolitej Polski, Niemiec, Czech, Litwy, Ukrainy, 
Słowacji), kol. Aleksander Żurek (sponsorującego 
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edukację i szkolenia w zakresu onkologii klinicznej 
aptekarzy szpitalnych), kol. Barbara Morawiec, kol. 
Leokadia Wieloch-Depta, kol. Elżbieta Pakosz, kol. 
Daniela Cwała, kol. Stefan Skrzypczak i in.

5h. W kolejnym punkcie obrad Prezes poinformo-
wał zebranych, że do biura izby zostały złożone prze-
prosiny mgr farm. W. Rybka, w związku z konfl iktem 
jaki miał miejsce w ostatnim czasie. Tekst przeprosin 
zostanie dołączony do protokołu i opublikowany w ko-
lejnym wydaniu Aphotecariusa. Przeprosiny zostały 
przyjęte, założone sprawy sądowe zostaną wycofane.

Następnie głos zabrał mgr farm. W. Rybka, któ-
ry odczytał tekst przeprosin do Prezesa S. Piechuli 
i Członków Rady SIA i jeszcze raz przeprosił za za-
istniałą sytuację. Zadowolenie z zażegnania konfl ik-
tu okazali również Członkowie Rady SIA.

5i. Mgr farm. D. Nowak złożył propozycję roze-
słania do członków izby ankiety dot. oceny zasad-
ności organizowania imprez masowych. W związku 
z tym poprosił zebranych o uwagi. Mgr K. Majka 
nie zgadza się ze zdaniem mgr D. Nowak, że środo-
wisko aptekarskie dowiaduje się o działalności izby 
z Aphotecariusa. W rejonie Sosnowca są prowadzo-
ne regularne spotkania i jako delegat informuje, że 
środowisko, które reprezentuje akceptuje wszelkie 
imprezy. Nieznajomość oczekiwań farmaceutów 
z danego rejonu źle świadczy o delegacie. Dr P. Bru-
kiewicz oraz mgr W. Stronczak uważają, że ocena 
i analiza statystyczna ankiety będzie bardzo trudna 
i kosztowna ze względu na ewentualną konieczność 
wynajęcia analityka. Padła też propozycja opraco-
wania ankiety w formie internetowej. Ogólnie głosy 
były podzielone. Mgr A. Bednarz sądzi, że niewiele 
osób odpowie na ankietę, mgr W. Rybka, dr A. De-
ląg, mgr G. Zagórny są zdania, ze ankietę należy 
wysłać. Ostatecznie podjęto następujące decyzje:
- powielenie i przygotowanie formy papierowej - 
koszt ok. 500 zł;
- dołączenie ankiety do kolejnej wysyłki z izby;
- ankiety będą odbierane na zebraniach wyborczych 
lub odsyłane indywidualnie do izby;
- mgr D. Nowak roześle projekt ankiety w pliku doc. 
do Biura ŚIA celem rozesłania Członkom Rady do 
akceptacji, poprawek i uwag przed posiedzeniem 
kolejnej Rady SIA;
- na kolejnym posiedzeniu rady SIA przyjęta zosta-
nie ostateczna wersja ankiety.

5j. W związku z bardzo obszernym tematem - 
prezentacja mgr farm. G. Zagórny na temat nowych 
zapisów ustawy refundacyjnej została przeniesiona 
na kolejne posiedzenie Rady SIA w dniu 05 lipca. 
Dodatkowo mgr farm. G. Zagórny złożył propozy-
cję prezentacji tematu w formie szkolenia na spotka-
niach w rejonach wyborczych, co uzyskało aprobatę 
Członków Rady SIA.

5k. Prezes powrócił do tematu poruszonego na 
ostatnim posiedzeniu Prezydium SIA i jeszcze raz 

omówił problem kierowników aptek, którzy dopuś-
cili do odwróconego łańcucha sprzedaży w prowa-
dzonych aptekach. Przypomniał, że w izbie spotkał 
się z Panią dr Izabelą Majewską. Tematem spotkania 
było prowadzenie przez apteki sprzedaży produk-
tów leczniczych do podmiotów nieuprawnionych 
tj. do innej apteki oraz hurtowni farmaceutycznych. 
Proceder ten jest obserwowany w całej Polsce. Na 
terenie śląska jest w to zaangażowanych ponad 20 
aptek. Inspektorat regularnie przeprowadza kontrole 
aptek w tym zakresie, w przypadku ujawnienia pro-
cederu występuje o cofnięcie zezwolenia, a także 
kieruje kierownika apteki do OROZ.

6. Wolne głosy i wnioski.
6a. W związku z zaistniałymi ostatnio sytuacja-

mi dotyczącymi udostępniania nagrań z posiedzeń 
i wynikłymi z tego powodu konfl iktami Prezes za-
proponował, aby na następnym posiedzeniu Rady 
SIA przyjąć regulamin dotyczący przechowywania 
nagrań z posiedzeń oraz ich ewentualnego kasowa-
nia. W związku z tym poprosił zebranych o propozy-
cje i przedstawienie stanowiska w tej sprawie. Mgr 
W. Rybka uważa, że nagrania mogą być kasowane 
jeżeli protokoły będą pisane w formie stenogramu. 
Dr A. Deląg utrzymuje swoje stanowisko i uważa, 
że protokoły są pisane nieprawidłowo, powinny być 
obszerne i zawierać m.in. cytaty poszczególnych 
osób. O głos poprosił mgr R. Jasiński i odczytał ze-
branym punkt regulaminu ORA dotyczący protoko-
łów - co powinien zawierać i w jakiej formie ma być 
napisany. Zgodnie z regulaminem nie do przyjęcia 
są propozycje mgr W. Rybki i dr A. Deląga.

Poprawka do protokołu dr farm. A. Deląg:
Dr A. Deląg utrzymuje swoje stanowisko i uwa-

ża, iż protokoły nie oddają treści wypowiedzi -”po-
winny być cytowane”, nie użyłem określenia obszer-
ne czy też opisowe. W moich uwagach do Protokołu 
nr 41 pisałem: „Aby wyświetlić Regulamin Okrę-
gowej Rady Aptekarskiej zatwierdzony na Zjeździe 
Delegatów 25.11.2005 r”, wówczas nie cytowano by 
głosu mgr R. Jasińskiego, oraz komentarza.

6b. Wiceprezes ds. aptek szpitalnych mgr farm. 
B. Radlańska-Piątek złożyła formalny wniosek o do-
fi nansowanie szkolenia szpitalików, które odbędzie 
się w Ustroniu w dniach 22-23 październik, w kwo-
cie 4000 zł. W szkoleniu weźmie udział 60 osób. 
Skarbnik izby zaproponował kwotę 3000 zł. Mgr 
D. Nowak zaproponował, aby na następnej Radzie 
SIA zostały przedstawione koszty szkolenia.

Głosowano od najdalej idącego wniosku. Rada 
SIA przychyliła się do wniosku Wiceprezes B. Rad-
lańskiej-Piątek i większością głosów „za” przy 2 gło-
sach „wstrzymujących”, 1 głosie „przeciw” przyznała 
kwotę 4000 złotych brutto na organizację szkolenia.

Poprawka do protokołu dr farm. A. Deląg:
Uzupełnienia: „Głosowano od najdalej idącego 

wniosku, który zgłosił A. Deląg”
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6c. Prezes przedstawił wstępne koszty organiza-
cji uroczystości XX-lecia samorządu aptekarskiego 
i zjazdu sprawozdawczo-wyborczego. Szacowany 
koszt XX-lecia - 30.000 zł, szacowany koszt zjazdu 
- 18.000 zł.

Następnie poprosił zebranych o akceptację. 
Większością głosów „za” przy 1 głosie „wstrzymu-
jącym” Rada SIA przyjęła wstępne koszty organiza-
cji uroczystości XX-lecia samorządu aptekarskiego 
i zjazdu sprawozdawczo-wyborczego.

6d. Mgr farm. W. Rybka złożył formalny wnio-
sek o reasumpcję głosowania wniosku dotyczącą 
możliwości pełnienia funkcji kierownika po ukoń-
czeniu 65 roku życia przez Panią mgr farm. Ludwi-
kę Maciejewska ze względu na niezgodność pod-
liczonych głosów w stosunku do obecnych na sali 
członków Rady. Wniosku nie głosowano z uwagi 
na opuszczenie sali obrad przez kilka osób. Dr A. 
Deląg złożył wniosek o zaproszenie mgr L. Macie-
jewska na rozmowę. Większością głosów „przeciw” 
przy 2 głosach „za”, 2 głosach „wstrzymujących” 
zadecydowano nie zapraszać mgr farm.

6e. Dr A. Deląg przekazał zebranym informacje 
o konferencji poświęconej prowadzeniu opieki far-
maceutycznej, która odbyła się w Hucisku k. Zawier-
cia. Obejmowała wykłady i warsztaty prowadzone 
m. in. przez nauczycieli akademickich z Uniwer-
sytetu Śląskiego w Katowicach. Część konferencji 
dotycząca opieki farmaceutycznej w astmie oskrze-
lowej i przewlekłej chorobie płuc zebrała bardzo 
pozytywne opinie uczestników.

6f. Mgr farm. G. Zagórny poprosił o zamiesz-
czenie na stronie izby wstępnego kalendarium wy-
borczego i podanie ogólnych informacji związanych 
z zebraniami wyborczymi i zbliżającym się zjazdem 
sprawozdawczo-wyborczym.

6g. Mgr farm. A. Bednarz powiadomił zebra-
nych, że był obecny na spotkaniu w NIA, gdzie 
dyskutowani i omawiano projekt nowego kodeksu 
Etyki Aptekarza RP.

6h. W związku z uchwaleniem ustawy z dnia 
12 maja 2011 o refundacji leków, środków spożyw-
czych specjalnego przeznaczenia żywieniowego oraz 
wyrobów medycznych głos zabrał prawnik izby mec. 
K. Szulc i zaproponował zwrócenie się Rady SIA do 
Naczelnej Rady Aptekarskiej o zorganizowanie spot-
kania prawników izb aptekarskich w celu sprawdze-
nia możliwości zaskarżenia niektórych przepisów, 
które są skrajnie niekorzystne dla aptekarzy, do Try-
bunału Konstytucyjnego w związku z ich ewentualną 
niezgodnością z Konstytucją RP.

Członkowie Rady SIA z aprobatą przyję-
li propozycję Mec. K. Szulc. Wobec powyższego 
mgr R. Jasiński złożył formalny wniosek z proś-
bą o przegłosowanie, w sprawie wystąpienia do 
NRA o spotkanie prawników izb w celu sprecy-
zowania i sporządzenia wniosków do Trybunału 

Konstytucyjnego. Rada SIA jednogłośnie „za” pod-
jęła decyzję i poparła wniosek mgr R. Jasińskiego.

Poprawka do protokołu dr farm. A. Deląg:
„Członkowie Rady SIA....”, nie wszyscy przyję-

li propozycje Mec. K. Szulca, ponieważ ja - A. Deląg 
wstrzymałem się od głosu - a więc nieprawdą jest fakt”

„Rada SIA jednogłośnie „za” podjęła decyzję 
i poparła wniosek mgr R. Jasińskiego. Uzupełnie-
nie: „na pytanie w trakcie referowania Mec K. Szul-
ca - czy ma dalej prezentować tekst- moja A. Deląga 
uwaga -”niekoniecznie”, nastąpiła przerwa prezen-
tacji i jej zakończenie”.

7. 43 posiedzenie Rady Śląskiej Izby Aptekar-
skiej w dniu 07 czerwca 2011 r. zakończono ok. 
godz. 12.15.

Protokołowała - Katarzyna Szymała

Zdanie odrębne mgr farm. Damian Nowak

5e. Dr Piotr Brukiewicz wiceprezes ds. szkoleń 
SIA przekazał bieżące informacje o ostatnich szko-
leniach i konferencjach oraz egzaminie praktycznym 
z farmacji aptecznej.

Odbyło się kilka ciekawych konferencji i szkoleń 
m.in. w Wiśle - Dni Farmacji Szpitalnej, Hucisko 
- Konferencja w temacie opieki farmaceutycznej, 
Warszawa - XI Konferencja OSOZ, Leszno - Kon-
ferencja w sprawie e-recepty. Poprosił zebranych 
o wyrażenie opinii na temat e-recepty, w związku ze 
zbliżającym się posiedzeniem NIA, na którym będzie 
poruszany ten wątek. Na dzień dzisiejszy e-recepta 
jest uzupełnieniem recepty papierowej, ma uprościć 
pracę przychodni i aptekarzy oraz eliminować błędy 
formalne. Mgr G. Zagórny nie jest przeciwny wpro-
wadzeniu e-recepty, zwrócił jednak zebranym szcze-
gólną uwagę na kolosalne wydatki przeznaczone na 
sprzęt. Głos zabrał również dr A. Deląg, uważa że 
jest to duże przedsięwzięcie i należy bardzo poważ-
nie podejść do zagadnienia.

Kol. Piotr Brukiewicz poinformował, że miało 
miejsce spotkanie dwustronne z Dziekanem Wydziału 
Farmaceutycznego z Oddziałem Medycyny laborato-
ryjnej ŚUM dr hab. n. farm. Stanisławem Boryczko 
odnośnie szkoleń dr Tadeusza J. Szuby. Kol. Damian 
Nowak powrócił do sprawy szkoleń video i zadał py-
tanie, cyt. „Czy Dziekan Wydz. Farmaceutycznego 
został poinformowany o propozycji i pomyśle szkoleń 
video dla Farmaceutów, którzy nie mogąc opuścić Ap-
teki wskutek małej ilości personelu, a chcą sumiennie 
zdobywać punkty edukacyjne w systemie szkolenia cią-
głego”. Padła odpowiedź negatywna. Dziekan nadal 
nic nie wie o projekcie szkoleń video w ŚIA, mimo iż 
odbyło się już wcześniej spotkanie kol. P.Brukiewicza 
i kol. D.Nowaka z Konsultantem Wojewódzkim ds. 
Szkoleń dr farm. Lucyną Bułaś. Konsultant Woje-
wódzki wyraźnie poparł tą inicjatywę i zapropono-
wał zgłoszenie jej do Władz Uczelni ŚUM - Dziekana. 
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Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V kaden-
cji, z dnia 5 lipca 2011r.
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1. Posiedzenie Rady SIA otworzył V-ce Prezes 
Rady SIA dr n. farm. Piotr Brukiewicz o godz. 9.25. 
Obecnych na sali było 16 członków Rady co stano-
wiło, że obrady mogły być prawomocne. Po powita-
niu zebranych, prowadzący posiedzenie zapropono-
wał przedstawiony wcześniej porządek obrad, który 
wraz z wniesioną poprawką przez przewodniczące-
go, dotyczącą przeniesienia pkt. 4 i, przed pkt. 3, 
został jednogłośnie przyjęty.

2. W związku z poprawkami wniesionymi 
przez mgr farm. D. Nowak i dr A. Deląg do proto-
kołu z poprzedniego posiedzenia Rady ŚIA w dniu 
07.06.2011 roku i przed jego przyjęciem przegło-
sowano wniesione poprawki. Uwagę mgr farm. D. 
Nowak dotyczącą pominięcia Jego głosu odnośnie 
video-szkoleń i informacji udzielonej Dziekanowi 
wydziału przez osobę uczestniczącą w spotkaniu, 
Rada jako nieistotną i nie dotyczącą tematu tego 
spotkania odrzuciła stosunkiem głosów 6 przeciw, 4 
za, 5 wstrzymujących. Uwaga dotycząca Monografi i 
XX-lecia ŚIA dotyczącą uzupełnienia wypowiedzi 
p. mgr farm Damiana Nowaka stosunkiem głosów 
7 za, 4 przeciw, 2 wstrzymujące zostanie uwzględ-
niona w protokole. Na koniec kol. D. Nowak popro-
sił, aby jego odrzucone poprawki zostały załączone 
jako zdanie odrębne. Natomiast 4 poprawki formal-
ne zgłoszone przez p. dr n. farm. Andrzeja Deląga 
przeszły jednogłośnie jedna przy 2 głosach wstrzy-
mujących. Protokół z poprawkami z 43 posiedzenia 
Rady ŚIA w dniu 07.06.2011r. został przyjęty przez 
Radę SIA jednogłośnie.

3. Następnie Rada wysłuchała przeniesiony wcześ-
niej punkt protokołu dotyczący omówienia zagadnień 
związanych z wprowadzeniem nowej „ustawy refun-
dacyjnej”, i propozycji wprowadzenia aktów regulu-
jących wytyczne delegowane przez Sejm R.P. Omó-
wienia dokonał członek naszej Rady p. mgr farm. 
Grzegorz Zagórny. Wskazał na zagrożenia wynikające 
z oszczędności Rządu, które bezpośrednio uderzają we 
wszystkie poziomy obrotem leku. Według wyliczeń 
naszych, jak i niezależnych instytucji, koszty wprowa-
dzenia nowych procedur poniosą producent, hurtownik 
i detalista. Koniec procesu dystrybucji, czyli apteka ma 
najwięcej do stracenia. Wynika to zarówno ze sposobu 
liczenia marży /od limitu/, jak i z niekorzystnie ułożo-
nej tzw. „tabeli degresywnej” za pomocą której tworzy 
się tzw. sztywne ceny detaliczne. Co zostało przez nas 
stracone, czyli zostało uprawomocnione po opubliko-
waniu ustawy, jest nie do poprawienia, natomiast prze-
pisy wykonawcze są jeszcze w fazie konsultacji. Nasze 
działania powinny iść w kierunku obrony naszych ży-
wotnych interesów, z uwzględnieniem dobra pacjenta.

Następnie głos zabrał mec. Krystian Szulc, zwra-
cając szczególna uwagę na zagadnienia wynikające 
z zakresu kontroli i kar z nich wynikających. Zagad-
nienia te według Jego interpretacji można i należy 
skierować do Trybunału Konstytucyjnego z prośbą 
o zbadanie zgodności z Konstytucją RP.

Następnie wywiązała się „żywiołowa” dyskusja. 
Głos w niej zabrali i zwrócili uwagę na następujące 
aspekty sprawy:

dr Brukiewicz - zwrócić się do kancelarii prawnej 
o opinie co do propozycji przepisów wykonawczych 
do ustawy np. do Kancelarii p. prof. Toborka, zwrócić 
się do szerokiej opinii społecznej poprzez media.

mgr Nowak - powołać komisję przy ŚIA, która 
koordynowałaby nasze działania.

mgr Klima - do rozwiązania problemu wykorzy-
stać działania p. poseł mgr farm. Anny Śliwińskiej.

mgr Rybka - w ramach oszczędności, opinię 
powinien wydać mec. Szulc a nie komercyjna tzn. 
droga kancelaria prawna.

mgr Bednarz - połączyć działania poszczegól-
nych O.I.A., przedstawić je na wspólnej konferencji 
uzgodnieniowej w NIA celem wyciągnięcia i przed-
stawienia wniosków w M.Z.

Po dyskusji i poddaniu pod głosowanie wniosku 
o powierzenie sprawy Kancelarii Prawnej prowadzo-
nej przez prof. Toborka (wniosek stosunkiem głosów 
14 za, przy 3 wstrzymujących, przeszedł) Przewod-
niczący posiedzenia powrócił do porządku obrad.

4. Opiniowanie:
W związku ze zmianą na stanowisku kierowni-

ka apteki szpitalnej:
-mgr farm. Kondzielnik Magdalena w aptece 

szpitalnej NZOZ Szpital Miejski w Żorach sp. z o.o. 
w 44-240 Żory, ul. Dąbrowskiego 20, zaopiniowana 
pozytywnie przy 1 głosie wstrzymującym.

Wydanie rękojmi należytego prowadzenia apte-
ki w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
apteki:

-mgr farm. Czerner-Myszor Dorota w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Euromedica” w 44-253 
Rybnik, ul. Lompy 10; rękojmia przyznana jedno-
głośnie

- mgr farm. Stowska Gabriela w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Apteka Św. Tomasza” w 40-
564 Katowice, ul. Tomasza 12; rękojmia przyznana 
jednogłośnie

-mgr farm. Woronowicz Katarzyna w aptece 
ogólnodostępnej o nazwie „Apteka Zdrowit” w 41-
949 Piekary Śląskie, ul. Skłodowskiej 65a; rękojmia 
przyznana jednogłośnie

-mgr farm. Kowalcze Mirella w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Apteka Zdrowit” w Tychy, Al. 
Bielska 79; rękojmia przyznana jednogłośnie od 1 
września b.r.

Wydanie opinii zawierającej m.in. stwierdzenie 
rękojmi należytego prowadzenia apteki przez kandy-
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data na funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:
- mgr farm. Witman Ewa w aptece ogólno-

dostępnej w 41-503 Chorzów, pl. Św. Jana 31 B 
w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez Pana Łukasza Olczak zam. Wadowice; rękoj-
mia przyznana jednogłośnie

- mgr farm. Jańczyk Beata w aptece ogólno-
dostępnej w 41-200 Sosnowiec, Pl. Medyków 1 
w związku z wnioskiem o udzielenie zezwolenia 
na prowadzenie apteki ogólnodostępnej złożonym 
przez „APTE-MEDICA” sp. z o.o. z siedzibą w 05-
123 Chotomów, ul. Bagienna 9;

rękojmia przyznana jednogłośnie
- mgr farm. Nocoń Anna w aptece ogólnodostęp-

nej o nazwie „Superjednostka” w 42-500 Będzin, ul. 
Piłsudskiego 83 w związku z wnioskiem o udzielenie 
zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej 
złożonym przez Pana Zbigniewa Urbanowicz zam. 
Częstochowa, rękojmia przyznana jednogłośnie

- mgr farm Orendorz Barbara w aptece ogólno-
dostępnej o nazwie „Apteka Blisko Ciebie” w 41-
303 Dąbrowa Górnicza, ul. Krasickiego 1 w związku 
z wnioskiem o udzielenie zezwolenia na prowadze-
nie apteki ogólnodostępnej złożonym przez Pana 
Leszka Jargan zam. Sosnowiec, Panią Jolantę Jar-
gan zam. Sosnowiec, Pana Andrzeja Szklorz zam. 
Sosnowiec, Panią Katarzynę Szklorz zam. Sosno-
wiec: opiniowanie zostało przeniesione na następne 
posiedzenie.

-wniosku w sprawie udzielenia zezwolenia na 
prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wydanie opi-
nii w sprawie zezwolenia na prowadzenie apteki 
ogólnodostępnej o nazwie:

- „Apteka Słoneczna” w 41-600 Świętochłowi-
ce, ul. Bytomska 15-17; wniosku nie opiniowano.

Prośba ŚlWIF w Katowicach o wydanie opinii 
w sprawie rękojmi należytego prowadzenia apteki 
dla farmaceutki, która została ukarana karą upo-
mnienia przez Okręgowy Sąd Aptekarski w Katowi-
cach: po przedstawieniu i zapoznaniu się z sentencją 
wyroku Okręgowego Sądu Aptekarskiego w Kato-
wicach, Rada postanowiła przychylić się do sugestii 
Sądu i nie odbierać ukaranej farmaceutce rękojmi 
należytego prowadzenia apteki. Wniosek poparło 
14 członków Rady przy 2 głosach sprzeciwu i 1 gło-
sie wstrzymującym.

Opiniowanie farmaceutów - opiekunów, któ-
rzy mają sprawować opiekę nad przed- dyplomową 
sześciomiesięczną praktyką zawodową studentów 
VI roku kierunku farmacja

- mgr farm. Małgorzata Mach w Aptece Phar-
mac w Katowicach ul. 3 Maja 33

- mgr farm. Michał Ligacz w Aptece Ligocka 
w Katowicach ul. Poleska 4

- mgr farm. Małgorzata Kostrzewska w Aptece 
Ligocka ul. Poleska 4

- mgr farm. Danuta Dyrda w Aptece Galena 
w Piekarach Śląskich ul. Jana Pawła II 49

Wszyscy zaopiniowani pozytywnie przy pełnej 
jednomyślności Rady.

Ponadto wysłuchano prośby Pani mgr farm. 
Anny Mazur o ponowne rozpatrzenie prośby o moż-
liwość sprawowania opieki nad przeddyplomową 
sześciomiesięczną praktyką studentów.

Rada ŚIA zaopiniowała wniosek negatywnie: 14 
głosów za, przy 3 głosach wstrzymujących.

5. Inne sprawy bieżące:
- Członkowie Rady zostali zapoznani z sentencją 

wyroku Okręgowego Sadu Aptekarskiego w Katowi-
cach, dotyczącego wydawania leków oznaczonych 
znakiem Rp. bez recepty w ilości 85 op. Skazana 
mgr farm. została ukarana karą upomnienia. Więcej 
w następnym numerze Apothecariusa.

- dyskusję nad Ankietą dotyczącą oceny zasad-
ności organizowania przez ŚIA spotkań farmaceu-
tów, np. „Mikołajki” oraz koncerty noworoczne ze 
względu na kończące się ramy czasowe bieżącego 
posiedzenia Rady przesunięto na następne posiedze-
nie Rady SIA.

- W dniu 4 lipca 2011r. w siedzibie Śląskiej Izby 
Aptekarskiej w Katowicach, odbyło się spotkanie 
Komisji opiniującej kandydatów na kierowników 
aptek, w celu wypracowania zasad opiniowania 
i stwierdzenia kwalifi kacji tych osób, ze szczegól-
nym uwzględnieniem kandydatów na kierownika 
apteki szpitalnej i osób, które ukończyły 65 rok ży-
cia. W posiedzeniu prócz członków komisji opiniu-
jącej brali udział V-ce Prezes ŚIA dr n. farm. Piotr 
Brukiewicz i V-ce Prezes d.s. aptek szpitalnych mgr 
farm. Beatrycze Radlańska-Piątek. Zasady opinio-
wania tych kandydatów w wyniku głosowania prze-
szły jednogłośnie. Wnioski wypracowane w trakcie 
posiedzenia zostaną przez przewodniczącego K.O. 
p dr n. farm. A. Deląga zamieszczone na stronach 
serwisu internetowego Izby.

- W dniach 24-25 wrzesień 2011 r. będzie or-
ganizowane, przez Z-cę Sekretarza Rady ŚIA mgr 
farm. Tomasza Kloca spotkanie farmaceutów, które 
będzie połączone z punktowanym szkoleniem. Od-
będzie się ono w pięknej panoramie Beskidu Ży-
wieckiego, na Hali Lipowskiej, gdzie dla nas będzie 
zarezerwowane całe schronisko. Serdecznie zapra-
szamy wszystkich chętnych do „wysokiego na po-
ziomie ok. 1300 m n.p.m.” podnoszenia kwalifi ka-
cji. Rada stosunkiem głosów 7 za, 4 wstrzymujące, 
5 przeciw; przyznała dofi nansowanie do wyjazdo-
wego szkolenia w kwocie 4000 zł brutto.

- Informację o przebiegu przygotowań Piel-
grzymki dziękczynnej do Włoch, Duszpasterstwa 
Służby Zdrowia za dar beatyfi kacji Jana Pawła II, 
która ma się odbyć w dniach 18- 19 października 
2011 roku przedstawił V-ce Prezes ŚIA kol. Piotr 
Klima i kol. D. Nowak.
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Wyciąg z Protokołu 45 posiedzenia 
Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej V kaden-
cji, z dnia 9 sierpnia 2011r.
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W dniu 10 lipca 2011 r. na terenie Sanktuarium 
Matki Boskiej Częstochowskiej do uczestnictwa 
w pielgrzymce zachęcać będzie ks. dr Stanisław 
Michałowski, duszpasterz Krajowego Apostolstwa 
Chorych. Piotr Klima, Andrzej Deląg, Damian 
Nowak na Jasnej Górze przy stoisku organizato-
rów, z materiałami promującymi Pielgrzymkę będą 
zachęć do uczestnictwa, przemyśleń i modlitwy 
w intencji Pielgrzymów do Grobu Błogosławionego 
Jana Pawła II. Więcej informacji na stronach inter-
netowych Izby http://www.katowice.oia.pl i inter-
netowej stronie własnej Pielgrzymki https://www.
osoz.pl/pielgrzymka i http://www.youtube.com/iz-
baprovita.

- W związku ze zbliżającym się terminem Zjaz-
du Sprawozdawczo-Wyborczego ŚIA prowadzący 
obrady przedstawił aktualnie podejmowane działa-
nia, mające na celu przygotowanie Zjazdu.

Następnie głos zabrał mgr farm Piotr Klima, 
przedstawiając swoje dywagacje na temat związany 
ze sposobem przeprowadzania kampanii wyborczej. 
Poruszył także temat samorządności zawodowej 
oraz odpowiedzialności osób pełniących funkcję 
w samorządzie.

Skupił się także nad zagadnieniem funkcjono-
wania ustawowych organów samorządu i ich fi -
nansowaniem. Starał się omówić kryteria doboru 
i charakterystyki osób funkcyjnych. Zaproponował 
cykliczne spotkania zainteresowanych osób, celem 
omówienia nurtujących zagadnień.

Po krótkiej dyskusji projekt spotkań został zaak-
ceptowany przez Radę. Ich wstępny harmonogram 
przewiduje:

- spotkanie robocze w dniu 12 lipca o godz. 
10.00 w siedzibie Izby, Katowice ul. Kryniczna 15. 
Dla osób które nie dysponują czasem w tym termi-
nie wyznaczono następne, w dniu 19 lipca o godz. 
16.00 /ta sama lokalizacja/.

Więcej wiadomości można uzyskać przegląda-
jąc strony www Izby.

Godz. 13.00, w posiedzeniu Rady ŚIA bierze 
udział 13 osób, brak kworum, brak kompetencji 
Izby do podejmowania wiążących decyzji.

- Nasza Izba wydelegowała v-ce Prezesa Izby dr 
n. farm. Piotra Brukiewicza, jako naszego przedsta-
wiciela i wyraziciela naszych poglądów oraz obroń-
cę naszych spraw, na posiedzenia Rady oddziału 
NFZ.

6. Wolne głosy i wnioski.
Głos zabrał kol. mgr farm. Krzysztof Majka, 

który zgłosił wniosek o przyznanie jednorazowej 
zapomogi dla … Ze względu na brak kworum de-
cyzja zostanie podjęta na następnym posiedzeniu 
Rady.

Dr Deląg w tej sprawie zgłosił propozycję wnio-
sku o możliwie jak najdalej idącą pomoc dla nasze-
go kolegi …

- p. Dorota Hapeta, ze względu na sezon urlopo-
wy, zgłosiła możliwość opóźnienia przedstawienia 
Radzie protokołu z ostatniego posiedzenia. Zaległo-
ści zostaną uzupełnione w najkrótszym z możliwych 
terminów.

7. Mgr farm. Damian Nowak poprosił biuro 
izby o wyjaśnienie przyczyny opóźnienia wysłania 
wniosku dot. odznaczenia Za zasługi dla ochrony 
zdrowia dla niego. Biuro izby przedstawiło powo-
dy opóźnień. Na wniosek kol. J. Kiedrowska, kol. 
G. Świdergoł, kol. A. Deląg, kol. P. Klima, kol. W. 
Rybka biuro izby ma zająć się sprawą i dostarczyć 
wniosek zgodnie z Rozporządzeniem Rady Mini-
strów z dn. 23 grudnia 2003r. w sprawie ustano-
wienia odznaki honorowej Za zasługi dla ochrony 
zdrowia do NIA

Na tym o godz. 13.45 zakończono posiedzenie.

Protokołował
Sekretarz Ś.I.A - mgr farm. Andrzej Bednarz 

1. Posiedzenie Rady SIA otworzył Prezes 
Rady SIA dr n. farm. Stanisław Piechula o godz. 
9:15. W sprawie formalnej głos zabrał Wiceprezes 
P. Klima. Przywitał zaproszonego mgr farm. oraz 
zaproponował rozpoczęcie spotkania od omówienia 
spraw dotyczących gościa. Wywiązała się dysku-
sja w temacie. Głos zabierali mgr farm. P. Klima, 
mgr farm. W. Rybka, mgr farm. D. Nowak, dr farm. 
A. Deląg, Prezes S. Piechula.

Następnie prowadzący posiedzenie dr Stanisław 
Piechula zaproponował porządek obrad.

Porządek posiedzenia został przyjęty jednogłoś-
nie z następującymi zmianami:

- wniosek Wiceprezesa P. Klima o nienagrywanie 
spotkania - odrzucono, a pkt 4a przesunięto na 1a;

- wniosek Wiceprezesa P. Klima o przesuniecie 
pkt 4f na początek spotkania - odrzucono

- wniosek Prezesa S. Piechula o pozostawienie 
punktów do 4b w niezmienionej kolejności - przyjęto

Na podstawie listy obecności Prezes SIA stwier-
dził wystarczającą ilość członków Rady SIA dla 
ważności podejmowanych uchwał. Zgodnie z listą 
obecności na posiedzeniu obecnych było 22/29 osób.

1a. Następnie zgodnie z przyjętą propozycją ob-
rad rozpoczęto dyskusję w sprawie postępowania 
z rejestracją audio spotkań i posiedzeń OIA.

Prezes zaproponował podjęcie osobnych decy-
zji dla następujących grup:
- istniejące nagrania - archiwum
- nagrania dotyczące niezatwierdzonych protokołów
- nagrania ze spotkania dzisiejszego i kolejne
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W trakcie dyskusji Wiceprezes P. Klima nie 
zgodził się z propozycją podziału, zaproponował re-
zygnację z jakichkolwiek nagrań. Dr farm. A. Deląg 
złożył propozycję zamknięcia archiwum bez kaso-
wania. Mgr farm. W. Rybka zaproponował pozo-
stawienie nagrań bez zmian do dyspozycji i decyzji 
nowej Rady.

Ostatecznie
- propozycji mgr W. Rybka stosunkiem głosów 5 

„za”, 11 „przeciw” 2 „wstrzymujące” nie przyjęto.
- udostępniono do odsłuchania nagranie z po-

siedzenia w dniu 01 lutego 2011r. we fragmencie 
dotyczącym bezpośrednio zainteresowanego mgr 
farm. - większością głosów przy 1 głosie „wstrzy-
mującym”

- uchwalono stosunkiem głosów 18 „za”, 
1 „przeciw”, 3 ”wstrzymujące” aby istniejące na-
grania archiwalne do posiedzenia w dniu 26 lipca 
2011r. trwale skasować ze wszystkich lokalizacji, 
także odsłuchane przez mgr farm., tak aby nie było 
możliwości ich odtworzenia

- propozycji wiceprezesa P. Klima stosunkiem 
głosów 4 „za”, 14 „przeciw” 4 „wstrzymujące” nie 
przyjęto

- uchwalono stosunkiem głosów 12 „za”, 4 „prze-
ciw” 5 „wstrzymujących”, że nagranie z posiedze-
nia Rady SIA w dniu 9 sierpnia 2011 oraz następne 
kasować natychmiast po zatwierdzeniu protokołów 
przez Radę SIA bądź Prezydium Rady SIA.

Wobec powyższego mgr P. Klima, mgr D. No-
wak, dr A. Deląg wnieśli protest i żądanie, aby ich 
wypowiedzi nie były nagrywane. Głosowano 4 
osoby „przeciw” nagrywaniu, 12 osób „za”, 5 osób 
„wstrzymujących”.

Mgr farm. R. Jasiński zaproponował, aby na po-
czątku każdego posiedzenia wygłaszać sentencję że 
spotkanie jest nagrywane.

2. Mgr farm. A. Bednarz zreferował poprawki 
wniesione przez mgr farm. D. Nowak, po dyskusji 
przystąpiono do przegłosowania wniesionych po-
prawek.
- do pkt. 5 w sprawie ankiety - przyjęto większością 
głosów przy 1 głosie „wstrzymującym”;
- do pkt. 5 w sprawie przygotowań do pielgrzym-
ki - przyjęto większością głosów przy 2 głosach 
„wstrzymujących”;
- do pkt. 7 w sprawie odznaczenia mgr farm. D. No-
wak - przyjęto większością głosów przy 4 głosach 
„wstrzymujących”;
- do pkt. 2 - nie przyjęto stosunkiem głosów 7 „za”, 
5 „przeciw”, 10 „wstrzymujących”

Następnie Rada SIA większością głosów przy 
2 głosach „przeciw” i 2 głosach „wstrzymujących” 
przyjęła protokół z 44 posiedzenia Rady ŚIA w dniu 
05.07.2011 roku.

Mgr farm. D. Nowak złożył oświadczenie, że nie 
uczestniczył w głosowaniu nad przyjęciem protokołu.

3. Opiniowanie:
3a. Wniosków dotyczących możliwości pełnie-

nia funkcji kierownika po ukończeniu 65 roku życia:
- mgr farm. Sobieszek Anna w aptece ogólnodo-

stępnej o nazwie „Słoneczna” w 42-400 Zawiercie, 
ul. Paderewskiego 25A;

Po przedstawieniu kandydatury wniosek doty-
czący możliwości pełnienia funkcji kierownika po 
ukończeniu 65 roku życia zaopiniowano pozytyw-
nie jednogłośnie.

Wnioskodawczyni przedstawiła zaświadczenie 
lekarskie o braku przeciwwskazań do dalszej pracy 
na stanowisku kierownika apteki ogólnodostępnej.

3b. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie zaświadczenia w związku ze zmianą na 
stanowisku kierownika apteki szpitalnej:

- mgr farm. Możdżeń Zuzanna w aptece szpital-
nej NZOZ Szpital w Pszczynie, 43-200 Pszczyna, 
ul. Antesa 11;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

- mgr farm. Żyła Aneta w aptece szpitalnej Wo-
jewódzkiego Szpitala Specjalistycznego Nr 1 im. 
Prof. Józefa Gasińskiego w Tychach, 43-100 Tychy, 
ul. Edukacji 102;

W związku z usprawiedliwionym nieprzyby-
ciem kandydatki na rozmowę z komisją opiniującą 
Rada postanowiła jednogłośnie wszcząć postępo-
wanie wyjaśniające w sprawie i ponownie zaprosić 
kandydatkę na kierownika na spotkanie z komisją 
opiniującą zgodnie z uchwałą Rady SIA.

3c. Kandydatur na stanowisko kierownika apte-
ki - wydanie rękojmi należytego prowadzenia apteki 
- w związku ze zmianą na stanowisku kierownika 
apteki:

- mgr farm. Kamińska-Siewiorek Monika w ap-
tece ogólnodostępnej o nazwie „LUX II” w 43-100 
Tychy, ul. Kopernika 3;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów przy 9 głosach wstrzymujących.

- mgr farm. Kulanek Małgorzata w aptece ogól-
nodostępnej o nazwie „Andromeda” w 43-100 Ty-
chy, ul. Batorego 21A;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów przy 4 głosach wstrzymujących.

- mgr farm. Feldek Joanna w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Q-PHARM” w 43-100 Tychy, ul. 
Edukacji 37;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie więk-
szością głosów przy 4 głosach wstrzymujących.

3d. Wniosków w sprawie udzielenia zezwole-
nia na prowadzenie apteki ogólnodostępnej - wyda-
nie opinii zawierającej m.in. stwierdzenie rękojmi 
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należytego prowadzenia apteki przez kandydata na 
funkcję kierownika apteki ogólnodostępnej:

- mgr farm. Nawłoka Renata w aptece ogólnodo-
stępnej o nazwie „Apteka Trójka” w 44-207 Rybnik, 
ul. Gliwicka 109 w związku z wnioskiem o udzie-
lenie zezwolenia na prowadzenie apteki ogólnodo-
stępnej złożonym przez Apteka „Trójka” Renata Na-
włoka, Tomasz Nawłoka S. J. z siedzibą w 40-110 
Katowice, ul. Agnieszki 13;

Po przedstawieniu kandydatury przez komisję 
opiniującą wniosek zaopiniowano pozytywnie jed-
nogłośnie.

3e. Rada ŚIA jednogłośnie pozytywnie zaopi-
niowała wniosek ŚlWIF w Katowicach w sprawie 
cofnięcia zezwolenia na prowadzenie apteki ogólno-
dostępnej

3g. Rada SIA pozytywnie jednogłośnie za-
opiniowała projekt uchwały Rady Powiatu Miko-
łowskiego w sprawie zmiany uchwały dotyczącej 
ustalenia rozkładu godzin pracy aptek ogólnodo-
stępnych działających na terenie Powiatu Mikołow-
skiego.

4. Inne sprawy bieżące:
4a. Przeniesiono na pkt 1a.
4b. Wiceprezes P. Klima nadal jest przeciwny 

i jeszcze raz zaapelował o przesunięcie uroczystości 
XX-lecia SIA na inny termin w związku ze zjazdem 
wyborczym, który ma odbyć się w kolejnych dniach.

Następnie toczyła się dyskusja nad wstępnym 
programem zjazdu wyborczego. W trakcie obrad za-
proponowano kilka propozycji zmian. Między inny-
mi P. Klima - przywrócenie możliwości zgłaszania 
kandydatur po wystąpieniu kandydatów, bez zamy-
kania listy kandydatów, D. Nowak - przedstawienie 
do akceptacji propozycji uchwał, A. Deląg - przesu-
nięcie części sprawozdawczej (pkt-y 17-24 przesu-
nąć za pkt 8, pkt 16 na dzień następny), D. Nowak 
- po pkt-cie 24 dodać pkt sprawozdania komisji, 
P. Klima - na 2 tyg. przed zjazdem przedstawić spra-
wozdania pisemne do akceptacji Rady, przesunąć 
niedzielne obrady na godz. 11.00, S. Piechula - nie-
dzielne obrady na godz. 10.00, W. Rybka - wykreślić 
słowa „zamknięcie listy”.

Następnie przystąpiono do przegłosowania za-
proponowanych zmian, ostatecznie ustalono:
- jednogłośnie „za’ - blok sprawozdań przesunięto 
przed punkt 9 porządku obrad
- przyjęcie kandydatur na krajowy Zjazd Aptekarzy 
(pkt 16 porządku) przesunąć na koniec zjazdu - głosów 
8 „za” przesunięciem, 11 „przeciw”, 3 „wstrzymują-
ce”, wobec powyższego pkt 16 pozostaje bez zmian;
- 14 głosami „za” 7 głosami „wstrzymującymi” 
zmieniono godzinę rozpoczęcia obrad w drugim 
dniu zjazdu na godz. 10.00.
- 6 głosami „za”, 14 głosami „przeciw” głosowano 
za wykreśleniem słów „zamknięcie listy”, wobec 
powyższego zapis pozostaje.

- jednogłośnie „za” dodano sprawozdania komisji 
po wszystkich sprawozdaniach.
- przyjęcie kandydatur do Rady SIA (pkt 12 porząd-
ku) przesunąć przed pkt 9 - głosów 5 „za” przesu-
nięciem, 14 „przeciw”, 3 „wstrzymujące”, wobec 
powyższego pkt 12 pozostaje bez zmian;

Po wprowadzeniu powyższych zmian Rada SIA 
jednogłośnie przyjęła wstępny program VI Okrę-
gowego Zjazdu Sprawozdawczo-Wyborczego SIA 
w Katowicach

4c. Odznaczenia, wyróżnienia, podziękowania.
Na wniosek mgr farm. Michała Wojtynek po 

odczytaniu i przedstawieniu przez Prezesa kandy-
datury Rada Śląskiej Izby Aptekarskiej postanowiła 
odznaczyć Panią mgr farm. Halinę Kania-Wojtynek 
Medalem im. Aptekarza Edmunda Baranowskiego.

Wyróżnienie dla Pani mgr farm. Haliny Kani-
Wojtynek w uznaniu zasług za wieloletnią pracę 
na rzecz środowiska aptekarskiego oraz szkolenie 
wielu pokoleń farmaceutów, godne reprezentowanie 
zawodu oraz troska o pacjentów i krzewienie zasad 
deontologii i etyki aptekarza RP.

Zaproponowano jeszcze inne kandydatury, jed-
nak Prezes poprosił o wnioski na piśmie zgodnie 
z regulaminem przyznawania wyróżnień w OIA Ka-
towice.

4d. Zgodnie z Uchwałą U-RSIA-018-V-2008 
z dnia 04 marca 2008r. Rada SIA większością głosów 
„za” przy 1 głosie „przeciw”, 2 głosach „wstrzymu-
jących” wystąpiła do Okręgowego Rzecznika Od-
powiedzialności Zawodowej w Katowicach z wnio-
skiem wobec członków Śląskiej Izby Aptekarskiej, 
którzy od ponad roku zalegają z opłacaniem składek 
członkowskich, o zbadanie, czy nie zostały naruszo-
ne art. 23.1 i 23.a. Kodeksu Postępowania Aptekarza 
Rzeczpospolitej Polskiej oraz dobre obyczaje.

Zgodnie z przyjętym porządkiem obrad kolejne 
punkty posiedzenia omawiane były w kolejności 
wskazanej przez Wiceprezesa P. Klima.

4h. Głos zabrał Wiceprezes P. Klima przestawia-
jąc sprawozdanie ze spotkań „zespołu” ds. Kampa-
nii Wyborczej w SIA. W uzupełnieniu wystąpienia 
mgr P. Klima, mgr D. Nowak odczytał zebranym 
wnioski ze spotkań. Następnie mgr Klima złożył 
formalny wniosek o:

- przegłosowanie i przyjęcie do realizacji odczy-
tanych propozycji. Rada SIA nie przyjęła wskaza-
nych propozycji do realizacji stosunkiem głosów 6 
„za”, 9 „przeciw”, 5 „wstrzymujących”

- zamieszczenie odczytanego sprawozdania na 
stronie izby. Rada SIA nie wyraziła zgody na za-
mieszczenie sprawozdania na stronie izby stosunkiem 
głosów 4 „za” 10 „przeciw”, 5 „wstrzymujących”.

Ostatecznie Rada SIA 14 głosami „za”, 1 głosem 
„wstrzymującym” przyjęła do wiadomości przedsta-
wione wnioski z prac „zespołu” ds. Kampanii Wy-
borczej w SIA.
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4j. Następnie dyskutowano o rozpoczętej Kam-
panii Wyborczej do Parlamentu. Po ogólnej dyskusji 
w temacie Rada SIA podjęła decyzje:

- każdy kandydujący członek SIA ma możliwość 
jednokrotnego zamieszczenia informacji o sobie 
w biuletynie z zachowaniem pozytywnej kampanii 
wyborczej i po konsultacji z Kolegium Redakcyj-
nym w dowolnej ilości stron, ponosząc koszty 300 
zł. netto za stronę. Głosowano 10 „za”, 3 „przeciw”, 
4 „wstrzymujące”

- każdy kandydujący członek SIA ma możli-
wość zamieszczenia informacji o sobie na stronie 
internetowej izby z zachowaniem pozytywnej kam-
panii wyborczej bezpłatnie. Głosowano 10 „za”, 8 
„wstrzymujących”

Wniosku mgr P. Klimy, aby przed wyborami nie 
wydawać biuletynu Rada SIA nie przyjęła większoś-
cią głosów przy 5 głosach „za”, 1 głosie „wstrzymu-
jącym”.

Mgr farm. W. Rybka zabrał głos w sprawie ar-
tykułów, które ukazały się w ostatnim Aphotecariu-
sie, a dotyczących dyskwalifi kacji niektórych osób 
w najbliższych wyborach do organów SIA. Zażądał 
również sprostowania podanych informacji pod ry-
gorem oddania sprawy do sądu.

4g. Sprawy działalności i funkcjonowania Biura 
izby oraz Rady, Prezydium i Komisji Rewizyjnej.

W związku z ostatnimi wydarzeniami mającymi 
miejsce w biurze izby, a dotyczącymi wykonywania 
przez pracowników biura poleceń służbowych wza-
jemnie wykluczających się, Prezes w oparciu o do-
kumenty i regulaminy oznajmił, że zgodnie z par. 15 
pkt. 2 regulaminu ORA w Katowicach to Prezes wy-
konuje funkcję pracodawcy dla pracowników biura 
izby i sprawuje nadzór nad pracą biura izby.

Wywiązała się dyskusja w temacie, następnie 
Prezes odczytał oświadczenie złożone przez pra-
cowników biura, które zostanie dołączone do pro-
tokołu. Z uwagi na powstające problemy, polecenia 
służbowe pracownikom biura izby mogą przekazy-
wać wyłącznie Rada, Prezydium lub Prezes.

4e. Informacja o postępie prac i udziale przed-
stawicieli ŚIA w spotkaniu uzgodnieniowym Mini-
sterstwa Zdrowia dotyczącym umów pomiędzy ap-
tekami, a NFZ - ze względu na kończące się ramy 
czasowe bieżącego posiedzenia Rady temat nie zo-
stał omówiony.

4i. Ankieta dotycząca oceny zasadności organi-
zowania imprez masowych c.d. sprawy - ze względu 
na kończące się ramy czasowe bieżącego posiedze-
nia Rady temat nie został omówiony.

4k. Sprawozdanie z bieżących działań w zakre-
sie szkoleń oraz spotkanie z Prezesem ŚIL w sprawie 
projektów rozporządzeń do ustawy refundacyjnej - 
wystąpienie Wiceprezes P. Brukiewicz - ze względu 
na kończące się ramy czasowe bieżącego posiedze-
nia Rady temat nie został omówiony.

5. Wolne głosy i wnioski.
6. 45 posiedzenie Rady Śląskiej Izby Aptekar-

skiej w dniu 09 sierpnia 2011 r. zakończono ok. 
godz. 14.00.

Protokołowała
Katarzyna Szymała

Sprostowanie na życzenie mgr. Władysława Rybki

W ostatnim numerze Apothecariusa w swo-
jej odpowiedzi na artykuł mgr. Władysława Rybki 
z wcześniejszego Apothecariusa, napisałem: m. in., 
że „Władysław Rybka … nigdy nie poświęcał się i nie 
angażował tam gdzie nie było honorarium, …”.

Wyjaśniam i prostuję, że Władysław Rybka był 
Członkiem Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej IV i jest 
V Kadencji, a dodatkowo był w Komisji Rewizyjnej 
NIA IV Kadencji. Za swoją pracę w Radzie i Komisji 
nie otrzymywał honorarium, a jedynie zwrot ewen-
tualnych kosztów podróży, dojazdu, etc.

Jednak ja pisząc o „poświęceniu i angażowaniu 
się” nie miałem na myśli tylko bycia członkiem któ-
regoś ciał samorządu i wywiązywania się z podsta-
wowych obowiązków, które z tej obecności wynika-
ją. Osób chętnych do bycia członkami rad i komisji 
było aż nadto. Niestety takich, którzy by po wyborze 
zaangażowali się w działalność samorządową bar-
dziej znacząco, czyli z poświęceniem i zaangażowa-
niem swojego dodatkowego czasu ponad wymagany 
standard, jest już niewielu. Takiego dodatkowego 
poświęcenia i zaangażowania nie wykazał też Ko-
lega Władysław Rybka, stąd też tak Go oceniłem 
w swojej ripoście sprowokowanej Jego wcześniej-
szym artykułem.

Z uszanowaniem
Prezes Rady SIA

dr farm. Stanisław Piechula 
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Śląska Izba Aptekarska, z głębokim żalem zawiadamia, 
że zmarła w czerwcu 2011 roku

ś p.
mgr. farm.

WANDA PIEŁOT-LATAWIEC
Ciociu Wandziu, Ciociu!
Towarzyszyłaś mi - z oczywistych powodów - od zawsze.
Nie przepraszam Cię, iż będę wspomagał się kartką - to emocje.
Zawsze się z Twoimi opiniami liczyłem, jednym zdaniem potrafi łaś „postawić mnie na baczność” 

gdy brykałem, jeszcze w kwietniu radziłem się Ciebie w swoich sprawach życiowych różnych…
Pamiętam jak w latach sześćdziesiątych, na kempingu w jugosłowiańskim wówczas Jadrane, 

podczas burzowej nawałnicy, gdy namiot rodziców „popłynął,” przygarnęliście mnie z Wujkiem 
do swego suchego. Rwałem się wówczas do trzymania targanych wichurą masztów i okopywania 
go chcąc być pomocnym w walce z żywiołem, jak na dziewięcioletniego „faceta” przystało.

Pamiętam wspólne narciarskie szusy z Małego Skrzycznego, gdy na naszych drewnianych, 
nieokantowanych nartkach zmagaliśmy się z oblodzonymi muldami. Twoje narty były zielone, 
przed niewiele czym chroniącą wiatrówkę - jak się to wówczas mówiło - miałaś zieloną też.

Pamiętam, jak cieszyły Cię narodziny mego syna, jak troszczyłaś się o jego rozwój, wychowanie 
i edukację, z jaką życzliwością przyjęłaś założenie przez Wojtka własnej już rodziny i przyjście na 
świat kolejnych Ormańczyków.

Byłaś niezwykle samodzielna, ważną była dla Ciebie samowystarczalność. Pamiętam, jak 
uczyłaś Wujka wykonywania domowych prac „kobiecych”, a sama uczyłaś się „męskich” po to 
by - gdy jednego z Was zabraknie - z wszystkim dawało sobie radę drugie.

Jakże niewiele pozwalałaś sobie pomagać na ustrońskiej „Majorce”, również cztery lata temu 
- byłaś niezwykle silną!

Z ogromnym pietyzmem, ku pamięci następnych pokoleń, opisywałaś stare rodzinne 
fotografi e…

Dwa lata temu, zaskoczyłaś mnie kupnem kijów do nordic walkingu i rozpoczęciem regularnego 
- jak to Ty - uprawiania go. Nie dziwiłbym się gdybyś prowadziła pedantyczny dzienniczek 
treningowy. W czasie jednego z marszów upadłaś, doznając m.in. urazu głowy. Nie pozwoliłaś 
wtedy współćwiczącym paniom ani wezwać pogotowie, ani odwieźć się do domu. Zadzwoniłaś 
po taksówkę i tyle Cię widziano…

W niedzielę 29 maja nie dotarłaś do domu… W nieznanych nam bliżej okolicznościach 
upadłaś na chodniku, a doznany przez Ciebie uraz głowy był bardzo poważny. Przez kilkanaście 
dni lekarze robili wszystko co potrafi li byś powróciła do zdrowia. Starannie pielęgnowana przez 
pielęgniarki, otoczona opieką najbliższych dzielnie walczyłaś o życie.

Nie dałaś rady…
W kuchni Twego nienagannie schludnego mieszkanka leżał zeszyt w którym sporządzałaś 

listę rzeczy do zabrania na „Majorkę”, obok okulary. Na stoliku w pokoju starannie przełożona 
zakładką aktualnie czytana książka, na półce przewodnik po Litwie - z prośbą o pożyczenie 
którego, w dniu Twego wypadku chciałem do Ciebie dzwonić. W sprezentowanej niegdyś przeze 
mnie szkatułce przechowywałaś bieżącą korespondencję, paragony, zapiski mające przypominać 
o załatwieniu spraw różnych a także legitymację słuchaczki Uniwersytetu III Wieku z wpisem 
- semestr letni 2011 i legitymację członkini - seniorki Polskiego Towarzystwa Farmaceutycznego 
z poświadczeniem opłacenia składek do końca roku.

Dziękuję Ciociu, za to że byłaś - już mi Cioci brakuje...
Kontynuujcie z Wujkiem to, co przez tyle wspólnych lat, w niezwykłej harmonii czyniliście.

Siostrzeniec Marek Ormańczyk
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Salus International 
wprowadza do oferty 

usługę magazynowania 
i transportu farmaceutyków

Dystrybutorom wyrobów farmaceutycznych oraz 
producentom, podmiotom odpowiedzialnym, a także 
ich przedstawicielom fi rma Salus International oferuje 
kompleksową usługę logistyczną za pośrednictwem 
składu konsygnacyjnego o powierzchni 2 tys. m2 
zlokalizowanego na terenie Śląskiego Centrum 
Logistycznego w Sosnowcu. Magazyn podzielony 
jest na kilka części: wysokie składowanie - 
paletowe, część półkową oraz część blokową.

Firma posiada 20 - letnie doświadczenie 
w branży farmaceutycznej oraz praktykę związaną 
z obsługą logistyczną. Dysponuje odpowiednimi 
pozwoleniami, koncesjami oraz doświadczeniem, 
które jest nieodzowne przy składowaniu wyrobów 
farmaceutycznych. Skład konsygnacyjny na terenie 
Śląskiego Centrum Logistycznego posiada zezwolenie 
wydane przez Głównego Inspektora Farmaceutycznego 
oraz przestrzegane są wszystkie wymogi Prawa 
Farmaceutycznego i Dobrej Praktyki Dystrybucyjnej. 

Firma Salus International zapewnia kompleksowe usługi w zakresie magazynowania 
farmaceutyków, a w szczególności:
• rozładunek, załadunek oraz składowanie w kontrolowanej temperaturze 15 - 25˚ C 

oraz 2 - 8˚ C
• kontrola jakości towaru
• kompletacja na sztuki, kartony, palety
• całodobowy system monitorowania temperatury i wilgotności z wizualizacją
• całodobowy system monitorowania magazynu
• na życzenie Klientów możemy zapewnić system komór chłodzących

Szczegółowych informacji udziela: Małgorzata Markowska 
tel.: +48 32/788-00-34 e-mail: malgorzata@salusint.com.pl 

80



PRACODAWCY

Poszukujemy do nowej apteki magistra w niepełnym 
wymiarze czasu pracy, nie sieciowa. 
kom. 510 057 875

Apteka w Jastrzębiu-Zdroju zatrudni technika farmacji 
na staż. 
kom. 696 818 414

Apteka w Katowicach zatrudni magistra na godziny. 
kom. 883 747 907

Apteka w ścisłym centrum Katowic zatrudni mgr farm. 
kom. 661 30 50 16

Apteka w Chorzowie zatrudni kierownika apteki na 
pełny etat.
kom. 662 008 168

Apteka w Siemianowicach Śląskich zatrudni kierow-
nika apteki. 
kom.  728 926 842

Apteka zatrudni technika farmacji na staż z rejonu 
Wodzisławia, Żor, Jastrzębia-Zdroju i okolic.
kom. 535 818 818

Apteka na wsi w okolicach Chrzanowa poszukuje 
kierownika, również emerytowanego.
kom. 600 450 727

SPRZEDAŻ

Tanio sprzedam nową, w pełni wyposażoną aptekę 
w Rybniku.
kom. 600 365 063

Śląsk - aptekę bardzo tanio sprzedam z wyposażeniem 
lub bez.
kom. 505 124 7153

Sprzedam działającą aptekę wraz z lokalem w Dąbrowie 
Górniczej usytuowaną na dużym osiedlu. Niski czynsz. 
warunki do uzgodnienia.
kom. 512 284 466, (32) 268 09 23 od godz. 9 - 18

Do sprzedania apteka „B” w Gliwicach lub wynajęcie 
lokalu na aptekę (pow. ponad 100 m2).
Warunki do uzgodnienia.
tel. (32) 316 10 16

Sprzedam w pełni wyposażoną i działającą aptekę 
w Wodzisławiu Śl. Konkurencyjna cena! 
e-mail: qwertus@onet.pl

Sprzedam bardzo dobrze prosperującą aptekę w Będzi-
nie. Apteka spełnia wszystkie wymagania Prawa Farm.
e-mail: aptekabedzin1@wp.pl

Sprzedaż - Kupno - Prowadzenie aptek !
Pomoc w kontaktowaniu zainteresowanych.

Szanowni Państwo
Posiadamy już w Izbie bazę danych, w której znajduje się znaczące grono farmaceutów zainteresowanych 

zakupem aptek i pojedyncze oferty sprzedaży aptek. Zachęcam Państwa do korzystania z kontaktów oferowanych 
przez Izbę, chociażby z uwagi na możliwość uzyskania lepszej oferty przy większym gronie zainteresowanych 
kupnem apteki.

W kontaktach zapewniamy dyskrecję i udostępniamy takie informacje jakie Państwo uznacie za stosowne.
Osoby do kontaktu: Krzysztof Mańka - 668 220 318, Beata Konieczny - 668 220 317.
Jeżeli Państwo uznacie za najlepszy kontakt ze mną w tej sprawie: Stanisław Piechula - 601 55 44 11.

Z uszanowaniem
dr n. farm. Stanisław Piechula - Prezes Rady Śląskiej Izby Aptekarskiej
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PRACOWNICY
Magister farmacji z 10 - letnim stażem szuka dodatko-
wej pracy na 1/2 etatu lub na godziny. Nie ma problemu 
z dostosowaniem godzin pracy do wymogów pracodawcy.
kom. 509 020 088

Mgr farm. z wieloletnim doświadczeniem (w tym na 
stanowisku kierowniczym) podejmie pracę w Zabrzu, 
Gliwicach.
e-mail: x.farm@wp.pl

Mgr farm. z wieloletnim stażem pracy w tym także na 
stanowisku kierownika apteki podejmie pracę jako mgr 
farmacji lub kierownik na terenie Zagłębia lub Katowic 
i miast ościennych. Jestem osobą odpowiedzialną, pra-
cowitą, dobrze wykonującą swoją pracę.
kom. 530 953 891 

Jestem magistrem farmacji z 4,5 letnim stażem w za-
wodzie. Szukam pracy na terenie Sosnowca, Czeladzi, 
Będzina lub Dąbrowy Górniczej. Cechy które mnie 
charakteryzują to otwartość, komunikatywność, uczci-
wość. Przez 3 lata pracowałam w dużym zespole. 
kom. 602 74 54 78 

Mgr farmacji z dłuższym stażem pracy (w przeszło-
ści kierownik) poszukuje pracy w rejonie Sosnowca, 
Będzina, Dąbrowy Górniczej, północnych dzielnic 
Katowic. Obowiązkowa i uczciwa. Kamsoft.
tel. (32) 263 76 20, 885 256 522

Mgr farmacji, mężczyzna z 9 - miesięcznym stażem pra-
cy poszukuje posady w aptece ogólnodostępnej na tere-
nie Katowic, Sosnowca i miast ościennych do 15 km.
Dyspozycyjność od zaraz.
kom. 500 658 006

Magister farmacji po stażu podejmie pracę na pół etatu 
w aptece w Katowicach, Sosnowcu, Czeladzi. 
e-mail: 515 849 623

Magister farmacji z 3 - letnim stażem poszukuje pracy 
na terenie Katowic lub w bliskiej okolicy. 
kom. 505 234 826 

Magister farmacji z wieloletnim stażem, poszukuje 
pracy w aptece w okolicy Katowic, Chorzowa, Siemia-
nowic Śląskich. 
kom. 691 144 063

Magister farmacji po stażu podejmie pracę na cały etat, 
pół etatu w aptece w Myszkowie, Siewierzu, Zawierciu, 
Częstochowie lub okolicach.
kom. 606 744 946

Magister farmacji z wieloletnim stażem, podejmie pracę 
w Katowicach, Rudzie Śl. Chorzowie, Siemianowicach 
Śląskich. 
e-mail: anna1220@vp.pl
kom. 698 365 923 po godz. 16.00

Jestem magistrem farmacji, poszukuję pracy na dyżu-
ry nocne lub dodatkowe godziny (za wyjątkiem nie-
dziel) w okolicach Siemianowic Śląskich, Katowic lub 
Chorzowa. 
kom. 515 131 035

Mgr farmacji z długoletnim stażem, poszukuje pracy 
na terenie Śląska w hurtowni farmaceutycznej lub ap-
tece szpitalnej.
e-mail: teresafarma@vp.pl

Technik farmacji z 5 - letnim stażem szuka pracy na 
terenie woj. śląskiego, a szczególnie rejon - Zawiercie, 
Dąbrowa G., Będzin, Sosnowiec.
kom. 507 163 927

Mgr farmacji z wieloletnim stażem podejmie pracę 
w aptece na 1/2 etatu w Rudzie Śl. lub Zabrzu.
kom. 693 059 373

Technik farmacji z doświadczeniem podejmie pracę na 
cały etat w aptece w Tychach lub okolicy.
kom. 728 759 147

Magister farmacji z 5,5 letnim stażem pracy, poszukuje 
pracy jako kierownik apteki na terenie województwa 
śląskiego. 
kom. 506 601 909

Technik farmacji z kilkuletnim stażem pracy szuka pra-
cy w okolicy Tychów, Lędziny, Oświęcimia, Bierunia, 
Mysłowic.
kom. 502 915 441

Technik farmacji szuka apteki do odbycia stażu na te-
renie Śląska (Katowice, Sosnowiec, Jaworzno, Mysło-
wice). Znajomość programu Kamsoft.
kom. 506 678 017

Studentka VI roku farmacji na Śląskim Uniwersytecie 
Medycznym (staż) podejmie pracę jako pomoc aptecz-
na na terenie Skoczowa, Cieszyna i okolic.
kom. 550 430 4853
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Meghauli-2 - program szczepień

Clinic Nepal - Heart Health Camp
mgr farm.
Beata Wiklik

Madi Hospital Madi Hospital 
- apteka, wykaz usług- apteka, wykaz usług




